
رئیس ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد :

تفکر گذشته حاکم بر اداره مسجد باید اصلاح شود
صفحه2

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم: در گفت و گو با »ایمان«:

نباید به سرمایه گذاری 
نگاه پیمانکاری داشت

ساماندهی اطراف حرم مطهروهسته مرکزی شهریک ضرورت است
برای توسعه قم راهی جز مشارکت با بخش خصوصی نداریم 

مونوریل تا پردیسان ادامه یابد توجیه حمل ونقلی دارد
به دنبال مچ گیری وتقابل با مدیریت شهری نیستیم 
درحوزه تملکات شیوه سنتی باید کنار گذاشته شود

ضرورت حمایت همه جانبه برای توسعه جمکران

صفحه 8 

دوشنبه  13 آذر ماه 1402  20 جمادی الاولی 1445  4 دسامبر 2023  شماره 5862  سال بیست و ششم  5000 تومان دکتر رئیسی در جلسه هیئت دولت؛
دولت محور شناسایی و برخورد با 

گلوگاه های فساد بوده است

رئیس سازمان انرژی اتمی:
می خواهیم فناوری هسته ای را
در زندگی مردم پدیدار کنیم

رئیس جمهور با بیان اینکه روز جهانی معلولین تلنگر و هشداری 
نسبت به پیشگیری از معلولیت در جوامع بشری نیز هست، از 
سکوت نهادهای بین المللی مدعی حمایت از افراد معلول نسبت 
به معلولیت هزاران نفر در اثر جنایات آمریکا و صهیونیست ها در 
افغانستان و غزه انتقاد کرد. آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی در 
جلسه عصر روز یکشنبه هیئت دولت با گرامیداشت روز جهانی 

معلولین و تاکید بر لزوم توجه ویژه به افراد دارای معلولیت، ...

رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان تاکید کرد که تا پایان دولت 
سیزدهم، سامانه های پرتودهی که در ۱2 قطب در نظر گرفته شده، 
در کشــور نصب خواهند شد. »محمد اســامی« رئیس سازمان 
انرژی اتمی در حاشــیه آئین رونمایی از ســامانه »آیریک طیف« با 
هدف آنالیز اتمی عناصر و ســامانه خود حفاظ گامای بهبود یافته 
برای حذف آفات محصولات کشاورزی اظهار کرد: رونمایی از این 

صفحه2دو سامانه در راستای اجرای مفاد سند جامع راهبردی سازمان ... صفحه 2

اداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم :

به کارگیری اتباع 
غیر مجاز و مجاز بدون 
کارت شغل ممنوع است
صفحه 8

معاون عمرانی استانداری قم: 

تولید و اشتغالزایی 
نباید به قیمت نابودی 

محیط زیست باشد
صفحه1

رئیس اتحادیه شرکت های قطار شهری کشور ؛

مالک دستگاه حفاری 
متروقم قرارگاه 
خاتم الانبیاء است

صفحه8

مدیرعامل شرکت برق استان قم خبرداد:

نصب۱۲۰ هزار
 چراغ روشنایی 

در معابر و خیابان ها
صفحه 1

  جنگ غزه؛ باتلاقی برای 
اسراییل و حامیان غربی

با وحشی گری های شدید رژیم اسراییل در ارتکاب 
کشتار غیرنظامیان در نوار غزه، افکار عمومی ملت 

های جهان به ویژه در غرب نسبت به این موضوع، حساس شده و اعتراضات 
گسترده ای در اقصی نقاط جهان به ویژه در کشورهای غربی علیه سیاست دولت 
های غربی در حمایت مطلق از رژیم اسراییل شکل گرفته است و همچنان نیزبه 

موازات ادامه جنگ در غزه، در جریان است.
 اما در فقره اخیر جنگ غزه، علی رغم نتایج همه پیمایش های افکار سنجی و 
اعتراضات آشکار و گسترده شهروندان غربی مبنی بر اعمال آتش بس در غزه و 
پایان دادن به ماشین کشتار ارتش اسراییل، این دولت های غربی مدام تاکید دارند  
"آتش بس به نفع حماس" بوده و "اسراییل حق دفاع از خود" را دارد؛ هر چند که 
در عمل این حق با کشتار بیش از 16 هزار شهروند غیرنظامی و زخمی شدن بیش 

از 30 هزار نفر از آنان به ویژه زنان و کودکان همراه باشد.
  این دولت ها به همین نیز بسنده نکرده و در برخی از دولت های اروپای غربی 
از جمله آلمان، فرانسه و انگلیس مجازات های سختی برای اعتراض علیه اسراییل 
در نظر گرفته شده و حتی به دست گرفتن نمادها و پرچم فلسطین جرم تلقی شده 
و بسیاری از دانشجویان و خبرنگاران و فعالان مدنی و... به بهانه همین موضوع از 

کار اخراج شده و یا در معرض تهدید به اخراج قرار گرفته اند.
اما چرا دولت های غربی در موضوع جنگ غزه خود را به کَری زده و صدای 
اعتراض بخش قابل توجهی از شهروندان شان را نمی شنوند و به حمایت نظامی 
همه جانبه خود از "بزرگ ترین نسل کشی قرن بیست و یکم" خاتمه نمی دهند و 
حتی خود را با اقداماتی چون جریمه و مجازات و اخراج فعالان مدنی و خبرنگاران 

و دانشجویان و.. به خاطر اعتراضات ضداسراییلی رسواتر می سازند؟
  این اقدام دو دلیل عمده دارد: نخست اینکه از زمانی که بذر اسراییل به گونه ای 
غیرطبیعی و به عنوان گونه ای غیرمتجانس با محیط  منطقه غرب آسیا، در این 
منطقه کاشته شده تا زمان حاضر و احتمالا آینده، هر چیزی که مربوط به اسراییل 
بوده خط قرمز و همزمان پاشنه آشیل دولت های غربی حامی آن بوده است که باز 

کردن دلایل آن خود محال نوشتاری دیگر می طلبد.
  اما دلیل دوم : "افکار عمومی" هر چند مهم است اما وقتی پای منافع و امنیت 
ملی کشورها در میان باشد، به هیچ وجه در اولویت قرار نمی گیرد و دولت ها بر 
مبنای اجماع طبقه "الیت تصمیم گیر" از منافع ملی خود عمل می کنند و در فقره 
بحران غزه نیز اجماع طبقه الیت و تصمیم گیر دولت های غربی در این است که 
به رغم کشتار هزاران غیرنظامی از سوی اسراییل، اگر این دولت ها حمایت خود را 
از رژیم تل آویو بردارند، موازنه ژئوپلتیک در منطقه غرب آسیا و حتی جهان به نفع 
رقبای غرب از جمله روسیه، ایران و چین تغییر خواهد یافت و بر این مبنا چشم 
خود را به روی کشتار هزاران غیرنظامی فلسطینی از سوی رژیم اسراییل در غزه 
و کرانه باختری بسته اند و حتی به گونه ای مستقیم  و غیرمستقیم حامی چنین 
نسل کشی و کشتاری شده اند. بنابراین در جمع بندی موضوع باید گفت، به رغم 
اهمیت افکار عمومی، اما وقتی پای منافع و امنیت ملی کشورها در میان باشد چه 
دولت ها غربی باشند و چه شرقی، چه برآمده از روندی دموکراتیک باشند و چه با 
دیکتاتوری اداره شوند، رفتار یکسانی از آنها سر می زند و آن رفتار یکسان اولویت 
مطلق مفاهیمی رئالیستی همچون منافع و امنیت ملی، بازدارندگی و اصل موازنه 
قوا و توجه به منافع و واقعیت های ژئوپلتیک است.   جنگ غزه بیش و پیش از آنکه 
مایه یک رسوایی بی سابقه برای اسراییل در مقابل چشمان نظاره گر افکار عمومی 
جهانی شده و این رژیم را در یک باتلاق نظامی و گردابی اخلاقی فروبرده، دولت 
های غربی را هم که منافع خود را به دستان روی ماشه نظامیان اسراییلی گره زده 
اند، در همان مخمصه گرفتار کرده است و سال ها زمان خواهد برد تا حتی پس از 
اتمام جنگ غزه، این کشورها اگر بتوانند وجهه مخدوش شده خود را در بین افکار 
عمومی ملت ها بازسازی کنند و شاید هیچ گاه نتوانند این چینی شکسته را بند 
زده و دوباره در نقش" ناصحان دلسوز و مهربان" دیگر کشورها و ملت های جهان 
ظاهر شوند، چون دستان آنها در جنگ غزه بدجوری بوی خون گرفته است که 

پاک شدن آن به آسانی میسر نیست.

با محوریت حرم مطهر امامزاده علی بن جعفر)ع( صورت گرفت؛

تهیه 90 بخاری برای نیازمندان 
در طرح قرار دوازدهم

طرح قرار دوازدهم این ماه با تهیه و توزیع 90 دستگاه بخاری بین خانواده های کم برخوردار و 
با محوریت حرم مطهر امامزاده علی بن جعفر)ع( به مرحله اجرا درآمد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، طرح قرار دوازدهم این ماه، 
با محوریت آستان مقدس امامزاده علی بن جعفر)ع( و با همکاری اداره اوقاف شهرستان قم 

اجرایی شد.
بر این اساس یکشنبه 12 آذرماه ساعت 9 مراسمی در این بقعه متبرکه و با حضور مدیرکل 
اوقاف استان قم برگزار و 90 دستگاه بخاری از محل موقوفات و بقاع متبرکه استان قم برای 

خانواده های کم برخوردار تهیه و بین آنها توزیع شد.
در طرح قرار دوازدهم باید نیازسنجی دقیقی انجام شود

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  دراین مراسم گفت: باید نیازسنجی درستی صورت 
بگیرد تا در قالب طرح قرار دوازدهم، نیازهای واقعی پاسخ داده شوند.

حجت الاسلام والمسلمین عباس اظهار کرد: در این مرحله و با محوریت آستان مقدس 
امامزاده علی بن جعفر)ع(، 90 دستگاه بخاری برای توزیع بین خانواده های نیازمند خریداری 
شده است. وی افزود: نیت موقوفات مربوطه در این طرح، مرتبط با همین موضوع و تامین 

گرمایش نیازمندان بوده است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه باید نیازسنجی درستی صورت بگیرد تا در 
قالب این طرح، هم نیازهای واقعی پاسخ داده شوند خاطرنشان کرد: به این ترتیب می توانیم 
با اطمینان خاطر بگوییم هم محرومان واقعی را شناخته ایم همچنین باید تلاش کرده ایم افراد 

بیشتری را زیر پوشش قرار دهیم.
البته برای تحقق این مهم، دقت نظر در انتخاب کالا و وسایل مورد نیاز  وی ادامه داد: 

خانواده های کم برخوردار هم ضروری است.
بقاع و موقوفاتی که از محل عواید آنها برای این طرح هزینه شامل ابوحسین، قربان قمصری، 
محمد باقر اخوان، سید محمد سرکشیک، محبوسه حاج باقر صادقی، محمد ابراهیم تاجر، 
حاج حبیب عباسیان، نایب التولیه، محمد حلاج، پور عظیما، حاج علی حاج حسینی، محمود 
مشرفی و کمالیان هستند. همچنین از محل موقوفه قربان قصری هم تعدادی کاپشن برای 

نیازمندان تهیه و در شهر تهران )بنا به نیت واقف( توزیع شده است.
طرح قرار دوازدهم از جمله برنامه های سازمان اوقاف است که بر این اساس هر ماه و با 
محوریت یک بقعه متبرکه، از محل عواید موقوفات یا کمک های خیرین، برای رفع نیازهای 

خانواده های کم برخوردار، اقدامی جدی صورت می گیرد.
در این دوره هم به دلیل فرا رسیدن فصل سرما و نیاز خانواده ها به تامین گرمایش، 90 دستگاه 

بخاری تهیه و بین نیازمندان توزیع شد. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم:

عباس اسکندری عنوان کرد

آمادگی اوقاف اقم برای جمع آوری و 
ارسال کمک های مردمی به غزه

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: بقاع شاخص باید محل هایی را برای جمع آوری 
کمک های مردمی به منظور ارسال به غزه در نظر بگیرند.

حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری با اشاره به جنگ غزه و آوارگی چند صد هزار 
نفر از مردم این منطقه اظهار کرد: کمک رسانی به این مردم مظلوم، وظیفه ای همگانی برای 

همه مسلمانان است.
وی افزود: دولت های غربی با همه توان پشت رژیم صهیونیستی ایستاده و انواع کمک ها را به 
آنها می رسانند ولی از دولت های عربی که انتظاری نبود اما آن شور و هیجان برای رساندن کمک 

به ساکنان غزه در بین مردم این کشورها هم آن طور که باید، دیده نمی شود.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه پیشتازی مردم ایران در حمایت از مظلومان 
جهان از جمله مردم غزه اثبات شده است گفت: البته نباید صرفا به راهپیمایی و حمایت 
سیاسی اکتفا کنیم، بنابراین پیشنهاد می کنم در بقاع شاخص، محل هایی برای جمع آوری 

کمک ها به مردم غزه در نظر گرفته شود.
وی ادامه داد: با توجه به دشواری رساندن کالا به مردم غزه، بهتر است تا آنجا که امکان دارد، 
کمک هایشان نقدی باشد، همچنین باید تبلیغات گسترده ای هم در این زمینه انجام شود تا 

کمک قابل توجهی از سطح استان قم جمع آوری و ارسال گردد.
اسکندری با تاکید بر اینکه اگر امکان ارسال کالا هم وجود داشته باشد، در این زمینه هم 
آمادگی کاملی وجود دارد گفت: بر این اساس بقاع شاخص باید محلی را برای جمع آوری 
کمک ها در نظر بگیرند همچنین اگر با ادارات مختلف هم مکاتبه شود، اداره کل اوقاف استان 

قم آمادگی دریافت و ارسال کمک های ادارات و کارمندان را هم دارد.

مازیار آقازده*

باید با کسبه گران فروش برخورد شود

معاون عمرانی استانداری قم برخورد قاطعانه با متخلفان در حوزه پسماند و پساب 
صنعتی شد و گفت: تولید و اشتغالزایی نباید به قیمت نابودی محیط زیست و منابع 

حیاتی ما باشد و برای توسعه باید سیاستگذاری درستی داشته باشیم. 
ابراهیم معتمدی در جلسه کارگروه مدیریت پسماند استان قم اظهارداشت: طرح 
جامع مدیریت پسماند شهر قم، از موضوعاتی است که در گذشته پیگیری شده، اما 
تا کنون به نتیجه نرسیده و مغفول مانده است.  وی با بیان اینکه این طرح باید هرچه 
سریعتر توسط فرمانداری قم پیگیری و تا هفته آینده تعیین تکلیف شود، خاطرنشان 
کرد: موضوعاتی که با سلامتی مردم سروکار دارد، باید مورد توجه جدی مسؤولان امر 

قرار داشته باشد. 
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندای قم بر ضرورت توجه شورای اسلامی شهر قم به 
موضوع پسماند و تخصیص اعتبارات لازم در این حوزه تأکید کرد و گفت: اگر برای معضل 

پسماند و فاضلاب کم کاری کنیم، آیندگان ما را نخواهند بخشید. 

برخورد قاطعانه با متخلفان در حوزه پسماند و پساب صنعتی 
وی همچنین برگزاری جلسات کارگروه مدیریت پسماند در شهرستان های قم، کهک و 
جعفریه را بسیار مهم دانست و گفت: واحد های صنعتی به ویژه در بخش سلفچگان باید نسبت 
به دفع اصولی پسماندهای خود متعهد باشند.  معتمدی خواستار برخورد قاطعانه با متخلفان 
در حوزه پسماند و پساب صنعتی شد و گفت: تولید و اشتغالزایی نباید به قیمت نابودی 
محیط زیست و منابع حیاتی ما باشد و برای توسعه باید سیاستگذاری درستی داشته باشیم.  
وی با اشاره به معضل پلاستیک های رهاشده در طبیعت به ویژه در حریم جاده ها و راههای 
مواصلاتی استان، اظهار داشت: این معضلات علاوه بر مشکلات زیست محیطی، منظر را نیز 
نازیبا ساخته و باید با مشارکت همگانی پاکسازی شود.  معاون عمرانی استانداری قم در پایان 
با بیان اینکه مباحث آموزشی و اطلاع رسانی در حوزه پسماند نیز بسیار اهمیت دارد، تصریح 
کرد: ارائه آموزش های لازم به گروههای مخاطب، تکلیف قانونی است که باید از سوی دانشگاه 

علوم پزشکی، سازمان جهاد کشاورزی، سازمان صمت و شهرداری قم پیگیری شود.

معاون عمرانی استانداری قم: 

تولید و اشتغالزایی نباید به قیمت نابودی محیط زیست باشد 

استاندار قم: 

مدیرعامل شرکت برق استان قم خبرداد:
نصب۱۲۰ هزار چراغ روشنایی در معابر و خیابان ها

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم  گفت :120 هزار 
چراغ روشنایی به همراه 120 هزار پایه فشارضعیف و متوسط 

در معابر و خیابان ها درسطح استان قم نصب شده است.
یوسف صادقی در گفت وگویی با بیان اینکه  ۴0 درصد 
برق قم در بخش خانگی مصرف می شود اظهارداشت:  در 
سطح استان قم 620 هزار مشترک برق وجود دارد که از 
این  بین ۵00 هزار مشترک در بخش خانگی است که ۸0 

درصد مجموع مشترکان را شامل می شود. وی ادامه داد: 
هفت هزار مشترک بخش صنعت قم نیز حدود 30 درصد از 
ظرفیت برق این استان را مصرف می کنند. صادقی با بیان 
اینکه بخش کشاورزی نیز بین 12 تا 1۵ درصد از ظرفیت 
برق قم را مصرف می کند، اضافه کرد: 10 تا 1۵ درصد برق 
استان نیز در سایر زمینه های جاری، مصرف می شود. وی 
یادآور شد: در سطح استان قم چهار هزار کیلومتر شبکه 

فشارضعیف و چهار هزار کیلومتر نیز شبکه فشار متوسط 
یک هزار  همچنین  شد:  یادآور  صادقی  شده است.  اجرا 
نیز در  برق  ترانس هوایی  به همراه 9 هزار  ترانس زمینی 
سطح استان قم با پیک بار حدود هزار و 200 مگاوات نصب 
شده است. وی بیان داشت: درسطح استان قم 120 هزار 
چراغ روشنایی به همراه 120 هزار پایه فشارضعیف و متوسط 

در معابر و خیابان ها نصب شده است.

استاندار قم گفت: باید با کاسبی که سود جویی می کند و کالا ها را با قیمت بالا می فروشد 
برخورد شود.

سید محمد آقامیری در جمع رؤسای اتحادیه های قم با تاکید بر ضرورت نظارت در بازار 
گفت: برخورد قاطع و اقدام سریع و وصول جریمه از اصناف و کسبه متخلف از راهکار های 

افزایش اثر بخشی نظارت و مقابله با گران فروشی در بازار است.
سید محمد آقامیری افزود: اتحادیه ها و اصناف باید فعالانه عمل کنند و به نحوی اقدامات 

نظارتی انجام شود تا تاثیر آن در بازار دیده شود تا گرانی کالا ها کمتر شود. 
 استاندار با اشاره به بررسی و بازدید خود از کسبه و اصناف مختلف سطح شهر گفت: در 
این بازدید ها تعداد انگشت شماری از کسبه به دلیل کم رنگ بودن نظارت ها کالا ها را 200 
تا 300 درصد گرانتر می فروشند و باید این قبیل اصناف شناسایی و برای آنان بیش ترین 

مقدار جریمه که ۵00 میلیون تومان است اعمال شود.
وی از برخورد شدید با کسبه گران فروش خبر داد و افزود: در کنار حداکثر جریمه تعزیرات 
و اداره مالیات باید صورت های مالی و مالیاتی این قبیل فروشندگان بررسی شود و هیچ 
گونه بخشش مالیاتی برای این قبیل اصناف نباشد. آقامیری گفت: به اتحادیه ها اعتماد 

داریم و اگر مشکلی وجود دارد هم خودشان باید بر طرف کنند. وی گفت: کسبه ای که 
سود جویی می کنند و کالا ها را با قیمت بالا می فروشند با آنان برخورد می شود. 

اخال در نظام اقتصادی را بر نمی تابیم 
استاندار در خصوص نحوه نظارت در بازار و فروشگاه های مختلف گفت: وقتی قرار بر 
نظارت است از فروشگاه بزرگ تا کوچک از چشم ناظران دور نخواهد بود و نظارت ها بر 
اساس رعایت حقوق مصرف کننده و روش فروش و قیمت های به روز بازار انجام خواهد 

شد. 
آقامیری با اشاره به افزایش بی رویه و بی حساب و کتاب قیمت کالا ها که در این چند 
سال رخ داده است گفت: این روند افزایش قیمت ها باعث آسیب خوردن قدرت خرید مردم 

شده است.
استاندار بر برخورد با کسبه گران فروش بی پروانه تاکید کرد و افزود: اماکن، تعزیرات و اتاق 

اصناف با این قبیل کسبه در چارچوب قانون برخورد کنند.
آقامیری تاکید کرد: برای سفره مردم و کسانی که امنیت اقتصادی جامعه را بر هم می زنند 
کوتاه نخواهیم آمد و اخلال در نظام اقتصادی را بر نمی تابیم و متخلفان به مراجع ذیصلاح 
معرفی خواهند شد.  وی افزود: از کسبه ای که قانون، نرخ نامه و سود و شرایط مردم را درک 
می کنند حمایت می کنیم و در برابر کسبه ای که بدون دلیل، سود نامتعارف داشته اند به 
تعزیرات و اداره مالیات معرفی می شوند.  استاندار گفت: با کسبه ای که با سفره مردم بازی 

می کنند و شرایط زندگی مردم را سخت می کنند به این قبیل کسبه نباید رحم کرد.
آقا میری افزود: اتحادیه ای که کمترین تخلف را در بازرسی ها داشته و فعالانه در بازرسی ها 
حضور داشته است از آنان تقدیر می کنیم.  وی داشتن نرخ نامه و نصب قیمت کالا ها را در 
میان کسبه ضروری دانست و گفت: کالای مشابه در مغازه ها و فروشگاه ها با قیمت متفاوت 
هستند باید بساط این گونه قیمت گذاری ها جمع شود و کالا با کیفیت یکسان در جا های 
مختلف نباید تفاوت قیمتی داشته باشد.  استاندار تاکید کرد نرخ اجاره ها بررسی شود و 
اگر اجاره ها خارج از نرخ های مصوب باشد باید قیمت اجاره ها را بازگردانند و اجاره ها را به 
قیمت مصوب بگیرند. آقامیری با اشاره به اینکه اتاق اصناف قدرتمند است و از این قدرت 
تاکنون استفاده نشده است و ما روی قدرت اصناف حساب می کنیم گفت: استانداری 
تمام قد از بازرسی های عادلانه، منصفانه و منطقی بر اساس قوانین و مقررات حمایت 
می کند و برای مراقبت و نظارت از بازار با تمام ظرفیت وارد میدان شوید. وی گفت: ما هم 
قول می دهیم بخشی از مشکلات اصناف را حل کنیم و معتقدیم کسبه جزئی از مردم 

هستند و برای اثر بخشی نظارت ها نظارت مردمی خود اصناف بهترین نوع نظارت است.
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رئیس سازمان انرژی اتمی:

می خواهیم فناوری هسته ای را 
در زندگی مردم پدیدار کنیم

رئیس سازمان انرژی اتمی کشورمان تاکید کرد که تا پایان دولت سیزدهم، سامانه های 
پرتودهی که در 12 قطب در نظر گرفته شده، در کشور نصب خواهند شد.

»محمد اسلامی« رئیس سازمان انرژی اتمی در حاشیه آئین رونمایی از سامانه »آیریک 
طیف« با هدف آنالیز اتمی عناصر و سامانه خود حفاظ گامای بهبود یافته برای حذف 
آفات محصولات کشاورزی اظهار کرد: رونمایی از این دو سامانه در راستای اجرای مفاد 

سند جامع راهبردی سازمان انرژی اتمی اتفاق افتاد.
وی با اشاره به اینکه بر اساس سند چشم انداز 20 ساله سازمان در حوزه کاربرد پرتوها به 
دنبال این هستیم که نقش فناوری هسته ای را بیش از پیش در زندگی مردم پدیدار کنیم، 
افزود: سامانه خود حفاظ گاما در حوزه های سلامت، محیط زیست، کشاورزی و امنیت 

غذایی می تواند نقش بسزایی داشته باشد.
اسلامی تصریح کرد: این سامانه چهارمین سامانه پرتودهی خود حفاظ گاما است 
که بر اساس برنامه ریزی انجام گرفته در مراکز از پیش تعیین شده، مستقر خواهند شد. 
رئیس سازمان انرژی اتمی ایران در ادامه با بیان اینکه اولویت نصب سامانه ها بر اساس نیاز 
وزارت جهاد کشاورزی تعیین شده است، گفت: قرار است این دستگاه ها در محل هایی 
نصب شوند که دارای محصولات فراوانی هستند که این محصولات بسیار زود آفت زده و 
خراب می شوند. وی افزود: مکان های مورد نظر از سوی استان های مدنظر به سازمان 
انرژی اتمی ایران اعلام شده و بر اساس برنامه ریزی ها و اولویت بندی صورت گرفته چهار 
دستگاه به زودی در مناطق مختلف نصب شده و مورد بهره برداری قرار می گیرد. معاون 
رئیس جمهور با اشاره به اینکه تا پایان دولت سیزدهم، سامانه های پرتودهی که در 12 
قطب در نظر گرفته شده، در کشور نصب خواهند شد گفت: برای ما مهم است که کار 

ترویجی، فرهنگ سازی و استقرار فناوری هسته ای و پرتودهی در این مراکز انجام شود.
با  که  بی نظیری  هماهنگی  با  می رسد  نظر  به  افزود:  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس 
وزارتخانه های کشاورزی و بهداشت وجود دارد، این حرکت برنامه محور سازمان در این 
حوزه بسیار زود جایگاه خود را پیدا کند تا به معنی واقعی کلمه بحث تجاری سازی 

سامانه های فناورانه برای همه قابل مشاهده باشد. 
 

رئیس ستاد انتخابات کشور:

تحقق عدالت انتخاباتی زمینه ساز مشارکت 
حداکثری مردم است 

رئیس ستاد انتخابات کشور تأکید کرد: تحقق عدالت انتخاباتی زمینه ساز مشارکت 
حداکثری مردم در انتخابات است. 

سید محمد تقی شاهچراغی  روز یکشنبه در جریان سفر به استان خراسان جنوبی و 
حضور در ستاد انتخابات این استان به خبرنگاران اظهار داشت: خراسان جنوبی با اتکا 
بر ظرفیت های بی نظیر مردمی و همچنین تعهد و ایمان این مردم همیشه در عرصه های 

گوناگون اجتماعی و سیاسی در انقلاب اسلامی ایران سرآمد بوده است. 
به گزارش ایسنا، وی با بیان اینکه استان خراسان جنوبی در ادوار گذشته همواره از 
استان های ممتاز با بیشترین میزان مشارکت انتخابات بوده است، گفت: خدمت به مردم 
وظیفه مدیران است و اقدامات و پروژه های عمرانی خوبی در استان خراسان جنوبی در 
حال اجرا است که این اعتماد و ایمان مردم، وظیفه مسئولین را در خدمت رسانه به همه 

مردم گرانقدر این استان سنگین تر می کند. 
رئیس ستاد انتخابات کشور با بیان اینکه بر اساس گزارش های واصله و ارائه شده از 
سوی مدیران، این استان آماده برگزاری انتخابات پُرشور است، افزود: برای تحقق راهبرد 
سلامت انتخابات در این مقطع از انتخابات عدالت انتخاباتی و سلامت مدنظر ناظران و 

مجریان انتخاباتی است.
با مشارکت حداکثری و حفظ سلامت و امنیت  انتخابات  وی گفت: برای برگزاری 
دستگاه های گوناگونی در حال فعالیت می باشند و مجموعه های مختلف دولت به ویژه 
وزارت ارتباطات و صداوسیما اقدامات خوبی برنامه ریزی و انجام می دهند که جای تقدیر 

دارد. 
معاون سیاسی انتخابات کشور ادامه داد: سامانه شفافیت مالی در راستای عدالت 
انتخاباتی رونمایی شده و همه داوطلبان باید یک شماره حساب داشته باشند که اعلام 
شده و مطابق با قانون انتخابات هزینه های تبلیغاتی کاندیداها در این سامانه توسط 

ناظرین و مجریان رصد می شود.
شاهچراغی با بیان اینکه راهبرد اصلی مطرح شده از سوی مقام معظم رهبری در 
حوزه مشارکت انتخاباتی، تصریح کرد: بحمدالله شریط برای نقش آفرینی مردم فراهم 
است و تمام گروه های مردمی، احزاب، اقشار مختلف و نخبگان باید برای تحقق مشارکت 
حداکثری مورد تاکید رهبری تلاش کنند و این حضور قطعا می تواند به رشد، توسعه و 

اقتدار کشور و نظام مقدس جمهوری اسلامی کمک کنند.  

محسن رضایی:

 مرزهای کشور باید اقتصادی شوند
دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا گفت: مرزهای کشور باید اقتصادی 

شوند و امنیت مرزهای کشور در جهت تقویت اقتصاد مرزنشینان و اقتصاد ملی باشد.
شورای عالی  دبیرخانه  اقتصادی  امنیت  کمیسیون  نشست  در  رضایی   محسن 
هماهنگی اقتصادی سران قوا با اشاره به اهمیت دو موضوع امنیت و معیشت گفت: در 
این زمینه هر طرحی مطرح می شود، یک بعد آن باید محرومیت زدایی و بعد دیگر تقویت 

اقتصاد ملی باشد.
دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا ادامه داد: ما کالاهایی داریم که برای 
آن  سوی مرز قیمت و ارزش بالاتری از داخل دارند و آنها هم کالاهایی دارند که برای ما 
ارزشمند است و چرا باید جلوی تبادل مرزی رسمی گرفته شود؟ این یک مزیت اقتصادی 
است و با برخورد مزیت اقتصادی مرزنشینان و تجارت مرزی را از دست می دهیم و آنها 
را  قوانین خاص خود  تجارت مرزی  به حاشیه نشینان کلان شهرها می شوند.  تبدیل 

می خواهد و اگر به درستی تدوین شود دیگر قاچاقی نخواهیم داشت.
رضایی همچنین از مجلس شورای اسلامی تقاضای تسریع در تصویب این قانون را کرد.
وی تشریح کرد: حل معضل قاچاق در مرزها، منطق و قواعد اقتصادی می خواهد. 
برخورد باید مکمل سازوکارهای اقتصادی باشد، برخورد صرف باعث تشدید قاچاق در 
کشور می شود. دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا با یادآوری لزوم اعمال 
ابزار اقتصادی منطقی بر کالاهای وارداتی خاطرنشان کرد: برای تقویت تولید داخلی باید 

بر ورود کالاهای خارجی از مرزها از ابزار اقتصادی استفاده کرد.
رضایی افزود: با توجه به وضعیت اقتصادی و معیشتی مرزنشینان، باید کنار مبارزه با 

قاچاق سوخت راه حل مشارکت مرزنشینان را در تجارت مرزی افزایش داد.
دبیر شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا با بیان اینکه در تجارت مرزی می توانیم 
بازارچه مرزی ایجاد و دادوستد بر اساس عرضه و تقاضا داشته باشیم، اما در مورد کالاهای 
یارانه ای به بازارچه های خاص و کنترلی نیاز داریم، ادامه داد: باید با منطقی پیش رفت که 
هم امنیت و هم اقتصاد و معیشت مرزنشینان را تقویت کنیم و هم محرومیت زدایی کنیم و 

این سه هدف مقدس است. 

وزیر رفاه: 

دهک های ۶ و۷ مشمول کالابرگ 
الکترونیکی شدند 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره دهک های مشمول کالابرگ گفت: در گام نخست 
برای پنج دهک اول یارانه مضاعف و تشویقی پیش بینی شده و با توجه به تصمیمات اخیر 
دو دهک دیگر هم اضافه شده اما هنوز درباره دهک های ۸ و ٩ تصمیمی اتخاذ نشده 

است.
سید صولت مرتضوی پس از پایان نشست برخط پاسخ به تماس های مردمی در پاسخ 
به این پرسش ایرنا که پس از سه دور حضور در این مرکز آیا به تمام درخواست های مردمی 
رسیدگی شده است، گفت: مرکز ارتباطات مردمی شیوه خوبی را انتخاب کرده است و 
این ارتباطات چهره به چهره با مردم برای ما اثر تربیتی دارد. اینکه یک مدیر گوش شنوا 
داشته باشد و درد و دل مردم را بشنود سبب ارتقای مدیریت و تصمیم گیری های مناسب تر 

می شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: به تمام درخواست ها پاسخ داده شد و رسیدگی 
شد در برخی موارد امکان پاسخ و رسیدگی وزارتخانه مهیا نبود چون مرتبط با سایر 
دستگاه ها باشد. مرتضوی گفت: عمده درخواست ها در حوزه توانبخشی، ارتباط کارگر 
و کارفرما، صندوق های بازنشستگی و آموزش فنی و حرفه ای و ایجاد اشتغال بوده و همه 
تلاش این است مشکلات را کمتر کنیم و درخواست ها مردم را پیگیری و به نتیجه برسانیم 

تا شرمنده مردم نباشیم.

رشد و توسعه همه جانبه عراق 
مستلزم امنیت منطقه ای 

منطقه اقلیم کردستان عراق به عنوان هارتلند منطقه 
غرب آسیا طی سال های گذشته البته با فراز و فرودهایی 

و به واسطه قرابت های قومی، مذهبی و تاریخی به عنوان »تهدیدی بالقوه بر وضعیت 
امنیتی کشورهای ایران و ترکیه و تا حدودی سوریه« مطرح بوده است.

منطقه غرب ایران به  ویژه کردستان ایران نیز تا حدود زیادی متأثر از تهدیدات امنیتی 
و  افراطی  گروه های  و  جریانات  معاند،  گروه های  تحرکات  و  عراق  کردستان  اقلیم 
سرویس های اطلاعاتی و جاسوسی بیگانه در این مناطق بوده و به ویژه پس از حمله 
آمریکا به عراق و سقوط رژیم بعث، اعلام خودمختاری اقلیم کردستان این منطقه به 
»مرکز انجام اقدامات تروریستی و ایجاد ناامنی برای همسایگان عراق« به خصوص ایران 

و ترکیه تبدیل شد.
از سوی دیگر اتحاد شکل گرفته بین اسرائیل و کُردهای عراق که در واقع بخشی از 
تداوم استراتژی امنیت ملی و سیاست خارجی اسرائیل در غرب آسیا برای خروج از انزوا 
و گسترش حضور در منطقه است و همواره از سوی جمهوری اسلامی ایران به عنوان 
تهدیدی بالقوه که بعضاً به محلی جهت انجام اقدامات تروریستی نیز تبدیل شده با 

دقت دنبال می شده است.
این مساله در پرتو تحولات نوین در اقلیم شمال عراق و گسترش فعالیت سیاسی، 
اقتصادی و اجتماعی کُردها در این کشور، زمینه مناسبی را برای توسعه حضور و نفوذ 

اسرائیل در منطقه کردستان عراق به وجود آورده است.
بر این اساس، »اسرائیل همکاری های پنهان و گستردهای را با کُردها آغاز کرد« و با 
حضور مستقیم در منطقه و یا نفوذ در فعالیت های اقتصادی و اجتماعی کردستان، 
به دنبال ایجاد متحد راهبردی جدیدی در خاورمیانه بر مبنای دکترین اتحاد پیرامونی 

بوده است.
این مساله سبب افزایش حساسیت جمهوری اسلامی ایران نسبت به تعاملات 
اسرائیل و کُردها شد و به موجب این، تهران طی سال های گذشته همواره نگرانی خود 

را در این خصوص به دولت عراق منتقل کرده است.
یکی از موارد بسیار مهم و تأثیرگذار در تحلیل روابط دولت عراق، اقلیم شمال آن کشور 
و مسالە اقتصادی و »صادرات نفت اقلیم کردستان بە صورت مستقل و عدم ارجاع 
آن بە دولت مرکزی است« کە از سال 201۴ و در زمان صدارت نوری مالکی بسیار 
تنش آفرین و لاینحل بودە است و در زمان نخست وزیران بعدی نیز بە قوت خود باقی 

بود و هیچ روابط پایدار قابل توجهی در آن ایجاد نشد.
در قانون اساسی عراق و در مادە مربوط بە بودجە آمدە است که اقلیم شمال عراق 
موظف است، »2۵0 هزار بشکە نفت بە بغداد تحویل دهد« . در غیر اینصورت بە 
اندازە آن مقدار نفت، از سهم بودجە اقلیم کم خواهد شد. این قانون از سال 201۴ 
اجرا شد و بودجە اقلیم و حقوق کارکنان دولت و نیروهای پیشمرگ قطع شد و در سال 

201۸ سهم بودجە اقلیم با کاهش شدید دوبارە پرداخت شد.
طی سال های اخیر و به ویژه در روزهای منتهی بە ارسال لایحە بودجە عراق بە 
مجلس این کشور توسط دولت، تلاش ها برای حل اختلافات میان اربیل و بغداد بسیار 
بیشتر شدە است، اما همچنان نگرانی ها از بە توافق نرسیدن دولت عراق و مسئولین 
اقلیم بر سر صادرات و تحویل نفت بە دولت مرکزی و »قطع بودجە و حقوق کارکنان 

دولتی در اقلیم از سوی بغداد« ، وجود دارد.
در شرایط کنونی با توجه به فساد اقتصادی در دولت مرکزی عراق و چالش های 
اقتصادی بی شماری که به رغم درآمد بالای نفتی با آن مواجه است، دولت مرکزی برای 
بهبود وضعیت اقتصادی و اجتماعی و مسکوت نگەداشتن صداهای معترض داخلی 

نیاز مبرم به تساهل در روابط با اقلیم دارد.
به نظر می رسد »اصلی ترین عامل در عدم اجرای کامل تفاهم نامه امنیتی« بغداد 
با تهران توجه صرف به تعاملات اقتصادی با مسئولین اقلیم باشد هرچند عراقی ها 
می دانند که رشد و توسعه همه جانبه عراق مستلزم امنیت منطقه ای است و این مهم 

با تساهل بکار گرفته در قبال تحرکات ناامن کننده منطقه ای از اقلیم ناسازگاری دارد.
در جلسه ای که شورای امنیت عراق به ریاست نخست وزیر این کشور تشکیل داد 
رسما تصمیم بر این شد که »نیروهای مرزبانی عراق به همراه ارتش و نیروهای پیشمرگه 
در مرزهای عراق با ایران و ترکیه مستقر شوند« تا از تردد عناصری که امنیت کشورهای 
همجوار را به خطر می اندازند جلوگیری کنند. در همین جلسه رئیس اقلیم کردستان 
عراق هم حضور داشت و در مقابل »خواست عمومی مردم عراق« به نوعی توان مقاومت 

نداشت.
طی چند سال اخیر »دولت مرکزی عراق به دلیل ضعف حاکمیتی و البته فشار دولت 
آمریکا به این خواست عمومی مردم عراق بی توجه بود« ولی امروز هم آمریکایی ها و هم 
عراقی ها مطمئن شده اند که ایران و ترکیه تصمیم قاطع گرفته اند که قائله ایجاد ناامنی 

از اقلیم شمال عراق را خاتمه دهند.
در شرایط فعلی و با ادامه بی توجهی دولت عراق نسبت به عوامل ناامن کننده از 
کردستان عراق تنها سناریوی پیش روی جمهوری اسلامی ایران و ترکیه این خواهد 
بود که هر دو کشور بخواهند برای تامین امنیت ملی خود وارد خاک عراق شوند و به این 
شکل یک بار دیگر مانند دوره حضور داعش امنیت را برای مردم منطقه و شهروندان 

عراقی تامین کنند.
کارشناس مسائل منطقه

سرلشکر باقری:

فرآیند خلع سلاح گروه های ضدانقلاب 
با جدیت پیگیری شود

رئیس ستادکل نیرو های مسلح ضمن تشکر از دستور قاطع دولت عراق برای خلع 
سلاح گروه های مسلح ضدانقلاب در اقلیم که با تنظیم و امضای توافق نامه امنیتی 
به نتیجه رسید، گفت: انتظار می رود تکمیل فرآیند خلع سلاح این گروه ها با جدیت 

پیگیری شود.
سرلشکر پاسدار محمد باقری در دیدار با »محمد شیاع السودانی« نخست وزیرعراق 
با اشاره به مشترکات دینی، مذهبی، فرهنگی، تاریخی، گفت: مواضع خردمندانه 
و شجاعانه دولت عراق و جنابعالی در رابطه با قضیه فلسطین و جنگ غزه بسیار 
ارزشمند و شایسته قدردانی است. وی ضمن تشکر از پیگیری و دستور قاطع دولت 
عراق برای خلع سلاح و دور کردن گروه های مسلح ضدانقلاب در منطقه اقلیم که با 
تنظیم و امضای توافق نامه امنیتی به نتیجه رسید، گفت: انتظار می رود تکمیل فرآیند 
خلع سلاح این گروه ها با جدیت پیگیری شود. رئیس ستادکل نیرو های مسلح، حضور 
نیرو های بیگانه، به ویژه آمریکایی ها در منطقه را عامل مهم ناامنی و بی ثباتی دانست و 

تصریح کرد: امنیت در منطقه تنها با وحدت بین کشور های همسایه امکان پذیر است.
رئیس ستادکل نیرو های مسلح، مسأله فلسطین را مهم ترین مسئله منطقه و جهان 
اسلام عنوان کرد و افزود: عملیات بسیار مهم و راهبردی طوفان الاقصی پایه های لرزان 

رژیم صهیونیستی را متزلزل کرد و به معرض دید جهانیان گذاشت.
نخست وزیر عراق نیز در این دیدار ضمن تشکر از موضع گیری دولت و مردم ایران در 
خصوص جنگ غزه، گفت: در واقع این جنگ، مواضع کشور ها را به خوبی مشخص 

کرد و رژیم کودک کش اسرائیل چهره واقعی خود را به دنیا نشان داد.
»محمد شیاع السودانی« افزود: امروز کشور عراق به برکت نیرو های مسلح مقتدر، 
شاهد امنیت پایدار است و در این راستا با توجه به مشترکات فراوان بین دوکشور ایران و 

عراق، می توانیم همکاری های بیشتری را با یکدیگر داشته باشیم.
در  ایران  اسلامی  جمهوری  مسلح  نیرو های  صلابت  و  اقتدار  عراق،  نخست وزیر 
حوزه های دفاعی، امنیتی و موشکی را باعث افتخار دانست و خاطرنشان کرد: دو کشور 
ایران و عراق ضمن ارتقاء سطح همکاری های دوجانبه در حوزه های مختلف، باید با 

همکاری و تعامل دوسویه، مسائل مربوط به گروهک های کردستان عراق را حل کنند.

قالیباف:

رویکرد مجلس توانمندسازی معلولان است
رییس مجلس شورای اسلامی در جریان سخنرانی در مراسم گرامیداشت روز معلولان 
که در فرهنگسرای بهمن تهران برگزار شد، گفت: در مجلس شورای اسلامی با رویکرد 
در  که  دورانی  :در  اظهارداشت  قالیباف   باقر  کردیم. محمد  توانمندسازی حرکت 
شهرداری بودم متوجه شدم که باید به طور ویژه باید به امورات معلولان عزیز و خانواده ی 
ایشان توجه کرد و نظر آن ها را بر هر کارشناس و بر هر مجموعه ای دیگر ترجیح 
دهیم. هیچکس بهتر از خود شما نسبت به حال و احوال، نیازمندی ها و توجه ها و 
پیشنهادهایی که می تواند کارساز باشد، آگاهی ندارد و این وظیفه ای است که بر دوش 
ما است. وی افزود: همه باید تلاش کنیم که تغییر نگرش اجتماعی را نسبت به این 
موضوع مورد توجه قرار دهیم و بتوانیم به درستی انجام وظیفه کنیم که حداقل بار و 

زحمت این کار را به حداقل ممکن برسانیم.

رئیس جمهور با بیان اینکه روز جهانی معلولین تلنگر 
و هشداری نسبت به پیشگیری از معلولیت در جوامع 
بین المللی  نهادهای  سکوت  از  هست،  نیز  بشری 
معلولیت  به  نسبت  معلول  افراد  از  حمایت  مدعی 
هزاران نفر در اثر جنایات آمریکا و صهیونیست ها در 

افغانستان و غزه انتقاد کرد.
آیت الله دکتر سید ابراهیم رئیسی در جلسه عصر 
روز یکشنبه هیئت دولت با گرامیداشت روز جهانی 
دارای  افراد  به  ویژه  توجه  لزوم  بر  تاکید  و  معلولین 
تسهیل  برای  مردمی  دولت  اقدامات  به  معلولیت، 
امور معلولان از جمله متناسب سازی مسیر تردد آنها 
به ادارات و سازمان ها، حمایت از حقوق معلولان و 
دسترسی به ابزار مورد نیازشان اشاره و تصریح کرد: 
دستگاه های متولی به ویژه سازمان بهزیستی و وزارت 
را  اقدامات  این  تداوم  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون، 

همچنان در دستور کار داشته باشند.
معلولین  جهانی  روز  اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس 
فقط محدود به حمایت از افراد معلول نیست بلکه 
تلنگر و هشدار نسبت به پیشگیری از معلولیت در 
جوامع بشری نیز هست، به معلول شدن هزاران نفر 
بر اثر جنایات آمریکا و رژیم صهیونیستی در منطقه 
اشاره کرد و گفت : امروز سازمان ملل و دیگر نهادهای 
بین المللی از یک سو ادعای حمایت از افراد معلول را 
در جهان دارند و از سوی دیگر در مقابل معلولیت بیش 
از 3۵ هزار نفر به واسطه حضور و اقدامات آمریکا و ناتو 
در افغانستان و معلولیت هزاران نفر دیگر بر اثر جنایات 
صهیونیست ها در غزه سکوت کرده و سوال ملت ها 
آشکار  تناقضات  این  درباره  را  بیدار  وجدان های  و 

بی پاسخ گذاشته اند.
دکتر رئیسی در بخش دیگری از جلسه امروز هیئت 
دولت، فسادستیزی را یکی از مهمترین شاخصه های 

دولت مردمی برشمرد و تصریح کرد:  دولت مردمی 
در  دارد،  فساد  هرگونه  با  مقابله  برای  که  عزمی  با 
دوسال گذشته محور شناسایی، رسیدگی و برخورد با 
گلوگاه های فسادزا بوده و برخی از پرونده های فساد 
انتظار  به دستگاه قضایی ارجاع داده و حال  نیز  را 

عمومی از قوه قضائیه رسیدگی به این پرونده هاست.
اقتصادی  دستاوردهای  تبیین  ضرورت  بر  تاکید 
دولت و رفع برخی سوالات و ابهامات احتمالی درباره 
سیاست های اقتصادی دولت از دیگر تاکیدات رئیس 
جمهور در جلسه امروز هیئت دولت بود و معاون اول 
رئیس جمهور و وزیر اقتصاد مکلف شدند زمینه لازم 

برای تحقق آنرا فراهم کنند.
نباید در اجرای قانون اساسی

 گزینشی عمل کنیم
رئیس دولت سیزدهم  همچنین در »دومین همایش 
کرد:  تاکید  اساسی«  قانون  اجرای  مسئولیت  ملی 
قانون اساسی خون بهای این ملت و منشور انقلاب 
اسلامی است و همه باید به آن پایبند باشند و هیچ 

بخشی اجازه گریز از قانون را ندارد.
وی اظهار کرد: قانون اساسی یک کار بشری است و 
نمی توان گفت که عیب و نقصی به آن وارد نیست، اما 

این قانون از مترقی ترین قوانین دنیاست.
رئیس قوه مجریه در ادامه تاکید کرد: نباید در اجرای 
قانون اساسی گزینشی عمل کنیم و یک اصل مورد 
توجه قرار گیرد و اصل دیگر نه، این زیبنده نیست. 
قانون اساسی یعنی همه اصول و قوانین مورد تاکید 
مجریان و دست اندرکاران باشد. اجرای قانون اساسی 
به عهده رئیس جمهور، نظارت و تفسیر قانون اساسی 

به عهده شورای نگهبان است.
وی خطاب به دانشگاهیان گفت: لازم است علاوه 
دانشجویان  بقیه  می خوانند،  حقوق  که  کسانی  بر 
و اساتید هم در همه رشته ها با قانون اساسی آشنا 
باشند. به طور مثال ما در قانون اساسی هم اقتصاد 
بخش خصوصی، هم تعاون و هم دولتی داریم پس 

اقتصاددانان هم باید قانون اساسی را بدانند.
بر  باید  رفتارها  انطباق همه  اینکه  بیان  با  رئیسی 
طبیعتا  کرد:  اظهار  باشد،  اساسی  قانون  اساس 
شورای نگهبان نظارت می کند که قوانینی که تصویب 
می کند خلاف قانون اساسی نباشد، اما این در همه 
حوزه هاست و اقدامات در قوانین بسنده نمی شود 
و در حوزه های مختلف باید رفتارها منطبق با قانون 

اساسی باشد.

دکتر رئیسی در جلسه هیئت دولت؛

دولت محور شناسایی و برخورد با گلوگاه های فساد بوده است

عابد اکبری*

هنری  فرهنگی  کانون های  هماهنگی  ستاد  رئیس 
مساجد با تاکید بر اینکه باید نرم افزار مدیریتی جدیدی را در 
مساجد حاکم کنیم، گفت: باید تفکر گذشته حاکم بر اداره 

مسجد اصلاح شود.
نشست  در  خداداده  کمال  حجت الاسلام والمسلمین 
کانون های  سیاست گذاری  و  اهداف  تبیین  خبری 
فرهنگی- هنری مساجد که روز 12 آذر در سالن اجتماعات 
برگزار شد  ارشاد اسلامی خوزستان  و  اداره کل فرهنگ 
اظهار کرد: کانون های فرهنگی - هنری مساجد کشور به 
صورت مستمر هر ماه حدود 12 سرود ملی تولید می کنند 
پخش  سیما  و  صدا  در  که  ملی  سرود های  درصد  و 90 
می شود کار کانون های فرهنگی - هنری مساجد کشور 

است.
حجت الاسلام والمسلمین خداداده با تاکید بر اینکه باید 
نرم افزار مدیریتی جدیدی را در مساجد حاکم کنیم، ادامه 
داد: ایجاد نرم افزار مدیریتی جدید در مساجد به این معنی 
است که باید تفکر گذشته حاکم بر اداره مسجد اصلاح 

شود.
وی افزود: اگر گفتمان را در مسجد اصلاح کنیم مسجد 
از نوجوانان و جوانان جذاب خواهد شد،  برای بسیاری 
فضای  به  توجه  با  مساجد  مدیریت  عرصه  در  بنابراین 

امروزی و نسل جدید لازم است گفتمان، ادبیات، چیدمان، 
استقبال و بدرقه را در مسجد اصلاح کنیم.

هنری  فرهنگی  کانون های  هماهنگی  ستاد  رئیس 
مساجد با بیان اینکه کانون های فرهنگی - هنری مساجد 
عرصه خدمت و خدمت گزاری به مساجد است، تصریح 
کرد: مسجد واژه ای بسیار مقدس است و ذهنیت مردم 
نسبت به مسجد همواره محلی برای امنیت، آرامش، ذکر 
است  معنوی  مکانی  از  تاثیرپذیری  و  خداوند  تسبیح  و 
که کار های سیاسی، اجتماعی و امنیتی نیز در آن شکل 
می گیرد. حجت الاسلام والمسلمین خداداده با بیان اینکه 
مساجد تمدن ساز بوده و هستند، گفت: در نظام توحیدی 
این پایگاه اجتماعی همیشه نقش آفرین بوده و هست و 
خداوند تبارک و تعالی شرافتی را در مسجد قرار داده است؛ 
چنانکه هر انسانی با دلی پاک و با اخلاص در این زمین، 

عرصه و پهنه قدم بگذارد زمینه هدایت او فراهم می شود.
وی با اشاره به اینکه مجاهدان عالم، خود را مدیون تربیت 
توحیدی می دانند، اظهار کرد: اگر از ارکان اصلی تربیت 
توحیدی مسجد را حذف کنیم قطع به یقین بخش بزرگی 

از کار های تربیتی و فرهنگی ما لنگ می ماند.
هنری  فرهنگی  کانون های  هماهنگی  ستاد  رئیس 
مساجد با بیان اینکه خوزستان وطن همه ایرانیان است 

خوزستان  اهالی  به  متعلق  فقط  خوزستان  کرد:  تاکید 
نیست بلکه متعلق به همه مردم کشور است، زیرا مردم ایران 

برای وجب به وجب خاک این استان جنگیدند.
حجت الاسلام والمسلمین خداداده با بیان اینکه آستانه 
تمدنی برای ایرانیان همیشه خوزستان بوده است، اظهار 
کرد: ارتباط ما با کشور های مختلف در استان خوزستان نه 
تنها اقتصادی بلکه ارتباطی، تمدنی و فرهنگی بوده است.

حیث  از  هم  زمین  ایران  مردم  همه  کرد:  اضافه  وی 
تک تک  مدیون  ارضی  تمامیت  حیث  از  هم  و  فرهنگی 
افراد و خانواده خوزستانی ها هستند چراکه همواره مردم 

خوزستان برای اعتلای فرهنگ کشور زحمت کشیده اند.
هنری  فرهنگی  کانون های  هماهنگی  ستاد  رئیس 
مساجد تصریح کرد: در حوزه ساختاری مساجد مشکلی 
امروزه  است،  مردم  از  متشکل  مسجد  زیرا  ندارد،  وجود 
معضل این عرصه این است که در مساجد فاقد نرم افزار 

مدیریتی جدید هستیم.
حجت الاسلام والمسلمین خداداده تاکید کرد: در ستاد 
کشور  مساجد  هنری  فرهنگی -  کانون های  هماهنگی 
سعی بر این است که رویداد های مختلفی را در مساجد 
تئاتر،  سرود،  اجرای  جمله  از  مختلف  هنر های  زبان  با 

نویسندگی و... شکل دهیم.

رئیس ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد :

تفکر گذشته حاکم بر اداره مسجد باید اصلاح شود

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسامی:
ناامیدسازی مردم از اهداف اصلی دشمن است

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی کشور گفت: 
یکی از نقاط ثقل و هدف دشمن، ناامیدسازی و بی ارزش 
اسلامی  نظام  و  اسلامی  اقدامات جمهوری  دادن  نشان 
است و اینکه بگوید نظام جمهوری اسلامی کاری نکرده 

است.
حجت الاسلام محمدحسین موسی پور 12 آذر در نشست 
هم اندیشی با علما و روحانیون استان مرکزی اظهار کرد: 
جمهوری اسلامی علیرغم مشکلات و کمبودها و نارسایی 
ها در طول سال های پس از پیروزی انقلاب و با اینکه در 
طول این سال ها در شرایط عادی نبوده و همیشه درگیر 
مقابله با نقشه های استکبار بوده اما حرف های زیادی برای 
گفتن دارد و در اوج اقتدار است. این نظام دینی به رهبری 

ولایت فقیه کارنامه درخشانی دارد و توفیقات آن روز به روز در 
حال افزایش است.

وی افزود: یکی از نقاط ثقل و هدف دشمن ناامیدسازی 
و بی ارزش نشان دادن اقدامات جمهوری اسلامی و نظام 
اسلامی است و اینکه بگوید نظام جمهوری اسلامی کاری 

نکرده تا کم کم روحانیون را دچار انفعال کند.
رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی کشور بیان 
روحانیون  و  است  بزرگی  خطر  شدن  انفعال  دچار  کرد: 
که طلایه داران انقلاب هستند نباید دچار انفعال شوند، 
روحانیت باید به خود ببالد و علیرغم مشکلات به اقدامات 

و فعالیت های خود ادامه دهد.
نیز  انتخابات مجلس شورای اسلامی  وی در خصوص 

گفت: انتخابات مسئله مهم کشور بوده و این برهه بسیار 
انتخابات اهمیت  افزایش مشارکت در  لذا  حساس است 

بالایی دارد.
استاندار مرکزی با تاکید بر لزوم اطلاع رسانی اقدامات 
دولت، افزود: مشغله زیاد مدیران مانعی برای اطلاع رسانی 
توسط دولت سیزدهم  اقدامات صورت گرفته  از  مناسب 
تا اذان  است بسیاری از جلسات مدیران دولت سیزدهم 
صبح به طول می انجامد و هیچ مدیری پشت میزنشین 

نیست.
حوزه  در  گرفته  صورت  اقدامات  حجم  کرد:  تاکید  وی 
اقتصادی در استان بالا است به طوری که در بهار امسال 

رتبه دوم در پایین بودن نرخ بیکاری را کسب کرده است.

وزیر کشور گفت: فرونشست زمین از بدترین حوادثی است که می تواند در کشور 
رخ دهد و در صورت وقوع قابل برگشت نیست.

احمد وحیدی روز یکشنبه در ستاد ملی هماهنگی و فرماندهی عملیات پاسخ به 
بحران که در وزارت کشور برگزار شد، افزود: باید از هم اکنون برای مقابله با فرونشست 
زمین آماده بود، اگر توان علمی کافی در کشور وجود دارد برای اقدامات پیشگیرانه 
از ظرفیت مراکز تحقیقاتی داخلی و در غیر این صورت از توان مراکز بین المللی 

استفاده شود.
وی با بیان اینکه اقداماتی که تاکنون انجام شده، به این مقدار کفایت مقابله و 
پیشگیری از وقوع فرونشست زمین را نمی کند، یادآورشد: بحث فرونشست یک 
موضوع جدی است و استان اصفهان از مهمترین استان ها در این زمینه به شمار 

می آید.

وحیدی اظهارکرد: برای مقابله با فرونشست زمین که یک بحث بحرانی است، نمی 
توان با ساز و کار عادی فعالیت ها و برنامه ها را دنبال کرد، باید با اولویت پیگیر تامین 
منابع مورد نیاز پیش بینی شده در این زمینه بود و به سرعت اقدامات پیشگیرانه را 

انجام داد.
وزیر کشور با اشاره به لزوم راه اندازی ستاد مدیریت بحران در هر سازمان گفت: باید 
بر اساس وظایف و مسئولیت های نهادها و سازمان های مختلف سناریوهای مناسب 

مدیریت بحران داشت و بر اساس آن تمرین کرد و آموزش داد.
وی تاکید کرد: مدیریت بحران از پیچیده ترین کارها در حوزه مدیریت است چون 
باید در جا تصمیم گیری و عمل شود و از نظر شخصی باید قدرت لازم برای تصمیم 
گیری در لحظه را داشته باشد، از همین رو در انتصاب افراد باید شایستگی آنها مد 

نظر قرار گیرد.

وزیر کشور: 
فرونشست زمین از بدترین حوادث قابل وقوع در کشور است

سخنگوی شورای نگهبان گفت: یک فرد تنها می تواند 20 درصد هزینه های کاندیدا را 
تأمین کند چراکه اگر آن کاندیدا به مجلس راه یابد، وامدار آن فردی خواهد بود که هزینه های 

تبلیغاتی وی را پرداخته است.
تلویزیونی  برنامه  در  اساسی  قانون  تصویب  سالروز  مناسبت  به  طحان نظیف«  »هادی 
»صبحانه ایرانی« در شبکه دوم سیما در خصوص کمک هایی هم که داوطلبان انتخابات 
مجلس می توانند از افراد مختلف دریافت کنند، گفت: در این قانون آمده که از چه کسی 
می توان کمک دریافت کرد و از چه کسی نمی توان کمک دریافت کرد. از محکومان اقتصادی 
و شخصیت های حقوقی )هلدینگ، کارخانه، شرکت و…( نمی توان کمک دریافت کرد. تنها از 
اشخاص حقیقی می توان پول دریافت کرد که آن اشخاص هم باید حتماً ایرانی باشند. دریافت 

کمک مالی از این افراد تبعات دارد که تبعات آن خیلی روشن است.
طحان نظیف این نکته را هم بیان کرد که دریافت کمک مالی از افراد نیز سقف دارد. وی در 
این زمینه تصریح کرد: یک فرد تنها می تواند 20 درصد هزینه های یک کاندیدا را تأمین کند 
و نمی تواند تمامی هزینه های کاندیداها را تأمین کند چراکه اگر آن کاندیدا به مجلس راه پیدا 

کند، وامدار آن فردی خواهد بود که هزینه های تبلیغاتی وی را پرداخت کرده است.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به این سوال که آیا ممکن است افراد این قانون را دور 
بزنند، گفت: تمام هزینه کردها باید در سامانه ای مشخص شود؛ تبلیغات یک امر بیرونی 
و عینی است. اگر هزینه کمی برای تبلیغات اعلام شود و در عمل مردم شاهد هزینه های 

هنگفت برای تبلیغات باشند، تناقض شکل می گیرد و دستگاه ها حساس خواهند شد.
وی افزود: این قانون، ضمانت های اجرایی سنگینی هم پیش بینی کرده است؛ به طور مثال 
اگر داوطلبی مراعات نکند و تخلف کند، قانون یک تا دو دوره محرومیت از حضور در انتخابات 

مجلس پیش بینی کرده است. ضمن اینکه قانون برای افراد غیر داوطلب که مرتکب تخلف 
بشوند هم مجازات هایی در نظر گرفته است. سخنگوی شورای نگهبان گفت: قانون، ابعاد 

مختلف را پیش بینی کرده و بالاخره باید از یک جایی گام های ابتدایی را برداشت.
و  معیارها  قانون  در  نیز  هزینه کردها  سقف  مورد  در  افزود:  نگهبان  شورای  سخنگوی 
مشخصاتی ذکر شده است. بر اساس سه عامل جمعیت، وسعت جغرافیایی و تعداد کرسی 
که هر حوزه انتخابیه در مجلس دارد، وزارت کشور برای هر حوزه انتخابیه عددی را مشخص 
می کند. وزارت کشور باید سقف هزینه کردها را تعیین و هیأت عالی نظارت بر انتخابات تأیید 
کند. وزارت کشور ارقام را به ما اعلام کرده و در حال بررسی است؛ سقف هزینه کرد هر حوزه 

انتخابیه پس از تأیید در هیأت عالی نظارت به کاندیداها اعلام خواهد شد.
وضعیت نماینده های ردصاحیت شده

سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به این سوال که »برخی از نمایندگان کنونی مجلس به 
دلیل عدم التزام عملی به نظام جمهوری اسلامی ایران برای انتخابات مجلس آینده تأیید 
صلاحیت نشدند، این در حالی است که آن ها هم اکنون نماینده مجلس هستند و قرار است تا 
پایان دوره نیز نماینده مجلس بمانند، اینکه افرادی التزام علمی ندارد و اکنون نماینده هستند، 
خلأ قانونی است« گفت: ما در قانون با این وضعیت مواجه هستیم. نظراتی که اشاره کردید 
هم مربوط به مرحله قبل است. ممکن است نظری در مرحله قبل داده شده و در مرحله بعد، 
اصلاح شود و تغییر یابد. از الان نمی توان حکم نهایی برای افراد صادر کرد؛ باید سیر بررسی 

صلاحیت ها در هیأت های نظارت نیز طی شود.
وی افزود: بالاخره قانون پیش بینی کرده آن فردی که در مجلس است باید چهار سال 

نمایندگی را برعهده داشته باشد؛ البته قانون می تواند وضعیت دیگری را پیش بینی کند.

سخنگوی شورای نگهبان:

یک فرد تنها می تواند ۲0 درصد هزینه های یک کاندیدا را تأمین کند
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یک متخصص تغزیه :

مصرف شیر جلوی جذب ذرات آلاینده 
معلق را می گیرد؟ 

یک متخصص تغزیه گفت: مهم ترین ذرات معلق که با دریافت لبنیات به ویژه 
شیر در ارتباط هستند شامل سرب و جیوه و کادمیوم است و اگر این ذرات در هوا 

منتشر شوند با مصرف شیر می توان از جذب این آلاینده ها جلوگیری کرد.
اکبر رنجبرزاده درباره ارتباط آلودگی هوا و مصرف لبنیات اظهار کرد: مطالعات 
در این زمینه نشان می دهد که رابطه معناداری بین مصرف لبنیات و مونوکسید 

کربن و آلودگی هوا وجود ندارد.
وی افزود: آنچه که رعایت رژیم به ویژه لبنیات را در کاهش اثر سمی آلاینده های 
با ذرات معلق در هواست و این آلودگی در  هوا دارای اهمیت می کند ارتباط 

کلانشهر ها عمدتاً توسط وسایل نقلیه تولید می شوند.
معاون اجتماعی و امور مجلس سازمان نظام پزشکی ایران گفت: منشأ اصلی 
آلودگی هوا در کلانشهر ها وسایل نقلیه هستند که ذرات آلاینده را منتشر می کنند 

و اینجاست که مصرف لبنیات می تواند مؤثر باشد.
رنجبرزاده اظهار کرد: مهم ترین ذرات معلق که با دریافت لبنیات به ویژه شیر در 
ارتباط هستند شامل سرب و جیوه و کادمیوم است و اگر این ذرات در هوا منتشر 

شوند با مصرف شیر می توان تا حدودی از جذب این آلاینده ها جلوگیری کرد.
در ادامه برنامه، سهراب متخصص تغذیه و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی گفت: شیر به خاطر غلظت کلسیم بسیار بالایی که دارد 
می تواند از جذب عناصر دو ظرفیتی مانند سرب به خون انسان جلوگیری کند و 
به همین دلیل همیشه به ویژه در زمان آلودگی هوا توصیه می شود روزانه 2 لیوان 
شیر مصرف شود. وی افزود: مطالعات نشان می دهد کسانی که در کارخانه هایی 
کار می کردند که با سرب در ارتباط بودند و روزی 2 لیوان شیر مصرف می کردند اثر 

سرب بر سیستم عصبی آن ها خیلی کمتر است.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی متذکر شد: آلودگی 
هوا فقط در سرب خلاصه نمی شود و ذرات دیگری هم هستند و به همین دلیل 
دریافت آنتی اکسیدان ها و میوه ها و سبزیجات و دریافت زیاد مایعات در کنار 2 

لیوان شیر یا ماست می تواند در این روز های آلوده کمک کننده باشد.

متخصص قلب و عروق پاسخ داد؛

چرا زنان ۲ برابر مردان واریس می گیرند 
برابر مردان  را دو  زنان  واریس در  و عروق، میزان شیوع  یک متخصص قلب 

دانست.
سیاهرگ ها در تمام نقاط بدن وجود دارند. بعضی از این دسته از رگ ها در عمق 
اندام های مختلف بدن هستند و گروهی دیگر در سطوح مختلف بدن و نزدیک به 
پوست قرار گرفته اند. در حالت عادی سیاهرگ های مختلف از جمله سیاهرگ های 

سطحی، وظیفه خون رسانی به قسمت های مختلف بدن را برعهده دارند.
در مواردی ممکن است تحت شرایط ویژه ای دریچه های کبوتری سیاهرگ های 
سطحی تخریب شوند و این امر سبب بازگشت خون به داخل سیاهرگ و در نتیجه 

گشاد شدن، متورم شدن و پیچ وتاب خوردن این عروق شود.
به این رخداد که در اثر عوامل مختلفی به وجود می آید اصطلاحاً »واریس« 
گفته می شود که گاهی خطری برای فرد درگیر به وجود نمی آورد اما در بسیاری 
از موارد در صورت تشخیص ندادن و درمان نشدن به موقع می تواند، عارضه های 
مختلفی برای فرد ایجاد کند. مجید فرجی متخصص قلب و عروق، در گفت وگویی 
گفت: واریس در زنان 2 برابر مردان است که این موضوع ناشی از دو مقوله ژنتیک 
و تغییرات هورمونی است. وی افزود: واریس در زنان بعد از یائسگی، کم شده و 
یا متوقف می شود؛ اما بعد از بارداری، بیشتر می شود که همان طور که گفتم به 
دلیل تغییرات هورمونی است. این متخصص قلب و عروق با عنوان این مطلب که 
واریس خیلی مشکل خاصی ایجاد نمی کند و فقط ظاهر و زیبایی را تحت تأثیر قرار 
می دهد، گفت: اگر واریس با درد زیاد همراه بود، باید به یک مشکل دیگر فکر کرد.
فرجی با عنوان این مطلب که رشد واریس بستگی به فیزیولوژی افراد دارد، 
افزود: با انجام یک سونوگرافی می توان به سطحی بودن یا عمقی بودن واریس 

پی برد.

5 روش علمی برای مقابله با درد مفاصل در هوای سرد؛

با درد مفاصل در پاییز و زمستان چه کنیم؟

داروهایی که به کلیه هایتان آسیب می زنند چه زمانی باید به پزشک مراجعه کرد؟
راهکارهای درمان یبوست مزمن

برای خیلی از افراد، ماه های سرد سال تصاویر خوشایندی را به ذهن می آورد: 
برف وباران پشت پنجره، نوشیدنی گرم کنار آتش و لباس بافتنی. اما اگر آرتریت یا 

آرتروز داشته باشید، پاییز و زمستان می توانند درد مفاصلتان را بدتر کنند.
هر چند سرمای هوا می تواند تشدیدکننده درد مفاصل باشد؛ اما روش هایی 
برای تسکین این درد در ماه های سرد سال وجود دارد. شما می توانید با چند 
تغییر ساده از زمستان هم لذت ببرید و بدون اینکه درد مفاصل محدودتان کند 

همچنان فعال بمانید.
برای تسکین درد مفاصل، بدنتان را گرم نگه دارید

هوای سرد باعث می شود درد دست ها و پاها و لگن و دیگر مفاصل را شدیدتر 
احساس کنید. برای کمک به تسکین این درد باید مفاصل را گرم نگه دارید. 
چندلایه لباس گرم بپوشید، مثلًا ژاکت پشمی، جوراب های ضخیم و حتی 
شال و دستکش. روی مفاصل دردناک دست هایتان را با دستکش نرم و پشمی 

بپوشانید.
شال وکلاه را فراموش نکنید. هدف این است که تمام مفاصلتان گرم و راحت 

بمانند. پس باید قبل از سردشدن هوا به فکر و آماده باشید.
از گرمای مرطوب کمک بگیرید

برای تسکین درد مفاصل در هوای سرد از گرمای مرطوب به عنوان شیوه ای 
تأیید شده استفاده کنید. دوش آب گرم یا وان آب گرم می توانند نواحی دردناک 
بدنتان را گرم کنند و تسکین دهند. یک بطری آب گرم هم می تواند گاهی بهترین 
دوست شما باشد. کافی است یک بطری را با آب گرم پرکرده و آن را روی مفاصل 
دردناک و ملتهب خود بگذارید. گرما، عضلات را شُل کرده و کمک می کند وقتی 

درد دارید راحت تر به خواب بروید.
وقتی از گرما برای نقاط حساس بدن استفاده می کنید حتماً ابتدا دما را تست 
کنید. گرما باید به حدی باشد که بتوانید آن را تحمل کنید. منبع گرما را 1۵ تا 20 
دقیقه روی موضع دردناک قرار دهید و این کار را دو سه بار طی روز تکرار کنید. 
گرمای مرطوب بهتر می تواند به رفع سفتی مفاصل و بهتر کردن طیف حرکتی 
کمک کند. گرمادرمانی با آزمون وخطا می تواند تسکین خوبی برای مفاصل 

دردناکتان باشد.
بدنتان را هیدراته نگه دارید

حتماً بارها شنیده اید که باید طی روز جرعه جرعه آب بنوشید تا بدنتان دهیدراته 
نشود؛ اما به خاطر مفاصلتان هم لازم است آب بنوشید. رساندن آب کافی به بدن 
باعث می شود مایع مفصلی بیشتر تولید شود، بازسازی غضروف ها بهتر صورت 
بگیرد و مفاصل نرم و منعطف باشند. نرم و منعطف نگه داشتن مفاصل برای 

سلامت و حرکت بدون درد لازم است.
ضمناً وقتی غضروف ها سالم و قوی هستند، به عنوان یک ضربه گیر برای 
در مفاصل کمتر می شود.  نتیجه اصطکاک  در  استخوان ها عمل می کنند. 

حواستان به رنگ ادرارتان باشد؛ چون شاخصی است که نشان می دهد بدنتان 
هیدراته است یا دهیدراته. اگر ادرارتان به رنگ زرد بسیار کم رنگ نباشد و تیره تر 

باشد پس باید بیشتر آب بنوشید.
فعالیت بدنی تان را حفظ و وزنتان را کنترل کنید

ورزش کردن به محدودکردن درد مفاصل کمک می کند، حرکت پذیری مفاصل 
را بیشتر می کند، انرژی تان را بالا می برد و عضلات حامی مفاصل را قوی تر 
می کند. حفظ فعالیت بدنی کمک می کند وزنتان نیز کنترل شود و در نتیجه 
فشار کمتری به مفاصل وارد بیاید. طولانی مدت یک جا ننشینید و هر چقدر 

می توانید حرکت کنید.
شما باید یک برنامه ورزشی منظم داشته باشید که درد مفاصلتان را بدتر نکند. 
فعال ماندن زمانی که آرتریت دارید مهم است. گاهی شاید ورزش کردن دردناک 
باشد، بنابراین باید تمرینات خود را متناسب با شرایطتان تطبیق بدهید. ورزش 

منظم از راه های زیر به شما کمک می کند: 
کنید،  حرکت  بیشتر  چه  هر  می دارد.  نگه  قوی  و  منعطف  را  مفاصلتان   .

حرکت کردن برایتان راحت تر می شود و انجام کارهای روزانه کمتر شما را خسته 
خواهد کرد.

. به حفظ وزن سالم کمک می کند. وزن اضافی به مفاصل فشار وارد می کند و 
حتی کمی کاهش وزن هم می تواند تفاوت بزرگی ایجاد کند.

. تورم و سفتی مفاصل را کاهش می دهد. حرکت کردن باعث بهبود گردش 
خون در بدن می شود و درد مفاصلتان کمتر خواهد شد.

. برای قلب و خلق و خوی تان عالی است. ورزش با تحریک ترشح اندورفین ها در 
غلبه بر استرس و اضطراب به شما کمک می کند.

. مهم این است که ورزش هایی را انتخاب کنید که از آنها لذت می برید و می تواند 
ادامه شان دهید. کم کم شروع کنید و صبور باشید. به مرورزمان متوجه خواهید 
شد فعالیت کردن برایتان راحت تر شده و انرژی بیشتری دارید و به طورکلی حالتان 
بهتر است. اجازه ندهید آرتریت شما را از فعالیت دور نگه دارد. پیش از شروع 

روتین ورزشی جدید با پزشکتان مشورت کنید.
برای تسکین درد مفاصل در هوای سرد از گرمای مرطوب به عنوان شیوه ای 
تأیید شده استفاده کنید. دوش آب گرم یا وان آب گرم می توانند نواحی دردناک 
بدنتان را گرم کنند و تسکین دهند. یک بطری آب گرم هم می تواند گاهی بهترین 
دوست شما باشد. کافی است یک بطری را با آب گرم پرکرده و آن را روی مفاصل 

دردناک و ملتهب خود بگذارید
اهمیت کشش بدن را نادیده نگیرید

یک راه دیگر برای مدیریت درد مفاصل در زمستان این است که کشش بدن، 
بخشی از روتین روزانه شما باشد. کشش بدن و عضلات، طیف حرکتی را بهتر 
می کند و بدن را منعطف نگه می دارد و ضمناً درد و تنش عضلات و مفاصل کمتر 
می شود. ضمناً کشش عضلات باعث بهبود گردش خون در عضلات و مفاصل 
شده و کمک می کند اکسیژن و مواد مغذی بهتر به عضلات برسند و درد و سفتی 

مفاصل کمتر شود.
حرکات کششی را به آرامی و ملایمت انجام دهید و فراتر از میزان راحتی خود 
نروید. صبور و ادامه دهنده باشید. روز خود را با چند دقیقه حرکات کششی شروع 
کنید و طی روز چند بار آنها را تکرار کنید. اگر زیاد می نشینید، تمرینات مربوط به 

کشش فلکسورهای لگن را انجام دهید.
نتیجه گیری: سامت مفاصل خود را مدیریت کنید

حتی برای افرادی که هیچ بیماری مزمنی ندارند هم هوای بسیار سرد زمستان 
با چالش های  دارید، پس  آرتریت  اگر شما  اما  باشد.  می تواند چالش برانگیز 
بیشتری روبرو هستید. خوشبختانه با آمادگی های درست می توانید از فصل 
زمستان هم بدون اینکه بر کیفیت زندگی تان اثر بگذارد لذت ببرید. خودتان را 
به خاطر مشکلی که دارید محکوم به تحمل درد نکنید، در عوض از روش های 

گفته شده کمک بگیرید.

متخصص علوم تغذیه تاکید کرد؛

برنامه غذایی روزهای آلودگی هوا

یک متخصص طب فیزیک و توان بخشی :

این شغل ها در معرض آسیب مچ دست هستند 
یک متخصص طب فیزیک و توان بخشی گفت: افرادی که با روش هایی مانند مچ 
بند، فیزیوتراپی و تزریق دارو داخل کانال، دردِ مچ دست شان، درمان نمی شوند نیاز 

به عمل جراحی دارند.
مهسا عاشقان در خصوص سندرم تونل کاریال گفت: منشأ دردِ ناحیه مچ دست، 
ممکن است از تاندون، استخوان، عضله عصب این ناحیه باشد. در این ناحیه این 
اجزا ممکن است آسیب ببینند و درنتیجه دردِ مچ دست ایجاد شود. البته دردِ مچ 

دست می تواند منشأیی غیر از مچ دست، مانند گردن داشته باشد.
وی در ادامه افزود: زمین خوردن و ضربه به مچ دست، سبب آسیب به این ناحیه 
می شود. این ضربات حتی اگر ریز و ظریف باشند مثل تایپیست ها افرادی که با رایانه 
زیاد کار می کنند، خیاطان، نویسندگان، بافندگان، افرادی که منبت کاری می کنند، 

می توانند سبب آسیب مچ دست شوند.
عاشقان ادامه داد: این افراد برای پیشگیری از آسیب مچ دست باید بعد از ٢٠ 
دقیقه کار یک استراحت کوتاه در حد چندثانیه داشته باشند. حرکات کششی 

دست را انجام دهند و بعد به کار خود ادامه دهند. توجه به ارگونومی، صندلی محل 
قرارگیری وسایل کار، طوری باشد که کمترین آسیب به مچ دست وارد شود. به عنوان 

مثال در هنگام استفاده از رایانه موس و کیبورد باید همسطح باشند.
وی با تأکید بر این که در هنگام دوچرخه سواری وقتی دست را به مدت طولانی، 
مشت نگه می داریم، عصب مدیان )عصب مچ دست( دچار آسیب می شود وعلائمی 
مثل گزگز و خواب رفتگی دست بروز می کند، گفت: علاوه بر افرادی که گفتیم، 
سندرم تونل کاریال در افراد مبتلا به دیابت، افراد چاق، خانم های باردار، افراد مبتلا 
به بیماری های روماتیسمی، افراد مبتلا به بیماری تیروئید بیش تر مشاهده می شود.
این متخصص طب فیزیک و توان بخشی با بیان اینکه اقدام به کاهش وزن در 
افراد چاق، درمان بیماری دیابت، تیروئید و روماتیسم می تواند سبب بهتر شدن درد 
مچ دست آن ها می شود، افزود: افرادی که با روش هایی مانند مچ بند، فیزیوتراپی و 
تزریق دارو داخل کانال، دردِ مچ دست شان، درمان نمی شوند نیاز به عمل جراحی 
دارند. این افراد بعد از جراحی نباید مانند قبل از دست خود استفاده کنند و نباید 

کار های غلط گذشته را تکرار کنند.
عاشقان در پایان به بانوانی که تازه زایمان کرده اند، توصیه کرد: این افراد به علت 
کار زیاد دچار تورم و درد ناحیه شستِ دست می شوند که در موارد خفیف با مچ بند 

مخصوص به همراه فیزیوتراپی و مصرف داروی ضدالتهاب درمان می شوند.

مدیر واحد ترجمان دانش و آموزش همگانی دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی گفت: غلات و نان های سبوس دار و نوشیدن حداقل 6 لیوان آب در 

روز از راه های درمان یبوست است. 
دکتر مریم امینی با اشاره به اینکه به طور کلی یبوست مشکل دفع مدفوع 
است، اظهار کرد: اگر عمل دفع کمتر از سه بار در هفته رخ دهد یا با دشواری 

همراه باشد، مبتلا به یبوست هستید.
وی با اشاره به اینکه مدفوع سفت و خشک نتیجه جذب آب بیش از حد روده 
بزرگ است، افزود: به طور معمول، همانطور که غذا در طول روده بزرگ حرکت 
می کند، آب آن جذب می شود و مواد اضافی یا همان مدفوع تولید می شود، 
سپس انقباضات عضلانی مدفوع را به سمت راست روده می راند و تا زمانی 
که مدفوع به راست روده )رکتوم( برسد، بیشتر آب آن جذب شده و مدفوع را 
جامد می کند. مدیر واحد ترجمان دانش و آموزش همگانی دانشگاه، ادامه 
داد: هرگاه انقباضات عضلانی روده بزرگ آهسته یا کند باشد، مدفوع آرام تر در 
روده بزرگ حرکت می کند و در نتیجه آب بیشتری جذب می شود. وی با بیان 
اینکه یبوست مشکل نسبتا شایعی است، توضیح داد: مطالعات انجام شده 
گواه این موضوع است که یبوست تا 2۷ درصد در آمریکای شمالی،  1۷ درصد 
در اروپا و 1۵ درصد در اقیانوسیه شایع است، در مطالعه ای که در ایران انجام 

شد نیز این آمار تا 3۷ درصد گزارش شده است.
۷ ماده غذایی موثر در پاکسازی روده بزرگ

به گفته امینی، کمبود فیبر در مواد غذایی، کم آبی بدن )در اثر نوشیدن 
ناکافی مایعات( و فقر حرکتی می تواند باعث ایجاد یبوست شود. مدیر واحد 
ترجمان دانش و آموزش همگانی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی در 
ادامه به موارد دیگری که می تواند منجر به یبوست شود اشاره کرد و افزود: 
مواردی چون نادیده گرفتن میل به اجابت مزاج،  مصرف نادرست ملین ها،  
تغییر در عادات یا شیوه زندگی )مانند سفر(، بارداری و سالمندی و همچنین 
ابتلا به سایر بیماری ها یا مصرف برخی داروها نیز ممکن است فرد را مبتلا 

به یبوست کند. وی با اشاره به اینکه یبوست معمولا با تغییر در رژیم غذایی و 
افزایش فعالیت بدنی یا با داروهای بدون نسخه درمان می شود، خاطرنشان 

کرد: با این حال  در برخی موارد ممکن است معاینه پزشک نیز ضروری باشد.
امینی با بیان اینکه یبوست طولانی مدت که یبوست مزمن نیز نامیده 
می شود، نیاز به مداخلات درمانی دارد، اضافه کرد: توصیه اکید این است در 

صورت بروز این مشکل به پزشک مراجعه کنید.
نشانه های یبوست مزمن را بشناسید

مدیر واحد ترجمان دانش و آموزش همگانی دانشگاه علوم پزشکی دانشگاه 
علوم پزشکی شهیدبهشتی با بیان اینکه علاوه بر دفع کمتر از سه بار در هفته 
مدفوع سفت، خشک یا توده ای، زور زدن یا درد هنگام دفع مدفوع، احساس 
یا  نفخ  احساس  رکتوم،  شدن  مسدود  احساس  مدفوع،   تمام  نشدن  دفع 
ناراحتی و سستی،  نیاز به استفاده از انگشت برای دفع مدفوع نیز از نشانه های 
یبوست است، هشدار داد: اگر دو علامت یا بیشتر از موارد ذکر شده به مدت 

سه ماه ادامه داشته باشد، مبتلا به یبوست مزمن شده اید.
چه زمانی باید به پزشک مراجعه کرد؟

امینی اضافه کرد: چنانچه نشانه های ابتلا به یبوست بیش از سه هفته طول 
بکشد، خونریزی از راست روده یا مشاهده خون روی دستمال توالت،  خون در 
مدفوع یا مدفوع سیاه رنگ،  سایر تغییرات غیرعادی در شکل یا رنگ مدفوع، 
شکم دردی که قطع نمی شود و کاهش وزن ناخواسته از مواردی است که 
باید فورا تحت نظر پزشک درمان شود. به گفته وی، غالبا یبوست را می توان از 

طریق تغییر رژیم غذایی و سبک زندگی درمان کرد.
وی افزود: از مهم ترین اقدامات پیشگیری و درمان یبوست اصلاح رژیم 
غذایی افزودن 20 تا 3۵ گرم فیبر غذایی در روز، افزودن غذاهایی مانند غلات 
کامل)سبوس دار( میوه ها و سبزی های پخته و خام در افزودن فیبر به رژیم 
غذایی است. وی در ادامه منابع متوسط فیبردار در مواد غذایی را نام برد و 
گفت: انواع غلات و نان های سبوس دار، ذرت بو داده، سبزی هایی مثل  
چغندر، کلم، کلم بروکلی، کلم، بروکسل، هویج، ذرت، لوبیا سبز، نخود سبز، 
کدو حلوایی، اسفناج، سیب زمینی با پوست، آووکادو، میوه ها مثل سیب با 
پوست، خرما، انبه، شلیل، پرتقال، گلابی، کیوی، توت فرنگی، تمشک، شاه 

توت، کشمش، آلو و انجیر خشک منابع مناسبی از فیبرها هستند.
امینی در ادامه با اشاره به این که می توانید مغزدانه ها و کره بادام زمینی 
را جایگزین های گوشت کنید، ادامه داد: تمامی محصولات غذایی که با آرد 
تصفیه شده غلات تهیه شده اند مثل نان سفید و نان های فانتزی که فیبر 
ناچیزی دارند از جمله مواد غذایی منع شده در مبتلایان به یبوست است. 
بنابر اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی، وی به افرادی 
که دچار یبوست  هستند، توصیه کرد: نوشیدن حداقل شش لیوان آب در 
روز می تواند از یبوست پیشگیری کند، ضمن اینکه ماساژ آرام ناحیه معده 
عملکرد روده را بهبود بخشیده و همچنین ورزش هایی مثل پیاده روی و شنا در 

پیشگیری از یبوست بسیار موثر است.

یک متخصص علوم تغذیه گفت: افراد در برنامه غذایی روزانه خود به 
ویژه در شرایط آلودگی هوا حتماً از سبزی ها و میوه های فصل استفاده 

کنند. 
منصور رضایی با اشاره به عوارض نامطلوب آلاینده های موجود در هوا 
بر سلول های بدن، افزود: در حالت عادی سیستم دفاعی بدن توسط 
اندام های دفعی نظیر کلیه، روده، ریه و پوست با کمک برخی مواد 

مغذی سلول ها را از آسیب های بیرونی محافظت می کند.
به گفته وی، با افزایش میزان آلاینده ها، بدن نمی تواند با این اثرات 
مبارزه کند و ساختمان و عملکرد سلول های بدن توسط رادیکال های 

آزاد تخریب می شود.
رضایی، مصرف بیشتر آنتی اکسیدان ها را باعث جلوگیری از آسیب 
رادیکال های آزاد و تخریب سلول های حیاتی بدن برشمرد و از منابع 
غذایی آنتی اکسیدانی به ویتامین های C , E، کاروتنوئیدها، سلنیوم و 

پلی فنول ها اشاره کرد و عملکرد هر یک از آنها را تشریح کرد.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با اشاره به 
نقش مهم آنتی اکسیدانی ویتامین E، روغن ها را غنی ترین منبع این 
ویتامین برشمرد که با حرارت ملایم پختن از بین نمی رود اما سرخ کردن 

باعث تخریب آن می شود.
وی با اشاره به روغن های گیاهی نظیر کلزا، سویا، آفتابگردان و جوانه 
گندم به عنوان منبع غنی این ویتامین توصیه کرد: در طبخ و فرآوری 

غذاها حتماً از انواع روغن های خوراکی گیاهی استفاده شود.
عضو هیئت علمی دانشگاه افزود: گرچه روغن ماهی، روغن زیتون و 
انواع مغزها به عنوان منابع خوب این ویتامین به شمار می آیند اما نباید 

بیش از نیاز مصرف شوند زیرا منجر به اضافه وزن یا چاقی می شوند.
 C رضایی، سبزی ها و میوه های تازه را منبع غنی غذایی ویتامین
برشمرد و افزود: این ویتامین به دلیل وجود آنتی اکسیدان باعث افزایش 
مقاومت بدن نسبت به عفونت ها و افزایش جذب آهن و اسید فولیک 
در بدن می شود و نسبت به حرارت، نور و محیط قلیایی بسیار حساس 

است.
به گفته وی، مهم ترین منابع ویتامین C شامل مرکبات، فلفل سبز، کلم 
بروکلی، گل کلم، کلم برگ، گوجه فرنگی، سبزیجات برگی شکل سبز 
)سبزی خوردن(، اسفناج، کیوی، کدو حلوایی و سیب زمینی است و 
برای حفظ ویتامین های موجود باید میوه ها و سبزی ها تا حد امکان به 

صورت خام و تازه مصرف شوند.

این دکترای تخصصی علوم تغذیه و رژیم درمانی تاکید کرد: افراد در 
برنامه غذایی روزانه خود به ویژه در شرایط آلودگی هوا حتماً از سبزی ها 
و میوه های فصل استفاده کرده و روزانه سه تا پنج واحد از گروه سبزی ها 

و دو تا چهار واحد از گروه میوه ها را در برنامه غذایی خود قرار دهند.
به گفته رضایی، هر واحد میوه معادل یک عدد میوه متوسط یا نصف 
لیوان آب میوه تازه یا یک چهارم میوه خشک است. همچنین هر واحد 
سبزی معادل یک لیوان سبزی خام برگی )سبزی خوردن یا کاهو( یا 
نصف لیوان سبزی پخته یا خردشده، یا یک عدد گوجه فرنگی یا پیاز 

متوسط است.
 A وی، بتاکاروتن را یکی از کاروتنوئیدهای مهم و پیش ساز ویتامین
برشمرد و سبزی ها و میوه های رنگی سبز، زرد و نارنجی مانند هویج، کدو 
حلوایی، کلم بروکلی، اسفناج، گوجه فرنگی، انواع کلم، هلو و زردآلو، موز 

را از منابع خوب بتاکاروتن ذکر کرد.
بر   A ویتامین  مهم  نقش  به  اشاره  با  دانشگاه  علمی  هیئت  عضو 
سلامت بینایی و پوست خاطرنشان کرد: با توجه به نقش مهم ویتامین 
A در تقویت سیستم ایمنی در شرایط آلودگی هوا باید در برنامه غذایی 

خانواده ها انواع سبزی و میوه های رنگی گنجانده شود.
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باحضور مسئولان ملی و استانی صورت گرفت؛

افتتاح مجتمع آموزشی، درمانی و 
توانمندسازی معلولان

مجتمع خیرساز آموزشی، درمانی و توانمندسازی معلولان قم روز یکشنبه با حضور 
معاون وزیر و رئیس سازمان نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس کشور و رئیس سازمان 

آموزش وپرورش استثنایی افتتاح شد.
براساس این گزارش، این مجتمع با عنوان مرحوم هادی فخار قمی با اعتبار2۵0 میلیارد 

ریال باهدف تسهیل در فعالیت افراد با نیازهای خاص در قم به بهره برداری رسید.
مدیرکل آموزش وپرورش استان قم در این مراسم گفت: یکی از وظایف ما تلاش برای 
تسهیل فعالیت های معلولین است تا بتوانند امور زندگی خود را به نحو مطلوب به انجام 

برسند.
علیرضا رحیمی گفت: یکی از اهداف افتتاح این مرکز سنجش و ارائه خدمات تحصیلی 

به دانش آموزانی است که برای ادامه تحصیل دچار اختلالاتی در یادگیری هستند.
وی ادامه داد: دانش آموزان با نیازهای خاص، به عنوان یکی از اعضای جامعه و استان 
قم باید بتوانند بدون هیچ گونه محدودیت و مانع، استعدادهای درونی خود را شکوفا کنند.
احمدرضا اجتهادی مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم نیز در ادامه این 
مراسم گفت: این مجتمع آموزشی در یک هزار ۵۸1 مترمربع زیربنا و 6 کلاس درس، 21 
اتاق درمانی و اداری و بر اساس آخرین استانداردها و ضوابط ساخت بنا از سال 139۸ 
آغاز شده بود که امروز مورد بهره برداری قرار گرفت. رئیس مجمع خیرین مدرسه سازی 
استان قم نیز طی سخنانی بیان داشت: 23 مدرسه استثنایی در استان قم موجود است 

که لازم است به نحو شایسته ای در مناسب سازی آنها، توجه لازم صورت گیرد.
ناصر علائی گفت:  هم اینک بازسازی مدرسه استثنایی در 2 شهرستان کهک و جعفرآباد 
نیز به عنوان یکی از طرح های جاری مجمع خیرین مدرسه ساز قم در دستور کار قرار دارد.

 
با حکم تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( :

مدیرعامل جدید مؤسسه زائر حرم
 بانوی کرامت منصوب شد 

با صدور  تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س(  آیت الله سیدمحمد سعیدی 
حکمی هادی محمودنژاد را به سمت مدیرعامل مؤسسه زائر منصوب کرد. 

براساس گزارش ، مراسم تودیع امیر حاجی زاده امینی مدیرعامل سابق مؤسسه زائر 
و معارفه هادی محمودنژاد با حفظ سمت در معاونت اجرایی حرم مطهر، به عنوان عضو 
هیئت مدیره و مدیرعامل جدید این مؤسسه، با حضور تولیت آستان مقدس بانوی کرامت 
و در حاشیه مجمع عمومی سالانه مؤسسه زائر در سالن محراب حرم مطهر بانوی کرامت 

برگزار شد.
 آیت الله سیدمحمد سعیدی تولیت آستان مقدس قم در با تشکر از زحمات و خدمات 
حاجی زاده امینی در مؤسسه زائر بر ادامه روند خوبی که وی در این مؤسسه ایجاد کرده که 

باعث رشد و ارتقای فعالیت های این مؤسسه شده است تأکید کرد.
 وی با بیان اینکه هر قدمی که برای آستان مقدس بانوی کرامت برداشته می شود 
مردم  به  منافعش  و  )ع( است  اهل بیت  به  مربوط  زائر  افزود: مؤسسه  عبادت است، 
می رسد؛ بنابراین هر تلاشی که صورت می گیرد اگر در جهت مثبت باشد به پای اهل بیت 
نوشته می شود و خود اهل بیت )ع( که خاندان کرم هستند جزای خادمان شان را خواهند 

داد.
همچنین در این نشست حجت الاسلام والمسلمین سید احمد مشرف معاون فرهنگی 
جدید حرم مطهر بانوی کرامت جایگزین معاون فرهنگی سابق حرم مطهر در هیأت مدیره 
مؤسسه زائر شد و حجت الاسلام رضا چهرقانی مدیر حقوقی و قلیچخانی مدیر طرح و 

برنامه حرم مطهر نیز به عنوان دو عضو جدید هیأت مدیره مؤسسه زائر معرفی شدند.
حضرت  مقدس  آستان  به  وابسته  زائر  اقتصادی  فرهنگی  مؤسسه  است  گفتنی   
محصولات  تولید  دام پروری،  زراعت،  باغبانی،  نظیر  اموری  در  و  است  معصومه)س( 
مختلف، ارائه خدمات به آستان مقدس بانوی کرامت، و آفرینش های فرهنگی و هنری 

فعالیت دارد.
 مؤسسه زائر امسال برای هشتمین سال متوالی تراز منصفانه را در فعالیت های اقتصادی 

داشته که بهترین عملکرد در میان شرکت های اقتصادی محسوب می شود.
 

به منظور حمایت از معلولان صورت گرفت :

مناسب سازی گامی مهم در اجرای 
پروژه های شهری

به منظور حمایت از معلولان و حضور فعال افراد در عرصه جامعه باید زیست اجتماعی 
معلولان را به رسمیت شناخت و مناسب سازی معابر شهری گام نخست و مهم در این 

زمینه است.
براساس این گزارش، برخوردار بودن از حقوق مدنی متناسب با شأن افراد کم توان 
جسمی و حرکتی برای تحرک و دسترسی ایمن به خدمات، فضاها و تأسیسات عمومی 
شهرها با هدف برقراری و اعطای استقلال نسبی، فردی و اجتماعی به این گروه های 
ویژه، می بایست در ردیف وظایف حاکمیت و شهروندان و به ویژه متولیان مدیریت شهری 

قرار گیرد.
بر اساس آئین نامه اجرایی ماده 2 قانون جامع حمایت از معلولان، مناسب سازی به 
معنای اصلاح محیط و تدارک وسایل حمل ونقل است، به طوری که افراد معلول قادر باشند 
آزادانه و بدون خطر در محیط پیرامون خود اعم از اماکن عمومی، معابر، محیط شهری 
و بین شهری و ساختمان های عمومی حرکت کنند و از تسهیلات محیطی، اجتماعی، 

فرهنگی و اقتصادی با حفظ استقلال فردی لازم بهره مند شوند.
استان قم 23 هزار معلول دارد که با وجود اقدامات صورت گرفته، اما همچنان یکی از 
مشکلات بخشی از این جمعیت، موضوع عدم مناسب سازی شهری برای حضور آنان در 

جامعه است.
محیط شهری باید به گونه ای طراحی شود که معلول جسمی- حرکتی و نابینایان 
به خوبی بتواند به نقاط مختلف شهری دسترسی پیدا کند و در این راستا می بایست 
امکانات و تسهیلاتی برای آنان فراهم شود که آن ها را قادر سازد بدون کمک دیگران در 

اجتماع زندگی و به سادگی تردد کنند.
در همین راستا سخنگوی شورای اسلامی شهر قم مناسب سازی شهری را از پروژه های 
مهم دانست و از مسئولان شهری خواست تا به عنوان گام نخست در دستور کار قرار دهند.
روح الله امراللهی افزود: مناسب سازی  در بوستان ها و معابر انجام شده و بخش زیادی 
از پیاده راه های شهری به دلیل مشکلاتی چون ارتفاع مغازه ها، وجود پله در پیاده راه ها و 

گود رفتن مغازه ها مانع از انجام پروژه مناسب سازی می شود.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم از مسئولان شهری و 

شورای حل ترافیک خواست تا عریض شدن پیاده راه ها را در دستور کار قرار دهند.
وی با اشاره به محدودیت های  ترافیکی یادآور شد: هدیه ای که برای شهر به ارمغان 

می آید به مراتب از اینکه ما یک ترافیک روان تری داشته باشیم ارزشمندتر است.
 

باحکم دکتر آقامیری؛

سرپرست اداره کل روابط عمومی و امور 
بین الملل استانداری قم منصوب شد

»علی اقبالی« با حکم استاندار قم به عنوان سرپرست اداره کل روابط عمومی و امور 
بین الملل استانداری قم منصوب شد.

به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل استانداری قم، دکتر سیدمحمد 
آقامیری استاندار قم پیش از ظهر امروز با صدور حکمی »علی اقبالی« را به عنوان 

سرپرست جدید اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل استانداری قم منصوب کرد.
در بخشی از متن حکم ایشان آمده است:با عنایت به تعهد و سوابق و تجربیات جنابعالی 
به موجب این ابلاغ به عنوان سرپرست اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل منصوب 
می شوید. بهره گیری از توان علمی عملی نیروی انسانی متعهد، متخصص، نخبه و 
کارآمد، هماهنگی راهبری و پیگیری کلیه فعالیت های سازمانی برنامه ریزی اجرایی به 
منظور نظارت بر حسن اجرای برنامه ها و پروژه های مربوطه تعامل سازنده و بهره مندی از 
توان مدیران ارشد و میانی کارکنان با همکاری و ارتباط کلیه معاونت ها ادارات کل ستادی 
و استانی در راستای تحقق و برنامه و پیشبرد اهداف عالی دولت مردمی و خدمتگزار؛ 
با استفاده از همه ظرفیت ها و امکانات و رسانه های جمعی و فضای مجازی و انتشار به 
موقع و هوشمندانه رخ داد و اقدامات در راستای اطلاع رسانی و تنویر افکار عمومی در 

عرصه های مختلف مورد انتظار است.
لازم به ذکر است اقبالی سابقه 20 سال حضور و فعالیت در رسانه های مختلف مکتوب و 
برخط استانی و ملی را در کارنامه دارد. خاطر نشان می شود؛ پیش از این »رضا اعرابی« از 

سوی استاندار سابق قم در این پست منصوب شده بود.

معاون شهردار قم مطرح کرد:

تحول آموزش نیروی انسانی در آتش نشانی 
معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم گفت: پروژه مطالعات پدافند 
غیرعامل قم سال جاری به طور کامل انجام شده است و تلاش کردیم در عرصه آموزش 

نیروی انسانی سازمان آتش نشانی گام های مثبتی برداریم.
مهدی اصفهانیان مقدم در گفت وگویی با بیان اینکه در مجموعه آتش نشانی در 
کنار مباحث تجهیز و خرید اقلام مورد نیاز تلاش شده تا مباحث آموزشی نیز دنبال 
شود، اظهار کرد: سازمان آتش نشانی و مدیریت بحران آموزش های جامع و کاملی 
را برای شهروندان دارد و دانش آموزان ابتدایی و متوسطه تا پایان خرداد سال جاری 
به صورت یک دوره کامل، زیر نظر سازمان آتش نشانی و مرکز مدیریت بحران شهرداری 

آموزش های مربوط به اطفای حریق و ایمنی را فرا می گیرند.
 معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم افزود: اولویت شهرداری قم 
در رابطه با آموزش های درون سازمانی، آموزش های تخصصی و مورد نیاز در حوادث 

شهری است.
وی خاطرنشان کرد: در این راستا در سال جاری، کارکنان واجد شرایط عملیاتی 
آتش نشانی با تخصیص بودجه ۴00 میلیون تومانی به تهران اعزام شدند و در مراکز 
آموزشی مباحث مورد نیاز در رابطه با ایستگاه های مترو، حریق های شیمیایی در 
صنایع، عملیات امداد و نجات در ساختمان های بلندمرتبه و سقوط از ارتفاع، حریق، 

امداد و نجات در غرق شدگی و سایر آموزش های پیشرفته مورد نیاز را فراگرفتند.
 استفاده از همیاران داوطلب آتش نشانی 

اصفهانیان مقدم با اشاره به استفاده از همیاران داوطلب آتش نشانی تأکید کرد: طی 
پنج ماه نخست سال جاری مشارکت همکاران زن در مباحث امداد و نجات به طور ویژه 
اجرایی شد تا در مناسبت های ملی و مذهبی شهر قم یا حوادثی که نیازمند امداد و 

نجات توسط بانوان است از داوطلبان همیار آتش نشانی استفاده شود.
 وی ادامه داد: سایر اقلام مورد نیاز همچون پنج دستگاه دوربین حرارتی، هشت 
دستگاه گازسنج و موتورهایی که در تسریع عملیات امداد و نجات مؤثر است نیز 
تأمین شده و شهر قم از نظر سرانه و تجهیزات آتش نشانی میان کلان شهرهای کشور، 
شرایط مطلوبی دارد.  معاون محیط زیست و خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه 
در کنار مسائل ایمنی، مدیریت بحران و پدافند غیرعامل را نیز مدنظر داریم، اذعان 
کرد: پروژه مطالعات پدافند غیرعامل قم سال جاری به طور کامل انجام شده و مرکز 
آموزش کام در راستای ارتقای فرهنگ شهروندی با انعقاد تفاهم نامه میان شهرداری و 
آموزش وپرورش به طور جامع و کامل فعال است و خدمات قابل قبولی را به دانش آموزان 

ارائه می دهد.
تجهیز پایگاه های چندمنظوره مدیریت بحران 

اصفهانیان مقدم با اشاره به تجهیز پایگاه های چندمنظوره مدیریت بحران تصریح 
کرد: تدوین سند راهبردی پدافند غیرعامل و مدیریت بحران شهرداری قم به طور 
کامل انجام شده و آموزش های درون و برون سازمانی در مجموعه مدیریت بحران قم 
در حال انجام است.  وی اضافه کرد: در مجموع مرکز مدیریت بحران و پدافند غیرعامل 
و سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری زیرساخت های خوبی برای امنیت 
شهر ایجادشده است.  معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری قم گفت: تهیه 
نقشه های تخلیه و اسکان اضطراری و پیگیری برای تأسیس بوستان موضوعی پدافند 
غیرعامل در بوستان جوان نیز در حال انجام است. اصفهانیان مقدم افزود: پایگاه های 
چندمنظوره مدیریت بحران در مناطق هشت گانه با محوریت مرکز مدیریت بحران در 

حال تجهیز و استفاده برای دوره های آموزشی شهروندان است.
 

مسئول گروه جهادی سفیران سامت خبرداد:

ارائه 500 خدمت پزشکی رایگان
 در روستای دولت آبادآقا 

گروه جهادی سفیران سلامت استان قم با حضور سه روزه در روستای دولت آباد آقا، 
به ارائه بیش از ۵00 خدمت پزشکی، دندانپزشکی و فرهنگی پرداختند. 

محمد درامامی در گفت و گویی عنوان کرد: گروه جهادی سفیران سلامت دانشگاه 
علوم پزشکی قم همزمان با رزمایش جهادگران فاطمی3 به مدت سه روز در روستای 

دولت آباد آقا بخش قمرود، در دو بخش فرهنگی و درمانی خدمات رسانی کردند.
مسئول گروه جهادی سفیران سلامت با بیان اینکه 6۴ جهادگر در این اردو حضور 
غربالگری،  شامل  دندانپزشکی  خدمت   3۵0 روز  سه  این  طی  گفت:  داشتند، 
عصب کشی، ترمیم، جراحی، جرم  گیری، اندو، فیشورسیلانت و رادیوگرافی برای 

اهالی این روستا به صورت رایگان ارائه شد.
وی اضافه کرد: همچنین جهادگران در بخش پزشکی به ارائه 130 خدمت همچون 
ویزیت پزشک عمومی، ویزیت متخصص مامایی، غربالگری فشار و قند خون، اهدای 

داروی رایگان پرداختند.
کارگاه های  برپایی  کرد:  خاطرنشان  آموزشی  کارگاه های  معرفی  ضمن  درامامی 
آموزش بهداشت و خودمراقبتی برای گروه های سنی کودک، نوجوان و بزرگسال، 
برپایی اتاق کودک و بازی، برپایی برنامه های متنوع فرهنگی برای اهالی روستای دولت 

آباد آقا و جهادگران از دیگر برنامه هایی بود که در این سه روز انجام شد.
وی با اشاره به برنامه های درون گروهی جهادگران گفت: هر شب در بخش فرهنگی 
مهمان اساتید مختلف بوده و برای اعضا گروه جهادی سفیران سلامت، مطالبی با 
موضوعات علمی و فرهنگی و اجتماعی تبیین شده است. مسئول گروه جهادی 
سفیران سلامت با اشاره به برنامه های درون استانی و برون استانی این گروه، بیان 
کرد: گروه جهادی سفیران سلامت در طول سال برنامه های مختلفی برگزار  می کند؛ 
در ایام تابستان و عید نوروز اردو های جهادی برون استانی و بقیه ایام به طور سیار در 
دانشکده ها و مناطق هدف، اردوهای درون استانی برگزار می شود. وی ابراز کرد: در 
یک سال اخیر گروه جهادی سفیران سلامت حدود 22 اردو در مناطق مختلف شهر، 
روستا های اطراف استان، استان  ایلام، شهر مسجد سلیمان و اندیکا برگزار کرده که 
طی این اردو ها خدمات فرهنگی، پزشکی و دندانپزشکی برای هموطنان عزیزمان ارائه 
شده است. در امامی در پایان اظهار کرد: منطقه هدف برای ارائه خدمات جهادی بر 
اساس محرومیت و ظرفیت روستاها انتخاب می شود تا نیازمند واقعی مورد حمایت 

جهادی قرار گیرد که در این اردو ما مهمان سه روزه روستا دولت آباد آقا بودیم.
 

مدیرکل صمت استان قم:

صنعت چاپ و بسته بندی در قم
 پیشتاز است

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: با توجه به موقعیت خاص فرهنگی 
این استان به خصوص درحوزه انتشار کتاب، صنعت چاپ و بسته بندی در قم سابقه ای 

طولانی داشته و از صنایع پیشتاز به شمار می آید. 
اکبر ابدالی درگفت وگویی افزود:در حال حاضر نیز فعالان صنعت چاپ استان با 
استفاده از دانش روز و تجهیزات پیشرفته، توسعه فعالیت های خود را در حوزه های 
قم  در  ما  افزود:  وی  می کنند.  دنبال  بسته بندی  بخش  در  خصوص  به  مختلف 
زیرساخت های خوبی برای گسترش صنعت و چاپ و نشر داریم و از جمله راهبردهای 
اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان، حمایت از فعالان این صنعت برای توسعه آن 
است، چرا که صنعت چاپ و بسته بندی در کنار مزایای اقتصادی با فضای فرهنگی 
قم نیز قرابت دارد. وی ادامه داد: توسعه صنعت چاپ و بسته بندی درقم علاوه بر تاثیر 
بسیار مثبتی که در زمینه افزایش کمی و کیفی انتشار کتاب و دیگر محصولات مکتوب 
ایفا می کند، نقش مهمی نیز در تامین نیاز صنایع مختلف استان و کشور درخصوص 

تولید بسته بندی های متنوع و جذاب برای محصولاتشان دارد.
 

مدیر نوسازی و تحول سازمانی شهرداری قم خبرداد:

آغاز پروژه استقرار تعالی سازمانی در شهرداری
مدیر نوسازی و تحول سازمانی شهرداری قم گفت: پروژه طراحی، اجرا و استقرار 

تعالی سازمانی در شهرداری قم بر اساس الگوی تعالی ملی آغاز بکار کرد.
تعالی سازمانی در  محمد مداحی هرندی در گفت وگویی اظهار داشت: استقرار 
شهرداری قم، در راستای رشد و توسعه پایدار و مداوم با هدف کسب رضایت شهروندان 
انجام می گیرد. وی با بیان اینکه مدل های تعالی سازمانی چارچوب هایی منظم و اثبات 
شده هستند ابراز کرد: این مدل ها به شهرداری قم کمک می کنند تا با معیارهایی 
شفاف از آنچه که برای بهبود مستمر نیاز دارند آگاه شوند و بتوانند تمامی کارکنان خود 
را برای حرکت در مسیر تعالی تشویق کنند و به این ترتیب منافع تمامی شهروندان را 
افزایش دهند. مدیر نوسازی و تحول سازمانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: مراحل 
چهارگانه این پروژه طی 12 ماه اجرا می گردد و شهرداری قم مصمم است در هشتمین 
دوره جایزه ملی تعالی و پیشرفت که در زمستان سال آینده برگزار می شود، حضور 

موفقی داشته باشد.

اگر در جایگاه پدرومادری دلسوز قرار دارید بدون 
شک ازبدو تولد فرزند دلبندتان فکر و خیال آینده او 
یکی از دغدغه های اصلی در زندگی تان بوده است. 
حضور در مدرسه به عنوان اولین تجربه جدی ورود 
به اجتماع، پس از آن ارتباط با همسالان و مربیان و 
معلمان و در سنین بالاتر ارتباط مؤثر و صحیح با افراد 

مختلف در جامعه.
اما برای داشتن یک ارتباط مؤثر، رسیدن به مفهوم 
»بلوغ اجتماعی« لازم و ضروری است. یک مرحله از 
زندگی که نوجوان با ورود به آن با چالش هایی روبه رو 
می شود اما با گذشتن از موانع ریز و درشت، کسب 
به حضوری  به مهارت های لازم  و رسیدن  توانایی 

صحیح، مناسب و پر تأثیر در جامعه خواهد رسید.
* بلوغ اجتماعی در نوجوانان

در گفتگو با »نسرین امامی« کارشناس تکنولوژی 
آموزشی و مشاوره تحصیلی و خانوادگی به تو ضیح 
مفهوم »بلوغ اجتماعی« و تشریح برخی جوانب آن 
از  تعریفی  بیان  و در  آغاز کلام  می پردازیم. وی در 
این عبارت می گوید:» بلوغ اجتماعی در نوجوانان 
اشاره  توانایی هایی  و  مهارت ها  رشد  و  توسعه  به 
در جامعه ضروری  مؤثر  نقش پذیری  برای  که  دارد 
هستند. این فرآیند شامل یادگیری و کسب تجربه 
در زمینه های مختلف اجتماعی، عاطفی و شناختی 
است. بلوغ اجتماعی نقش کلیدی در رشد و توسعه 
کلی نوجوانان دارد. این فرایند به آنها کمک می کند 
تا مهارت ها و توانایی های لازم برای مواجهه مؤثر با 

چالش های زندگی را کسب کنند.«
 جنبه های مهم بلوغ اجتماعی در نوجوانان

 »امامی« با تأکید بر اینکه این امر مهم فرایندی 
است که به نوجوانان کمک می کند تا به عنوان افراد 
بالغ، مستقل، مسئول و کارآمد در جامعه قرار گیرند، 
جنبه های مختلف بلوغ اجتماعی را این طور معرفی 

می کند:
۱- توسعه مهارت های ارتباطی

اجتماعی  مفهوم  این  به  در رسیدن  نخست  گام 
افراد  با  مؤثر  ارتباط  برقراری  زندگی،  در  ضروری  و 
است که از طریق یادگیری چگونگی برقراری ارتباط 
باز، صادقانه و محترمانه با دیگران شکل می گیرد و 
همچنین شنیدن فعال که منظور از آن توسعه توانایی 
گوش دادن به دیگران و درک دیدگاه های آن ها است.

2-توسعه هویت و خودآگاهی
دومین جنبه، شناخت خود از طریق درک نقاط 
قوت و ضعف خود، علایق، ارزش ها و هدف هاست. 
چگونگی  یادگیری  با  استقلال  توسعه  همچنین 
مدیریت مستقل زندگی روزمره و تصمیم گیری های 

شخصی.
3. مدیریت احساسات

تنظیم  با  که  است  احساسات  مدیریت  بعد  گام 
بیان  و  کنترل  چگونگی  یادگیری  یعنی  هیجانی 
است.  مؤثر ممکن  و  به شیوه ای سالم  احساسات 
همچنین مقابله با استرس که با توسعه روش های 
فشارهای عاطفی صورت می  و  استرس  با  مقابله 

گیرد.
4. توسعه مهارت های اجتماعی

می  محقق  همکاری  و  گروهی  کار  با  مورد  این 
شود که توانایی کار با دیگران و احترام به دیدگاه ها 
و نیازهای گروهی و همچنین توسعه روابط مثبت با 
برقراری و حفظ دوستی ها و روابط اجتماعی سالم زیر 

مجموعه این بخش است.
5. فهم و درک مسائل اجتماعی

از دیگر جنبه های این  بلوغ  درک مسائل اجتماعی 
چگونگی  درک  با  اجتماعی  آگاهی  یعنی  است. 
تأثیر مسائل اجتماعی، فرهنگی و سیاسی بر خود 
و دیگران و نیز مسئولیت پذیری اجتماعی با توسعه 

حس مسئولیت و تعهد نسبت به بهبود جامعه.
6- رویارویی با چالش های خاص

چالش  این  از  همسالان  فشارهای  با  مواجهه 
هاست که با  یادگیری چگونگی مقابله با فشارهای 
همسالان و حفظ استانداردهای شخصی، مقابله با 
تغییرات بلوغ یعنی درک و پذیرش تغییرات جسمی و 

هیجانی که در دوران بلوغ اتفاق می  افتد و نیز  توسعه 
استقلال و خودکفایی بلوغ اجتماعی که به نوجوانان 
کمک می کند تا مهارت های لازم برای تصمیم گیری 
را توسعه  مستقل و مدیریت زندگی شخصی خود 
دهند می شود با این چالش ها روبه رو شد. همچنین
یعنی  بین فردی  مهارت های  و  روابط  بهبود 
مهارت های ارتباطی و توانایی برقراری روابط مثبت و 
سالم که برای موفقیت در زندگی شخصی و حرفه ای 
با  هیجانی  تنظیم  و  کنترل  نیز  هستند،  ضروری 
توانایی مدیریت احساسات و استرس که به سلامت 
روانی کمک کرده و رویارویی با چالش های زندگی 
هویت  شکل گیری  همینطور  و  می کند  آسان تر  را 
شخصی بلوغ اجتماعی به نوجوانان  کمک می کند 
تا در مورد خودشان، ارزش ها، علایق و هدف های 
برای  آمادگی  کنند.  پیدا  بیشتری  شناخت  خود 
چالش های بزرگسالی نیز با مهارت های اجتماعی 
می یابند،  توسعه  نوجوانی  دوران  در  که  عاطفی  و 
و  بالاتر  تحصیلات  کار،  محیط  در  موفقیت  برای 
زندگی بزرگسالی ضروری هستند. مشارکت مدنی و 
مسئولیت پذیری اجتماعی نیز چالشی دیگر است 
که به واسطه بلوغ اجتماعی به نوجوانان کمک می  
شود تا در جامعه به عنوان شهروندان فعال و مسئول 

شرکت کنند.
نقش والدین در رشد بلوغ اجتماعی نوجوانان

آغاز  خانواده  از  که  است  رشدی  اجتماعی  بلوغ 
شده و در جامعه نمود پیدا می کند. بنابراین نقش 
خانواده  در رشد اجتماعی نوجوان بسیار پر اهمیت 
نقش  اهمیت  درباره  »امامی«  است.  تأثیرگذار   و 
پدر و مادر به عنوان مربی و الگو برای داشتن بلوغ 
اجتماعی فرزندان،  آن را بسیار مهم ارزیابی می کند 
اجتماعی  بلوغ  رشد  در  والدین  می گوید:»نقش  و 
نوجوانان  بسیار مهم است و تأثیر قابل توجهی بر 
توسعه مهارت های اجتماعی، عاطفی و شناختی 
به عنوان مربی و  تنها  نه  فرزندانشان دارد. والدین 
راهنما عمل می کنند، بلکه به عنوان الگویی برای 

تقلید نیز مطرح هستند.«
*برخی از جنبه های مهم نقش والدین در 

فرآیند بلوغ اجتماعی
»امامی«، کارشناس تسهیلگری و مشاوره و مؤلف 
از 20 عنوان کتاب در زمینه های  و مترجم بیش 
نقش  بیان  در  و...  آموزش  و  مدیریت  روانشناسی، 
والدین در فرآیند بلوغ اجتماعی به ذکر چند مورد از 

جنبه های مهم آن می پردازد:
۱. ایجاد محیطی حمایتی

یعنی فراهم کردن  با پشتیبانی عاطفی  والدین 
نوجوانان  آن  در  که  امن  عاطفی  محیط  یک 
احساس می کنند می توانند بدون ترس از قضاوت، 
احساسات و نگرانی های خود را بیان کنند نقش 
مهمی را در ایجاد بلوغ اجتماعی ایفا می کنند. 
همچنین با گوش دادن فعال در این امر بسیار تأثیر 
نوجوانان  به گفته های  باید  والدین  یعنی   گذارند 
خود گوش دهند و به آنها توجه کنند، که این امر به 
تقویت اعتماد به نفس و مهارت های ارتباطی کمک 

می کند.
2. الگوی رفتاری

به  در  فرزندان،  برای  الگو  عنوان  به  والدین  رفتار 

وجود آمدن بلوغ اجتماعی نقشی  انکار ناپذیر دارد. 
نوجوانان رفتارهای اجتماعی و ارتباطی را از والدین 
مثبت،  رفتارهای  که  والدینی  می گیرند.  یاد  خود 
احترام آمیز و مسئولانه ای دارند، الگوهای سازنده ای 

برای فرزندان شان فراهم می کنند.
3. تشویق به استقال

پرورش استقلال در نوجوان امری مهم و ضروری 
تا  کنند  تشویق  را  نوجوانان  باید  والدین  است. 
مسئولیت های بیشتری بپذیرند و تصمیم گیری های 
شخصی داشته باشند. این کار به توسعه استقلال و 

اعتماد به نفس کمک می کند.
4. مدیریت احساسات و تعارض ها

این امر با آموزش مدیریت احساسات قابل انجام و 
اجراست.  یعنی والدین می توانند به نوجوانان خود 
کمک کنند تا یاد بگیرند چگونه احساسات خود را 
به شکل سالمی مدیریت کنند. همچنین با یادگیری 
احساسات  این  شود  می  تعارض  حل  مهارت های 
به  باید  والدین  یعنی   کرد.  مدیریت  را  تعارضات  و 
نوجوانان نشان دهند که چگونه می توان به طور مؤثر 

با تعارض ها و اختلافات برخورد کرد.
5. آموزش و راهنمایی

اجتماعی  مهارت های  آموزش  با  نیز  مورد  این   
توسط والدین  به فرزندان انجام می شود که در واقع 
والدین باید در یادگیری مهارت  های اجتماعی به 
اهتمام  امر  این  به  و  شده  عمل  وارد  نوجوانانشان 

بورزند.
6. مشارکت در فعالیت های اجتماعی

والدین عزیز با فراهم کردن فرصت های اجتماعی 
و نیز ایجاد زمینه هایی برای مشارکت در فعالیت های 
اجتماعی، گروهی و خیریه، می توانند به نوجوانان 
را  تا مهارت های اجتماعی شان  خود کمک کنند 
در  مشارکت  به  تشویق  با  همچنین  دهند.  توسعه 
فعالیت های فرهنگی و هنری می توانند به توسعه 

خلاقیت و درک اجتماعی نوجوانان کمک کنند.
۷. مدل سازی مثبت

راه مدل سازی مثبت نمایش رفتارهای مسئولانه 
است. یعنی  والدین با نشان دادن رفتارهای مسئولانه 
در جامعه، می توانند به نوجوانان یاد دهند که چگونه 
با مسائل اجتماعی و محیطی به شکل موثری روبرو 

شوند.
8. حمایت از توسعه آگاهی اجتماعی

حمایتی که با صحبت کردن و مباحثه با نوجوان 
محقق می شود. والدین می توانند با نوجوانان خود 
در مورد مسائل اجتماعی، سیاسی و جهانی گفتگو 
کنند تا درک آنها از جهان پیرامون شان گسترش یابد.

* نقش والدین در بلوغ اجتماعی فرزندان 
حیاتی است

 این مشاور و کارشناس تکنولوژی آموزشی و امور 
بالغ بر 2۵ سال فعالیت در  خانواده که سابقه ای 
کنار نوجوانان را دارد نقش والدین در بلوغ اجتماعی 
فرزندان را بسیار مهم معرفی و تأکید می کند نقش 
با  آنها  است.  حیاتی  بلوغ   و  رشد  این  در  والدین 
فراهم کردن حمایت، راهنمایی، مدل سازی مثبت 
و فرصت های یادگیری، می توانند به نوجوانان خود 
کمک کنند تا به افرادی مسئول، همدل و توانمند در 

جامعه تبدیل شوند.

در گفت وگو با یک مشاوره تحصیلی و خانوادگی  بررسی شد؛

چطور به »بلوغ اجتماعی« فرزندانمان کمک کنیم؟

دختر کوچک از همان اول که نمازتان را شروع کردید، در حال کشیدن چادرتان است و گه 
گداری هم سراغ مهر می رود و بازی پرتاب مهر برایش می شود هیجان انگیزترین بازی دنیا.

در چند دقیقه ای که مثلا خواستید با خدا خلوتی کنید، بچه ها محدوده نماز خواندن تان را 
تبدیل کردند به میدان جنگ و دعواهای خواهر و برادری را به اوج رساندند. اینطور وقت ها 
واکنش شما چیست؟ پرخاش؟ چشم غره رفتن در حال نماز، یا یک زهرچشم گرفتن اساسی 

از بچه ها بعد از نماز...
 البته رفتارهای شما موقع نماز خواندن فقط یکی از مواردی است که باید حواستان را جمع 
آن کنید و در تربیت دینی فرزندتان و نماز گریز شدن یا نمازخوان شدنش تاثیرگزار است. در 
این گزارش روانشناس دینی و مدیر موسسه تربیت بنیادی حجت الاسلام »محمد مهدی 
الهی منش« به شما می گوید که برای نماز خوان شدن بچه هایتان باید دور کدام رفتارها را خط 

بکشید؟
تحمیل، اجبار، برخورد تند« دور این رفتارها را خط بکشید

»تحمیل و اجبار و برخورد تند برای نماز خواندن.« حجت الاسلام الهی منش از والدین 
می خواهد که دور این رفتار را خط بکشند آن هم یک خط پر رنگ و اساسی و این نباید مهم را 
با مثال هایی توضیح می دهد:»بچه ای که مادرش او را از کودکی مجبور کرده به حفظ قرآن آن 
هم با بدخلقی و زور و اجبار و کلی خاطره بد در ذهن بچه ساخته، حالا این بچه بزرگ شده و 
صدای قرآن ناخوادگاهش را یاد خاطرات تلخ دوران بچگی می اندازد و او را از قرآن دلزده کرده 
است. صبح زود پدر پسر تازه بالغ شده یا دخترش را برای نماز خواندن صدا می کند با بدترین 
لحن و بدترین رفتار ممکن. بالش را از زیر سرش می کشد. پتو را با گفتن جملات منفی از روی 
بچه می کشد. این رفتارها چه بخواهید چه نخواهید بچه های شما را از نماز دلزده می کند. 

دلیلش را باید در یافته های روانشناسان جست و جو کرد.«
شرطی سازی با حال خوب

حتما قاعده شرطی سازی را شنیده اید؟ قاعده شرطی سازی در ایجاد علاقه به نماز و 
برعکس، دلزده کردن فرزندان از نماز بسیار تاثیرگزار است. با خواندن صحبت های الهی منش 

متوجه این قاعده می شوید؛
»وقتی دو مسئله را همزمان به فردی عرضه می کنید کناز هم بودن این دو مسئله در هنگام 
عرضه باعث می شود بین این دو موضوع در ذهن فرد تداعی ایجاد شود. طوری که وقتی یاد 
این می افتد یاد آن یکی هم می افتد. مثلا وقتی یک نفر همیشه یک عطر یا ادکلن خاصی را 
می زند، شما با بوییدن این عطر خاص به حتم یاد آن فرد می افتید. حالا می توان از این راهکار 

برای ایجاد حس خوب استفاده کرد. مثلا موقع نمازخواندن همیشه یک عطر خاص بزنید.
بچه های ما در فضای معنوی در مسجد چه رفتاری را می بینند؟ رفتارهای خوب شما و 
محبت کردن های شما در حین نماز باعث می شود بچه شما وقتی یاد نماز می افتد یاد حال 

خوب و محبت شما بیفتد.«
*خاطره ساز ما در کودکی

صورت مهربان مادربزرگ با چادر گل گلی و شکلات های ریزی که همیشه زیر جانمازش 

داشت و وقتی نوه ها دورش را می گرفتند با صبر و حوصله یکی یکی غافلگیرشان می کرد. این 
تصویر خاطره ساز بسیاری از ما در کودکی هایمان است. الهی منش می گوید:»روانشناسان 
معتقدند ما بسیاری از تصمیمات مهم زندگی مان را براساس همین حس های خوب می گیریم.

اگر بچه را مسجد می بریم سعی کنیم آنجا به او خوش بگذرد. در مسیر برایش بستنی بخریم، 
بازی کنیم، شوخی کنیم. این حال خوب رفتن به مسجد در ناخودآگاه کودک تاثیر می گذارد 
و او را به نماز علاقه مند می کند و عکس این موضوع هم صادق است. یادتان باشد که به جای 

حرف زدن بیاییم حس خوب، خاطره خوب ایجاد کنیم.«
پدر و مادر عزیز خودت با نماز چند چندی؟

این  به  هستید؟«  قائل  ارزش  و  اهمیت  نماز  خواندن  موقع  به  و  نماز  برای  »چقدر 
الهی منش  نماز چند چندیم.  با  ببینیم ما خودمان  و  جمله کارشناس دینی فکر کنیم 
می گوید:»سرسری نماز خواندن والدین، نماز خواندن بی حوصله در آخر وقت، تمرکز نداشتن 
زمان نماز خواندن. نماز می خوانید همه اعضا و جوارح تان موقع نماز خواندن در حرکت است.
کلی ایما و اشاره می کنید و با چشم و ابرو با بقیه حرف می زنید. این بی توجهی ها باعث 
می شود فرزند ما هم نسبت به نماز خواندن بی انگیزه شوند.یادتان باشد فرزندان همانی 

می شوند که ما هستیم نه همانی که ما می خواهیم.«
 اخاقتو خوب کن!

تاثیر  دین  از  نوجوانان  و  کودکان  تصویر  دادن  شکل  در  مذهبی ها  از  دیدن  بد  اخلاق 
می گذارد. پس مراقب رفتارمان باشیم. این را الهی منش می گوید و ادامه می دهد:» دروغ ها، 
تهمت ها، بداخلاقی ها، بدقولی ها. . که ممکن است برخی از مذهبی ها انجام دهند باعث 
دلزده شدن بچه ها می شود. چون بچه نمی تواند بین دین و آدم مذهبی تفاوت قائل شود و 

این دو را از هم جدا کند.«
سختگیر نباش/ به واجبات نماز اکتفا کنید

تازه  است؛»دخترتان  والدین  به  دینی  روانشناس  توصیه  آخرین  این  نباشید.  سختگیر 
نمازخوان شده و به سن تکلیف رسیده. موقعی که نماز می خواند ساده بگیریم. اجازه دهید 
فقط نمازش را بخواند. راحتش بگذارید هر طور که دوست دارد نماز بخواند. به واجبات نماز 
اکتفا کنید. در نماز قنوت واجب نیست. تسبیحات یک بار کافی هست. اگر دخترتان قنوت 
نمازش را نخواند، سرش داد نزنید که چه کار کردی چرا قنوت نخواندی؟ این چه وضع 
نماز خواندنه؟می پرسید پس کی باید یاد بگیره؟ من می گویم نگران نباشید. به وقتش یاد 

می گیرد. به مرور زمان.«
انگیزه از بیرون

دلیل تاکید بر دقت و حساسیت والدین در رفتارها به خصوص در دوران کودکی چیست؟ 
دلیل این تاکید را الهی منش توضیح می دهد:»روانشناسان دینی می گویند ایجاد انگیزه در 
فرزندان برای خواندن نماز تا زمانی که بچه های ما خردسال هستند و قوه تعقل و تفکر در آنها 
شکل نگرفته از بیرون است. یعنی کودک نقشی در ایجاد انگیزه ندارد و به طور کلی تحت تاثیر 

محیط پیرامونش قرار دارد.«

اگرمی خواهی فرزندت نمازخوان شود اخلاقتو خوب کن!
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سرپرست مرکزی ملی صنایع خاق و فرش ایران :

صادرات صنعت اسباب بازی امسال
 به 5٠ میلیون دلار می رسد

سرپرست مرکز ملی صنایع خلاق و فرش ایران گفت: صادرات اسباب بازی 
سال ١٣٩٩ زیر ٣٠ میلیون دلار بود که در  سال ١۴٠١ به ٣٨ میلیون دلار رسید 

و هدفگذاری امسال ۵٠ میلیون دلار است. 
عرصه  در  فناوری  تبادل  و  توسعه  رویداد  در  یکشنبه  روز  زارع«  »محمدرضا 
صنعت اسباب بازی اظهار داشت: اخیرا با معاونت علمی و دانش بنیان ریاست 

جمهوری تفاهمنامه ای در حوزه صنعت اسباب بازی امضا کردیم.
وی افزود: همچنین صنعت راهبردی که چندین سال مغفول مانده بود تدوین 
شد تا شاهد برگزاری رویدادهای هم افزا با شرکت های دانش بنیان و تبدیل ایده 

به محصول با مشارکت سرمایه گذاران و تولید کنندگان باشیم.
سرپرست مرکزی ملی صنایع خلاق و فرش ایران ادامه داد: همچنین برنامه 
پنج ساله صنعت اسباب بازی را با بهره برداری از نقطه نظرات بخش دولتی و 
خصوصی تدوین کردیم که چهار هدف کلان از جمله فرهنگ سازی حمایت از 

تولید جلوگیری از قاچاق و واردات و توسعه صادرات دارد.
کشور  وارد  بازی  اسباب  صنعت  اولیه  تجهیزات  فقط  اینکه  به  اشاره  با  وی 
می شود، گفت: در سال ١۴٠٠ بالغ بر 1۷.۴ میلیون دلار سهم واردات بود که 

در سال ١۴٠١ به ١۵.٣ میلیون دلار رسید.
زارع عنوان کرد: در سال ١٣٩٩ معادل ٣٧6 میلیون دلار قاچاق اسباب بازی 
که از این رقم ١۵٢ میلیون دلار قاچاق اسباب بازی الکترونیکی بود ضمن اینکه 
٢۴ نهاد در صنعت اسباب بازی وظیفه دارند که جلوی قاچاق و سایر موارد را 

بگیرند.
رویداد توسعه و تبادل فناوری در عرصه صنعت اسباب بازی با هدف رفع نیازهای 
فناورانه تولیدکنندگان اسباب بازی و ارائه توانمندی های شرکت های خلاق و 

دانش بنیان در محل دایمی نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار شد.
را  تولیدات خود  بازی،  این رویداد، ۴٠ شرکت در صنعت اسباب  در حاشیه 

عرضه و به مرحله نمایش گذاشتند.

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن :

دولت باید براساس اولویت نیاز مسکن
 را تامین می کند

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن گقت:طبق قانون اساسی و اصل 31 
آن داشتن مسکن متناسب با نیاز، حق هر فرد و خانواده ایرانی است و با رعایت 

اولویت باید تامین مسکن را انجام دهد.
بر  انسان ها است، گفت:  اولیه  نیاز  اینکه مسکن  به  با اشاره  ارسلان مالکی 
اساس قانون اساسی و اصل 31 آن داشتن مسکن متناسب با نیاز، حق هر 
فرد و خانواده ایرانی است و دولت موظف است با رعایت اولویت برای آنها که 

نیازمندترند زمینه اجرای این اصل را فراهم آورد.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن تاکید کرد: بررسی تجربه مسکن سازی 
در سال های گذشته نشان می دهد که ساخت مسکن در کشور بیش از پیش 
انجام تحقیقات صحیح و روشمند علمی را می طلبد و تأکید بر مقوله مسکن 
سازی بدون توجه کافی به بستر فرهنگی، اجتماعی، اقتصادی، اقلیمی و… و 
احصای نیاز خاص و منحصر به فرد مناطق گوناگون تبعات بسیاری را به همراه 

دارد. 
بنابراین، ضرورت دارد تأمین مسکن در کشور )و پیش تر از آن تأمین و تخصیص 
زمین(، بر اساس نیازها و مسائل واقعی مناطق و یا نهادهای مشخصی صورت 

پذیرد.
وی ادامه داد: توجه به نیازهای واقعی، ما را به یک مسأله مهم و اساسی در حوزه 
زمین و مسکن رهنمون می سازد و آن اینکه طرح ها و برنامه های دولتی در این 
زمینه که به دلایل گوناگون ضرورت دارد، می بایست به گونه ای صورت پذیرد که 
موضوع ساخت مسکن در جامعه ایرانی متناسب باساز کار زندگی افراد به لحاظ 
اجتماعی، فرهنگی و اقلیمی انجام گیرد و تمام عناصر و اجزای آن )اعم از نقشه 
ساخت، مصالح ساختمانی، طراحی شهری و…( با توجه به اقتضائات و الزامات 

بوم و بستر جامعه ایرانی صورت بندی شود.
مالکی تاکید کرد: در این صورت و با اقدام فعالانه و برنامه ریزی پیشگامان دولت 
و در دست گرفتن سکان مدیریت زمین و مسکن، مسکن سازی تناسب کاملی 
با نیازهای واقعی شهروندان پیدا می کند و بنابراین هم مسأله تأمین مسکن به 
شکل واقعی و اساسی مرتفع می شود و هم از تبعات و پیامدهای منفی احتمالی 

در حوزه های فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و… جلوگیری به عمل می آید.
 

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس :

افزایش ۱۸ درصدی حقوق در بودجه
 با میزان تورم کشور فاصله دارد

حقوق  درصدی  افزایش 1۸  گفت:  مجلس  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  عضو 
کارمندان متناسب با تورم موجود در کشور نیست به طوری که باید میزان تورم 

کاهش و مقدار پرداختی حقوق افزایش پیدا کند.
جعفر قادری با اشاره به وضعیت لایحه بودجه 1۴03، گفت: طی سه سال 
گذشته هرساله حدود 60 درصد شاهد رشد درآمدهای مالیاتی بودیم و سال 
و  داشت  خواهد  وجود  نیز  مالیاتی  آمد  در  مجدد  افزایش  امکان  نیز  آینده 
همچنین در لایحه بودجه 1۴03 برنامه ریزی شده تا درآمدهای مالیاتی از تولید 

ناخالص ملی از ۷ درصد به 10 درصد ارتقا پیدا کند.
وی ادامه داد: براساس تفکراتی که در دولت وجود دارد این کار ارزشمند است 
هرچند باید تاکید داشت اجرای این طرح به معنای افزایش نرخ مالیات نخواهد 
بود و قطعاً بخشی از فرارها و معافیت های مالیاتی شناسایی شده که از این 

بخش مالیات اخذ خواهد شد.
عضو کمسیون برنامه و بودجه و محاسبات در خصوص افزایش یک درصدی 
ارزش افزوده تاکید کرد: دولت این طرح در لایحه بودجه 1۴03 مطرح کرد 
اما بعید است که مجلس در این زمینه نظر مساعدی داشته باشد هر چند در 

کمیسیون تلفیق به این موضوع به صورت ویژه نگاه خواهد شد.
مقابل  در  می کند  پیدا  افزایش  مالیاتی  منابع  به  اتکا  که  زمانی  گفت:  وی 
وابستگی کشور به نفت کاهش پیدا می کند و از سوی دیگر نمی توان تمام منبع 
مالی نفت را به بودجه کشور تزریق کرد. البته باید به محدودیت منابع کشور نیز 

توجه داشته باشیم. 
اینکه دولت درآمدهای نفتی را در بودجه سال آینده کاهش داده است یکی از 
نکات مثبت بودجه است که از سال ها پیش باید این اقدام صورت می گرفت. 
قادری ادامه داد: افزایش 1۸ درصدی حقوق کارمندان ممکن نسبت به تورم 
موجود در کشور مناسب نیست و دولت باید در راستای واگذاری و کاهش بدنه 

دولت اصلاح شود و در مقابل میزان پرداختی مقداری افزایش پیدا کند.

مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی ایران؛

علت افزایش قیمت گوشت مرغ
 مربوط به کمبود تولید نیست

مدیرعامل اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی گفت: باتوجه به برنامه تولید، 
افزایش قیمت گوشت مرغ منطقی نیست؛زیرا میزان تولید کاهش نیافته است.
ششم آبان 1۴02 هر کیلو گوشت گرم مرغ ۷۸ هزار تومان عرضه می شد این در 

حالی است که اردیبهشت ماه نرخ مصوب ۷3 هزار تومان تعیین شد.
رصد بازار در مناطق مرکزی رو به پایین شهر نشان می دهد این قیمت در 13 
آبان به ۸3.۸00 تومان رسید. این افزایش قیمت ادامه داشت و 2۷ آبان هر کیلو 
گوشت گرم مرغ در بازار ۸۸.۸00 تومان قیمت گذاری شد. این عدد در آذر 
ادامه داشت و هفته گذشته )هفته دوم آذر( این عدد به 9۸.۸00 رسید. البته 

این عدد در مناطق مختلف پایتخت و سایر استان ها متغیر است.

رییس کل بانک مرکزی گفت: سیاست پولی بانک مرکزی بر 
تورم تمرکز دارد و قصد نداریم به رشد اقتصادی ضربه بزنیم. 

ارزی  مالی  تامین  رونمایی  آیین  در  فرزین  محمدرضا 
پروژه های اقتصادی و عرضه اولین اوراق مرابحه ارزی کشور 
اظهار داشت: نخستین بار است که اوراق ارزی در کشور به 
فروش می رسد و پیش از این در انگلیس و ترکیه به فروش 

رسیده بود.
وی در خصوص برنامه آینده بانک مرکزی گفت: سیاست ما 
در اقتصاد، تثبیت است و بخشی از آن در ارز، بودجه، پول و 

همچنین تثبیت در متغیرهای کلان اقتصادی است.
فرزین بیان کرد: در حوزه سیاست ارزی منظور از تثبیت، 
کاهش بی ثباتی نرخ ارز است و اگر این شاخص به زیر پنج 

درصد برسد، ارز به ثبات می رسد و قابل پیش بینی است.
وی ادامه داد: مرجع سیاست تثبیت ارزی را از ابتدا در مرکز 
مبادله ارزی کشور قراردادیم و به زودی آثار مثبت ایجاد مرکز 

مبادله ارز قابل لمس خواهد بود.
فرزین با بیان اینکه ابزار سواپ هم برای سیاست تثبیت فراهم 
شده، افزود: در زمینه درهم این اقدام انجام شده و به اندازه 

کافی درهم در بازار وجود دارد.
وی ادامه داد: دیگر ابزار تثبیت بانک مرکزی ابزار سلف است 
و این ابزار علامت رو به جلو است و نشان دهنده این است که 

نرخ ارز را برای مدتی ثابت می کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی توضیح داد: از صندوق تثبیت ارز در 
راستای اجرای سیاست تثبیت استفاده می کنیم و این صندوق 
ریسک های آتی ارز را تحت پوشش قرار می دهد و در نظر داریم 

خطرات نوسانات بازار ارز را به کمک ابزار پوشش دهیم.
جایگزینی ارز های محلی با دلار و یورو

وی با اشاره به اینکه دیگر سیاست تثبیت جایگزین کردن 

ارزهای محلی است، گفت: به تدریج ارز محلی را جایگزین دلار 
و یورو می کنیم و نمونه این اقدام تخصیص دینار در ایام اربعین 
به زائران بود و در این راستا به دنبال سازوکارهای جدید هستیم 

تا در کشورهای همسایه از ارز محلی استفاده کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی اظهار داشت: علت اینکه طلا را در 
مرکز مبادله گذاشتیم این است که طلا بازار بزرگی است و با ارز 

رابطه مستقیم دارد و باید در این بازار ورود کنیم.
وی گفت: مرکز مبادله ارز و طلا در ابتدای راه است و باید 

تجربه سایر کشورها را بررسی کنیم و در نهایت از روش های 
بومی خود استفاده کنیم تا نوسانات را کنترل کنیم؛ زیرا نرخ ارز 
ما شناور نیست و بیشتر خزنده است و این امر سبب می شود 
در مواقعی تجار آسیب ببینند. فرزین تاکید کرد: امیدواریم به 
کمک ابزارسازی نرخ ارز تثبیت شود؛ زیرا با دستور این اتفاق 
نمی افتد و انتظارات تورمی در این بین نقش مهمی دارند و این 

انتظارات موجب نوسانات می شود.
وی ادامه داد: نقدینگی و کسری بودجه نقش مهمی در 

تورم دارند و بر این اساس بانک مرکزی تلاش کرده نقدینگی 
را امسال به 26.۴ درصد برساند و امیدواریم سال آینده به 2۵ 

درصد برسد.
رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: اما باید توجه داشته 
از  بیشتر  تورم  افزایش  در  تورمی  انتظارات  نقش  که  باشیم 
نقدینگی و کسری بودجه است و طبق نظرسنجی های انجام 

شده انتظارات تورمی نیز کاهش یافته است.
وی تاکید کرد: سیاست پولی بانک مرکزی بر تورم تمرکز 
دارد و قصد نداریم بر رشد ضربه بزنیم و بر اساس آخرین آمار 
بانک مرکزی نرخ تورم تولیدکننده در آبان ماه 0.۸ درصد بود 
و این رقم زیر یک درصد است و در بخش صنعت نرخ تورم 
تولیدکننده صفر بود و این آمار ما را در اجرای سیاست تثبیت 

مصمم تر می کند.
پول ایران در قطر قفل نشده است

رییس کل بانک مرکزی در پاسخ به این سوال که آیا 6 میلیارد 
دلار پول های ایران در قطر قفل شده است؟ گفت: پول های 
ایران به هیچ وجه قفل نیست و وضعیت و روند ورود 6 میلیارد 
اقدامات  انجام  حال  در  و  است  عادی  کاملا  کشور  به  دلار 

مربوطه هستیم.
در  نور  موسسه  اموال  و  املاک  برخی  کرد:  بیان  فرزین 
دادگاه ها تعیین تکلیف و به بانک ملی منتقل خواهد شد. 
همچنین مطالبات بانک مرکزی از سهامداران جزو دارایی هایی 
است که مربوط به این موسسه است و دادگاه در حال تعیین 

تکلیف است تا مطالبات بانک مرکزی را از سهامداران بگیریم.
به گفته رئیس کل بانک مرکزی؛ موسسه اعتباری ناتراز نور، 
۴۷ هزار میلیارد تومان اضافه برداشت از منابع بانک مرکزی 
داشته و بر اساس احکام دادگاه از محل دارایی های سهامداران 

اصلی این مبالغ را وصول می کنیم.

محمدرضا فرزین:

سیاست بانک مرکزی، کنترل تورم بدون آسیب به رشد اقتصادی است

کارشناس اقتصادی: 

بخش بزرگ اقتصاد کشور خارج از چتر مالیاتی است 

یک کارشناس اقتصادی گفت: ندیده ایم که دولت پایه های مالیاتی را افزایش دهد و 
تنها با نرخ های مالیاتی بازی  می کند، بنابراین بخش قابل توجهی از اقتصاد کشور که 
بیشتر به اشخاص برمی گردد، خارج از چتر مالیاتی قرار دارند و همینطور به فعالیت 
خود ادامه می دهند و این بخش در ذات اقتصادی می تواند فسادآفرین باشد. در این 
شرایط چرا دولت در ساختار بودجه 1۴03 در اخذ مالیات به توسعه و گسترش پایه 

مالیاتی نپرداخته است که این یک ایراد بسیار بزرگ تلقی می شود. 
بودجه  در  مالیات  درصدی  افزایش ۴9  درباره  گفت وگویی  در  حیدری  علیرضا 
1۴03 و افزایش درآمدهای مالیاتی نسبت به درآمدهای بودجه اظهار داشت: دیدیم 
که علیرغم اینکه دولت اعلام کرد به لحاظ کمی، بیشتر از حد انتظار توانستیم نفت 
و فرآورده های نفتی را صادر کنیم اما منابعی که دولت در بودجه 1۴02 دیده بود، 
عملا محقق نشد. واقعیت این است که تامین مالی مالیاتی بودجه امسال بنا بر اظهار 
سازمان امور مالیاتی تقریبا بیشتر از اعداد بودجه محقق شد اما سایر بخش ها تحقق 

پیدا نکرد.
وی ادامه داد: در این شرایط طبیعتا کسری بودجه بدنه دولت را تحت فشار قرار داده 
و دولت از طریق نظام پولی به بانک مرکزی و بانک های تجاری و از طریق نظام مالی 
از مسیر بازار و از داخل اقتصاد مشخصا از بورس تامین مالی می کند و بخشی از آن 

آثار آنی تورمی دارد که امروز با آن مواجه هستیم. بخشی دیگر هم آثار تورم آتی دارد.
این کارشناس اقتصادی افزود: اگر بخواهیم تورم سال گذشته و امسال و سال آینده 
و سال های بعد را تقسیم بندی کنیم، بخشی از تورم ناشی از سیاست های مالی است 

که آثار آتی دارد و بخشی هم سیاست های پولی است که امروز شاهد این اثر هستیم. 
از آنجایی که بخشی از این تورم ناشی از سیاست های مالی دولت های گذشته تا به 
امروز  بوده اساسا امکان کنترل آن وجود ندارد به همین دلیل حتی اگر از طریق 
سیاست های انقباضی پولی نسبت به کنترل نقدینگی اقدام شود، آثار سیاست های 

مالی همچنان کشور را در روند تورمی مزمن قرار می دهد.
حیدری با بیان اینکه با این پیش فرض، دولت می خواهد در سال 1۴03 دو منابع 
درآمدی که دو بخش اصلی درآمدی دولت محسوب می شود درآمد ناشی از صادرات 
نفت با درآمدهای مالیات را جابه جا کند، گفت: موضوعی که در بودجه امسال و سال 
آینده مستتر است این بوده که دولت به هیچ وجه قادر نیست انضباط مالی را برای 
خود یک تکلیف بداند. منظور از انضباط مالی این است که بتوان در تراز درآمدها، 

هزینه ها را تنظیم کرد که این هزینه ها می تواند از هر بخشی باشد.
وی ادامه داد: البته به نظر می رسد نمی توان با بخش تکالیف حاکمیتی دولت در 
بودجه کاری کرد برای مثال حوزه های دفاع و امنیت یا در بخش های عمومی مانند 
بهداشت و درمان و آموزش، گرچه سهم دولت در این حوزه ها به ویژه درمان و آموزش 
به دلیل مشکلات تامین مالی کاهش پیدا کرده که این ضعف بودجه محسوب 
می شود و به هر حال این اقدامات جزو وظایف حاکمیتی دولت است. اما عدد بودجه 
در بخش هایی بسیار قابل توجه و معنی دار است و درسالهای گذشته روند رشد این 
بخش ها نشان می دهد که برخی از این بخش ها از نقطه صفر حرکت کرده و امروز به 
بخش قابل توجهی از هزینه های دولت را به خود اختصاص داده اند و هر سال هم 

بودجه بیشتری به دولت تحمیل می کنند.  
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: باید نگاه جامع داشته باشیم و دولت باید به 
سمت انضباط مالی پیش برود و برای هر ریالی که هزینه می کند، باید اثربخشی آن 
در حوزه ها اثبات شود و اگر اثربخشی نیست یا اثر منفی دارد، باید آن حوزه ها را در 

محدودیت های بودجه ای قرار دهد چراکه در ذات این دولت کسری نهفته است.
وی با تاکید بر اینکه فراموش نکنیم کسری بودجه از هر راهی تامین شود، مفهوم 
آن تورم و افزایش قیمت  تمام خدمات و کالاهاست، گفت: باید توجه داشت که تورم 
مالیاتی است که فقرا آن را می پردازند، با همین نگاه باید دید آیا در کشوری که رشد 
اقتصادی آن بدون نفت بی معنی است و در سال های گذشته بعضا منفی بوده، 
می توان چنین درآمد مالیاتی استخراج و کسب کرد؟ اساسا این کسب مالیات از 
چنین اقتصادی منطقی نیست و شاید هم امکانپذیر هم نباشد. خوشبینانه است که 

دولت بتواند در سال آینده چنین منابعی را از مالیات تامین کند.
حیدری با اشاره به مالیات ستانی از درآمد حقوق خانوار اظهار داشت: حداقل آنچه 
که اعلام شده این است که سقف معافیتی مالیاتی حقوق نسبت به سال 1۴02 
تغییری پیدا نکرده و این نشان می دهد که فشار زیادی بر روی درآمدهای ناشی از 
حقوق گذاشته شده که از این بخش مالیات گرفته شود. با توجه به اینکه جدول 
مالیاتی که از 10 درصد به 3۵ درصد رسیده، اگر سقف معافیت بالا نرود، به نظر 

می رسد که کسورت ناشی از مالیات معنادار باشد.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: نکته مهم این است که اگر خانوار برای زیست 
خود باید سقف 20 میلیون تومان هزینه کنند، مالیات ستانی از افرادی که توان اداره 
معیشت زندگی خانوار خود را ندارند، محلی از اعراب ندارد و این اقدام در ذات خود 

یک بی عدالتی محسوب می شود.
وی افزود: نکته دیگر این است که ندیده ایم که دولت پایه های مالیاتی را افزایش دهد 
و تنها با نرخ های مالیاتی بازی  می کند، بنابراین بخش قابل توجهی از اقتصاد کشور 
که بیشتر به اشخاص برمی گردد و نه افراد، خارج از چتر مالیاتی قرار دارند و همینطور 
به فعالیت خود ادامه می دهند و این بخش در ذات اقتصادی می تواند فسادآفرین 
باشد. در این شرایط چرا دولت در ساختار بودجه 1۴03 در اخذ مالیات به توسعه 

و گسترش پایه مالیاتی نپرداخته است که این یک ایراد بسیار بزرگ تلقی می شود.
این کارشناس اقتصادی درباره افزایش سقف معافیت مالیاتی از 10 میلیون تومان 
به 12.۵ میلیون تومان و اینکه آیا با توجه به نرخ تورم این عدد حقوق مناسب برای 
اخذ مالیات است، اظهار داشت: در دنیا این مرسوم است که دولت ها به کسانی که 
از شرایط اقتصادی متضرر می شوند، باید کمک کنند یعنی این افراد مشمول مالیات 
معکوس می شوند و به این افراد باید از منابع عمومی و ذخایر کشور پرداخت هایی 
انجام شود که آسیب نبینند. بسیاری از اقتصادی های توسعه یافته و بزرگ دنیا در 
دوران کرونا نسبت به این حمایت ها از خانوار و شرکت ها اقدام کردند.این حمایت ها به 
این دلیل انجام می شود که این افراد به دلایلی که دولت ها موجبات آن را فراهم کردند 

حذف نشوند و آسیب نبینند.
وی گفت: وقتی از حقو ق ها بالاتر از 12.۵ میلیون به بالا مالیات اخذ می شود، باید 
این را در نظر گرفت که خانواری هستند که مجموع درآمدی آنها به سقف 20 میلیون 

تومان هم نمی رسد و در این شرایط دولت نباید از این افراد و خانوار مالیات بگیرد.

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره ازشعبه 3۵ شورای حل اختلاف قم که در شعبه ۷ اجرای احکام شورای حل اختلاف قم به شماره 
۷/1۴02ج/6۴1 ثبت گردیده له نورالرضا المالکی علیه علیرضا سرجویه و شهاب الدین زندیه ، محکوم علیه محکوم است 
به پرداخت 19۸/۷29/6۷۵ریال در حق محکوم له و نیم عشر دولتی 9/936/۴۸3ریال در حق صندوق دولت ، محکوم له 
در قبال بدهی محکوم علیه خط همراه به شماره 091233۷۴۵۴۸ به مبلغ 3۵0/000/000ریال توقیف نموده و کارشناس 
ارزیابی نموده است و مقرر گردید موارد فوق الذکر در تاریخ 1۴02/10/10 ساعت 10 الی 10/1۵ صبح به آدرس  قم ، خ 
ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش 
برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد 
مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ 
را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده )شرکت کنندگان می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت های 
بانکی عضو شتاب که به نام خود شخص باشد همراه داشته باشند ضمنا دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را به وعده 
قرار دهد در این صورت برنده مزایده باید ده درصد بها را فی المجلس به عنوان سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. حداکثر 
مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در صورتی که برنده مزایده در موعد مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده پس از کسر 
هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد. این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد. جهت اطلاعات 

بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – صفری

---------------------------------------------
آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول

به موجب اجراییه صادره از شعبه ۷ دادگاه خانواده قم که در شعبه ۷ اجرای احکام مدنی قم به شماره ۷/1۴02ج/36۴ 
ثبت گردیده له راحله فرزانه موحد علیه علی اسماعیلی ، محکوم علیه محکوم است به پرداخت 110 سکه تمام بهار آزادی 
در حق محکوم له و نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت ، محکوم له در قبال بدهی محکوم علیه خط های همراه به شماره 
09123۵3۵۷۵۵ به مبلغ 3۵0/000/000ریال و شماره 0912۸۷2۵۷۵۵ به مبلغ 200/000/000ریال توقیف نموده و 
کارشناس ارزیابی نموده است و مقرر گردید موارد فوق الذکر در تاریخ 1۴02/10/9 ساعت 11/30 الی 11/۴۵ صبح به آدرس  
قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به 
فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا 
از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که 
بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده )شرکت کنندگان می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در یکی از 
کارت های بانکی عضو شتاب که به نام خود شخص باشد همراه داشته باشند ضمنا دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای اموال 
را به وعده قرار دهد در این صورت برنده مزایده باید ده درصد بها را فی المجلس به عنوان سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. 
حداکثر مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد و در صورتی که برنده مزایده در موعد مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده پس 

از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد شد. این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد. جهت 
اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.

دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – صفری
---------------------------------------------

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه ۴ اجرای احکام مجتمع قضایی شهید بهشتی تهران که در شعبه اول اجرای احکام مدنی قم 
به شماره 1/1۴02ج/9۷6 ثبت گردیده له محمد علی شاهرضایی علیه رقیه نوبهاری ، محکوم علیه محکوم است به پرداخت 
6/۵0۷/9۸0/926ریال در حق محکوم له و 32۵/399/0۴6ریال نیم عشر در حق صندوق دولت ، محکوم له در قبال بدهی 
محکوم علیه اموال منقول توقیف نموده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده است. به همراه آقای سعید زارعی ، امین اموال 
از اموال توقیف شده )شال و روسری( واقع در قم ، بلوار بنی فضل نبش کوچه 1۸ )روسری فروشی زارعی( بازدید ، گزارش 
کارشناسی ارزیابی اموال را به شرح ذیل تقدیم می دارم : 1- شال نخی طرح دار در 9 رنگ )مشکی ، سبز ، بنفش ، صورتی 
، قرمز ، مله ای ، کرم ، سبز پر رنگ و خردلی( به ابعاد 0/۷*1/90 مترمربع و طرح های )GOG( لانه زنبوری ، پلنگی ، راه 
راه و غیره در بسته های 2۴0 تایی و 10 تایی به تعداد کل 3600 قطعه 2/3۷6/000/000ریال = )بهای هر قطعه به ریال( 
660/000*3600 قطعه 2- شال طرح پفکی به رنگ مشکی و به ابعاد 0/۸ *1/90 مترمربع در بسته ای 10 تایی به تعداد 
کل 1۷00 قطعه ۷/990/000/000ریال=)بهای هر قطعه به ریال( ۴۷0/000* 1۷00 قطعه 3- شال نخی )ماتا( به طرح 
زیگزاگ به رنگ های بنفش ، قرمز ، خردلی ، یاسی طوسی ، پنیری ، آبی ، کرم و فیروزه ای در بسته های 10 تایی و به تعداد 
گل 1100 قطعه 1/29۸/000/000ریال = )بهای هر قطعه به ریال( 1/1۸0/000/000*1100 قطعه ۴- روسری نخفی در 
طرح های گلدار ، GOG  ، چهارخانه ، اسپرت ، ابر و بادی و ترکیبی از رنگ های سبز و سفد و طوسی در بسته های 10 تایی 
به تعداد کل 2000 قطعه 2/360/000/000ریال )بهای هر قطعه به ریال( 1/1۸0/000/000ریال *2000 قطعه جمع کل 
مبالغ چهار ردیف شال و روسری فوق مبلغ 6/۸33/000/000ریال معادل ششصد و هشتاد و سه میلیون و سیصد هزار تومان 
می باشد. مقرر گردید موارد وفق الذکر در تاریخ 1۴02/10/2 ساعت 10 الی 10/1۵ صبح به آدرس  قم ، خ ساحلی ، جنب 
زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی 
که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در 
صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند 
واگذار می گردد. برنده مزایده )شرکت کنندگان می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در یکی از کارت های بانکی عضو شتاب که 
به نام خود شخص باشد همراه داشته باشند ضمنا دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را به وعده قرار دهد در این صورت 
برنده مزایده باید ده درصد بها را فی المجلس به عنوان سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید. حداکثر مهلت مزبور از یک ماه تجاوز 
نخواهد کرد و در صورتی که برنده مزایده در موعد مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط 

خواهد شد. این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد. جهت اطلاعات بیشتر به واحد  مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – صفری



دوشنبه-13 آذر ماه 1402-    سال بیست  وششم -   شماره 65862
ورزشی

ساعی: 

برخی کشورها فقط شعار می دهند؛ حق 
تکواندوکاران ایران پایمال شد

 رئیس فدراسیون تکواندو با بیان اینکه برخی کشورها فقط شعار می دهند، 
گفت: انگلیسی ها با اقدام غیرحرفه ای خود، حق تکواندوکاران ایران را پایمال 

کردند.
نرسیدن  و  روادید  صدور  در  انگلیس  کارشکنی  خصوص  در  ساعی  هادی 
ایران به مرحله نهایی گرندپری که در منچستر برگزار شد، اظهار  ملی پوشان 
داشت: متاسفانه برخی کشورها برخلاف شعارهایی که می دهند، مسائل سیاسی 

را وارد ورزش می کنند و اینگونه حق جوانان ورزشکار ما پایمال می شود.
وی افزود: تمام اقدامات آنها به گونه ای است که منافع خودشان را در مسابقات 
ورزشی تامین کنند و شعارها و صحبت هایی که در مراجع بین المللی می زنند را 

فراموش می کنند.
رئیس فدراسیون تکواندو، عنوان کرد: این برای چندمین بار است که از انگلیس 
ضربه می خوریم و در سال های گذشته نیز این مساله وجود داشته است. اکنون 
وزیر ورزش پیگیر این مساله است و ما در فدراسیون تکواندو قطعا از فدراسیون 

انگلیس شکایت خواهیم کرد.
ساعی ادامه داد: مساله عجیب این است که روادید تیم ما، شب گذشته )شنبه 
شب( از سوی انگلیس صادر شد در حالی که مسابقات بازیکنان ما همان صبح 

دیروز بود. این اقدام واقعا ناراحت کننده است.
وی گفت: شانس هوگوپوشان ما برای کسب سهمیه از طریق رنکینگ سیستم از 
بین رفت. از بین نفرات ما، مهدی حاجی موسایی می توانست با دو پیروزی، امتیاز 

لازم را برای سهمیه المپیک پاریس به دست آورد که متاسفانه حقش پایمال شد.
رئیس فدراسیون تکواندو، گفت: روادید تیم پاراتکواندو بدون مشکل صادر شد و 
آنها در مسابقات منچستر شرکت کردند اما به تیم ملی ویزا ندادند. در حالیکه اقدام 

برای هر دو تیم در یک زمان انجام شد.
وی گفت: اکنون باید تمرکزمان را روی مسابقات گرنداسلم و پیکارهای قاره ای 

معطوف کنیم تا سهمیه لازم را برای حضور در المپیک پاریس به دست آوریم.

محسن کاوه:

 بار کشتی را برای المپیک سنگین نکنید

سرمربی جدید تیم ملی کشتی آزاد با بیان اینکه نباید برای مدال آوری در 
المپیک بار روانی برای کشتی گیران ایجاد کنند، گفت: سخت ترین پیشنهاد را 

پذیرفتم و امیدوارم در المپیک موفق باشیم.
در شرایطی که انتظار می رفت تیم ملی کشتی آزاد ایران برای حضور در بازی های 
المپیک با کادر فنی ماه های اخیر راهی پاریس شود، پژمان درستکار سرمربی این 
تیم روز شنبه بدون اعلام دلیل خاصی از سمتش کناره گیری کرد تا محسن کاوه 

جایگزین او شود.
محسن کاوه امروز یکشنبه در گفت وگو با خبرنگار مهر در مورد انتخابش به عنوان 
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد گفت: این سخت ترین پیشنهادی بود که با آن مواجه 
شدم. پژمان درستکار عزیز ماست اما به خاطر مشکلات خانوادگی بیشتر از این 

نتوانست تیم ملی را همراهی کند.
وی ادامه داد: به همین خاطر قرار شد من انجام وظیفه کنم و این مسئولیت را 
برعهده بگیرم. از امروز صبح برنامه ریزی برای تیم را شروع کردیم. تا المپیک ۸ ماه 
دیگر زمان باقی مانده و کار سختی پیش رو داریم. امیدوارم بتوانیم با بهترین شکل 

تمرینات را ادامه دهیم.
وی در پاسخ به این سوال که مسئولیت سنگینی برعهده گرفته و الان همه از 
کشتی آزاد توقع کسب مدال در المپیک را دارند، عنوان کرد: کار سخت است، 

ولی من از همه دوستان خواهش می کنم بار کشتی را سنگین نکنند.
نباید فشار  اما  محسن کاوه ادامه داد: ما همه تلاشمان را به کار می گیریم 
به هر حال همه  به لحاظ روحی و روانی به کشتی گیران وارد کنیم.  مضاعف 
علاقمند به کشتی هستند و دوست دارند در المپیک کشتی گیران بهترین نتیجه 
را کسب کنند اما توقع کسب مدال طلا بار روانی برای کشتی گیران ایجاد می کند.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد در پاسخ به این سوال خبرنگار مهر که باخت 
ملی پوشان در لیگ به روس ها باعث نگرانی شده بود، عنوان کرد: من در مورد 

لیگ صحبت نمی کنم. تمام تلاشمان را به کار می بریم که شرایط بهتر شود.

کارگرجم:

 توقف استقلال در اصفهان انتقاد ندارد
جای  اصفهان  در  تیم  این  توقف  که  است  باور  این  بر  استقلال  پیشکسوت 
انتقاد ندارد و اگر شانس کمی با استقلال یار بود، آبی ها با سه امتیاز به تهران 

برمی گشتند.
اکبر کارگرجم پیشکسوت تیم فوتبال استقلال یکشنبه شب با اشاره به تساوی 
استقلال مقابل ذوب آهن اصفهان در هفته یازدهم لیگ برتر باشگاه های ایران، 
اظهار داشت: تساوی در اصفهان نتیجه بدی نیست. استقلال با تیمی مساوی 
کرد که در این فصل نتایج خوبی گرفته و به اصطلاح یقه بسیاری از مدعیان را 

گرفته است.
وی افزود: فوتبال پر از اتفاقات پیش بینی  نشده است. قرار نیست که همیشه در 
تمام بازی ها برنده از زمین خارج شوید. گاهی اوقات مساوی می کنید و حتی در 

دیدارهایی هم شکست می خورید.
کارگرجم اضافه کرد: تساوی در اصفهان انتقاد ندارد. استقلال خوب بازی کرد و 
اگر کمی از فاکتور شانس برخوردار بود، به جای تساوی برنده می شد و سه امتیاز 

کامل بازی را به نام خود ثبت می کرد و متاسفانه روی یک اتفاق گل خورد.
پیشکسوت افزود: استقلال روز به روز بهتر خواهد شد. روند این تیم رو به رشد 
و پیشرفت در بازی های این تیم مشهود است. در ابتدای فصل کسی فکرش را 
نمی کرد که استقلال چنین نتایجی را کسب کند اما الان می بینیم که این تیم 

با شایستگی به صدر جدول تکیه زده است و حرف های زیادی برای گفتن دارد.
وی همچنین با تمجید از عملکرد کادر فنی آبی ها ادامه داد: جواد نکونام تیمی 
یکدل ساخته است و در این مجموعه اتحاد حرف اول و آخر را می زند. بازیکنان از 
دقیقه اول تا آخر برای پیروزی تلاش می کنند و با تمام وجود می جنگند و این نشان 

می دهد که سرمربی استقلال به آنها روحیه مبارزه طلبی را آموخته است.

 پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به شرایط و مشکلات این تیم 
گفت: متاسفانه برخی  به دنبال این هستند که پرسپولیس نتیجه نگیرد و با 

اقدامات مختلف سعی دارند تمرکز کادر فنی و بازیکنان را به هم بریزند!
محمود کلهر یکشنبه شب در گفت وگو با خبرنگار ایرنا با اشاره به بازی حساس 
پرسپولیس برابر الدحیل در لیگ قهرمانان آسیا اظهار کرد: اتفاقاتی که در 
جریان بازی با النصر رخ داد و رفتارهای بعدی مجموعه تیم،  به خوبی نشان داد 
که یحیی و بازیکنان با پختگی و تمرکز بالا حواسشان به همه امور بوده و اگر در 

این بازی هم چنین رفتاری را شاهد باشیم، برد الدحیل در تهران و در ورزشگاه 
آزادی دور از دسترس نیست.

وی ادامه داد: در بازی با النصر دیدیم چه رفتاری با تیم شد. در شرایطی که 
آن استقبال از تیم النصر را در تهران شاهد بودیم اما در بازی برگشت اجازه فرود 
هواپیمای تیم را ندادند و پرسپولیسی ها با تاخیر به عربستان رسیدند. اما یحیی 
گل محمدی و تیم وارد حاشیه و بازی های این چنینی نشدند و با حفظ تمرکز 
و انسجام تیمی، موفق شدند برابر تیم پرستاره و تا دندان مسلح النصر یک 

تساوی ارزشمند را در خارج از خانه به دست آورند.
پیشکسوت پرسپولیس یادآور شد: الدحیل از دور مسابقات حذف شده است 
و این امکان وجود دارد که با تدابیر مختلف به این بازی بیاید. پرسپولیسی ها 
همانطور که در بازی با النصر درگیر حاشیه ها نشدند در این دیدار خانگی هم 
باید با تمام قوا به میدان بروند و با حمایت تماشاگران، یک برد دیگر را به نام خود 
ثبت کنند. در بازی قبلی دیدیم که هماهنگی خوبی بین خطوط تمی ایجاد 
شده و همه نقاط زمین تحت پوشش بود. از سوی دیگر یحیی هم انگیزه لازم و 
کافی را به بازیکنان تزریق کرده بود و آنها در این دیدار عملکرد قابل قبولی را از 

خود به نمایش گذاشتند.
کلهر اضافه کرد: هواداران باید بدانند یک بازی مهم در تهران داریم. الدحیل 
در مرکز خط دفاعی، تیمی کُند است و آنها)هواداران( با حمایت خود باید 
بازیکنان را به یک بازی هجومی و سرعتی تشویق کنند تا در این بازی جواز 
صعودمان را بگیریم. این پرسپولیس ظرفیت قهرمانی در آسیا را دارد و می تواند 
یکبار دیگر حضور در فینال لیگ قهرمانان آسیا را تجربه کند اما این بار باید با 

قهرمانی به کار خود پایان دهد.
وی نسبت به مشکلات سال های اخیر پرسپولیس نیز واکنش نشان داد و 
گفت: سال هاست این مشکلات در پرسپولیس وجود داشته و دارد. این همه 
بازیکن قدیمی و پیشکسوت تحصیل کرده داریم اما باید مدیران غیر ورزشی 
بیایند و اداره امور را به دست بگیرند. شاید اگر بدون مدیرعامل بودیم، نتایج 
به مراتب بهتری را می گرفتیم! مگر می شود یکی مربی سه جام بیاورد اما در 
شرایطی که تیم نیاز به آرامش و تمرکز دارد از گزینه های دیگر نام ببریم و تیم 
و هواداران را برابر او قرار دهیم؟  این ها به خاطر آن است که برخی دوست 
دارند به پرسپولیس ضربه بزنند چون دوست ندارند موفقیت این تیم بزرگ 

را ببینند.
از ساعت  آذر- در دیداری خانگی  پرسپولیس سه شنبه- 1۴  فوتبال  تیم 
19:30 دقیقه در ورزشگاه آزادی به مصاف الدحیل خواهد رفت. در این گروه 
النصر با 13 امتیاز در صدر است و شاگردان گل محمدی با ۸ امتیاز در رده 
دوم جای دارند. الدحیل و استقلال تاجیکستان نیز با ۴ و 2 امتیاز در رده های 

بعدی قرار دارند. 

محمود کلهر:

  مدیرعامل نداشتیم بهتر نتیجه می گرفتیم

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به پلاک 10۴ فرعی از 1123۷ اصلی واقع در بخش 
یک ثبت قم به آدرس قم ، شهر قائم ، بلوار کبیری ،کبیری 13، پلاک 3۷ که بنام جواد خانی فرزند عزت اله میباشد در جریان 
ثبت است بعلت تبصره 3 ماده 13 قانون تعیین تکلیف به عمل نیامده از طرفی مطابق ماده 1۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل 
نمود. لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده وارده به شماره۵۵۵۵۷– 1۴02/09/06 تحدید حدود پلاک مذکور در روز سه شنبه 
مورخ 1۴02/10/12 ساعت ۸:30 الی 12 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به 
مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی از 
تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد 
شد ضمنا" تبصره ماده مصوب ۷3/2/2۵ متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی 

تقدیم دادخواست مرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید.)م الف 1۷0۸3(
تاریخ انتشار دو شنبه ۱402/09/۱3
مهدی زارع شحنه
ریاست ثبت اسناد و اماک منطقه یک قم

--------------------------------------------------
آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول

به موجب اجراییه صادره از شعبه 2۷ دادگاه حقوقی شهرستان قم که در شعبه ۵ اجرای احکام مدنی قم به شماره 
1۴02/ ۵ ج /399  ثبت گردیده له تجارت آفرینان تسنیم میهن علیه قاسم صالحی محکوم علیه محکوم است به پرداخت 
۵/102/600/000 ریال در حق محکوم له و مبلغ 2۵۵/000/000 ریال نیم عشر در حق صندوق دولت شخص ثالث) 
مطهره غلامی رکن آبادی( در قبال بدهی محکوم علیه پلاک ثبتی ۵32 فرعی از 1۵۷1 اصلی بخش 2 قم توقیف نموده 
که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی نموده است. ضمناً حسب تقاضای معرفی مال مالک کل ششدانگ پلاک فوق به فروش 

خواهد رسید.
قرار صادره :))ارزیابی پلاک ثبتی ۵32 فرعی از 1۵۷1 اصلی مفروز و مجزی شده از ۵ فرعی از اصلی مذکور بخش دو ثبت 
قم با رعایت ماده 13۸ قانون اجرای احکام مدنی ، لذا بدوا بررسی گردد آیا امکان فروش و استیفاء محکوم به از مال میسر 

میباشد یا خیر((
به استحضار میرساند: در معیت مالک محترم از ملک نشان داده شده واقع در میدان سعیدی، بلوار نیروی هوائی، خیابان 

شهید رئیس کرمی، کوی ۴۷، پلاک 30 بازدید بعمل آمده و گزارش کارشناسی بشرح ذیل تقدیم میگردد :
الف( مشخصات ثبتی پلاک مورد ارزیابی

طبق تصویر سند ابرازی توسط مالک محترم با شماره سریال 901۴۵۷ ج 1۴00 با شماره ملک ۵32 فرعی از 1۵۷1 اصلی 
مفروز و مجزی شده از ۵ فرعی از اصلی مذکور، نوع ملک زمین شامل ششدانگ عرصه و اعیان به مساحت 111/۸6 متر مربع 

با وضعیت طلق به نام مطهره غلامی رکن آبادی فرزند محمدرضا است.

حدود و مشخصات ملک :
شمالًا: پی مشترک به طول ۴/۵0 متر به شماره ۴ فرعی از 1۵۸1 اصلی ،شرقاً : دیواریست بطول 1۸/9۵ متر مربع به جاده 
کنار خط آهن، جنوبا: پی است بطول ۷/۴0 متر به ۴ متری به عرض ۴ متر، غربا: پی مشترک بطول 1۸/۸0 متر به شماره 

222 فرعی
- ملک دارای گواهی عدم خلاف با شماره مثبوتی 6/10/016۷۵ مورخ 1396/0۷/19 از شهرداری منطقه شش قم است .

ب( مشخصات ظاهری اعیانی
ملک نشان داده شده به صورت شمالی ساز با نمای سیمان سفید و سیستم سازه ای دیوار باربر با مصالح بنائی وسقف 
طاق ضربی از آهن که در دو طبقه همکف و فوقانی احداث شده و دارای حیاط با پوشش کف موزاییک و بدنه از سیمان سفید 
است. طبقه همکف شامل سالن با پوشش کف موزاییک وبدنه با ارتفاع حدود یک متر از سنگ و مابقی به همراه سقف از گچ 
و دارای آشپزخانه با پوشش کف موزاییک و بدنه از کاشی با کابینت mdf و طبقه فوقانی باراه دسترسی از داخل حیاط و داخل 
سالن توسط راپله شامل سالن با پوشش کف سرامیک و اتاق با پوشش کف موزاییک و آشپزخانه به صورت open با پوشش کف 
سرامیک و بدنه کاشی با کابینت mdf است. پوشش دیوار سالن از گچ و کاغذ دیواری است. سیستم گرمایش بخاری گازی و 

خنک کننده کولر گازی و ملک دارای یک انشعاب آب یک انشعاب برق و یک انشعاب گاز است .
- طبق اظهارات مالک محترم، در حال حاضر ملک محل سکونت خانم طیبه صالحی است و قرارداد اجاره بین مالک 

وساکنین ملک وجود نداشته و ساکنین از ملک به صورت رایگان استفاده میکنند .
ج( النظریه

با توجه به مراتب فوق، بررسی های انجام شده و با عنایت به موقعیت و محل دسترسی به شوارع ، کیفیت و قدمت ساخت 
با در نظر گرفتن عوامل موثر کمی و کیفی، بلا معارض بودن اعیانی و فارغ از هرگونه دیون و تعهدات احتمالی به بانکها، 
شهرداری و اشخاص حقیقی و حقوقی با عنایت به اوضاع واحوال روز ارزش عرصه و اعیانی ملک معین شده مجموعاً به مبلغ 

21/000/000/000 ریال معادل دو میلیارد و یکصد میلیون تومان برآورد و اعلام میگردد .
مقرر گردید موارد فوق الذکر در تاریخ 1۴02/10/12 ساعت 11/30 الی 11/۴۵ صبح به آدرس قم، خ ساحلی، جنب 
زندان ساحلی دادگاه های حقوقی طبقه همکف واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش 
برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند میتوانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد 
مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین 
مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار میگردد که شرکت کنندگان می بایست مبلغ پیشنهادی مزایده را در یکی از کارتهای بانکی عضو 
شتاب به همراه داشته باشند. ضمناً دادورز اجرا می تواند پرداخت بهای اموال را به وعده قرار دهد در این صورت برنده مزایده 
باید ده درصد بها را فی المجلس به عنوان سپرده به قسمت اجرا تسلیم نماید حد اکثر مهلت مزبور از یک ماه تجاوز نخواهد کرد 
و در صورتی که برنده مزایده در موعد مقرر بهای اموال را نپردازد سپرده او پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط خواهد 

شد این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج میگردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- ساعدی نیا

 سرمربی تیم فوتبال نساجی گفت: می خواهیم در دیدار برابر الهلال، 
نمایشی در شان فوتبال ایران و تیم نساجی ارائه کنیم.

 سیدمهدی رحمتی در نشست خبری دیدار تیم های نساجی و الهلال 
عربستان در هفته ششم و پایانی مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا 
اظهار داشت: همه می دانیم تکلیف گروه ما مشخص شده و الهلال که 
پرافتخارترین و یکی از بهترین تیم های آسیا محسوب می شود، صعودش 

را قطعی کرده است.
وی افزود: به عنوان تیمی که برای اولین بار در آسیا بودیم، سعی کردیم 
عملکرد خوبی داشته باشیم و تجربه مفیدی کسب کنیم. حتما فردا بازی 
محکمی برابر الهلال انجام می دهیم و جدا از نتیجه، می خواهیم نمایشی 

در شان فوتبال ایران و تیم نساجی داشته باشیم.
سرمربی تیم فوتبال نساجی اضافه کرد: می توانیم بدون فشار و استرس 
بازی کنیم و تلاش خواهیم کرد بازی قابل قبولی را برابر تیم خوب الهلال 

انجام دهیم. آنها بازیکنان باکیفیت و مطرحی دارند، ولی ما هم تیم متحدی هستیم.
همچنین، نونو دلگادو بازیکن اسپانیایی نساجی هم در این نشست گفت: هرچند از قبل تکلیف گروه مشخص شده است اما 
در بازی فردا می خواهیم تجربه بیشتری کسب کنیم و از بازی لذت ببریم. الهلال تیم بزرگی در آسیا است و فردا بهترین فرصت 

خواهد بود تا برابر این تیم عملکرد خوبی داشته باشیم.
نساجی در حالی فردا شب به میهمانی الهلال می رود که شانسی برای صعود به مرحله حذفی لیگ قهرمانان آسیا ندارد.

باشگاه اینترمیلان در تلاش است تا ستاره ایرانی باشگاه پورتو را به خدمت 
بگیرد و براساس گزارش رسانه های ایتالیایی، مذاکرات این 2 باشگاه به منظور 

تحقق این انتقال آغاز شده است.
گرچه پورتو در فصل گذشته در رقابت با بنفیکا نتوانست قهرمان لیگ برتر 
پرتغال شود اما مهدی طارمی مهاجم ایرانی »دراگون ها« با ثبت 22 گل بالاتر 
از گونچالو راموس، مهاجم بنفیکا که 19 گل زده بود، موفق شد به عنوان آقای 
گلی لیگ پرتغال دست پیدا کند و صاحب کفش طلا شود. درخشش طارمی 
در لیگ برتر پرتغال سبب شد تا تیم های بزرگ اروپایی درصدد جذب مهاجم 
تیم ملی ایران برآیند. آ.ث میلان و تاتنهام از جمله باشگاه های مهمی بودند که 
در تابستان سال جاری به دنبال جذب طارمی بودند. مهاجم تیم ملی ایران در 
این بین، پیشنهاد اغواکننده الهلال عربستان را رد کرد تا به فوتبال خود در 
اروپا ادامه دهد. پیش  از این، تقریبا تمام رسانه های مطرح دنیا اعلام کرده  
بودند که طارمی درخواست خروج از پورتو به مقصد میلان را به مدیران باشگاه 

پرتغالی داده است و در حالی که به نظر می رسید مهاجم تیم ملی ایران را باید در لباس روسونری ببینیم، این انتقال صورت نگرفت! 
حالا با نزدیک شدن پنجره نقل و انتقالات زمستانی نشریه گاتزتا دلو اسپورت در خبری اعلام کرده است که صبح امروز یکی از 
نمایندگان باشگاه اینترمیلان ایتالیا وارد کشور پرتغال شده است و قصد دارد تا برای جذب مهاجم ایرانی پورتو با این باشگاه مذاکره 
کند. موضوع مهم در خصوص انتقال طارمی، بحث انتقال او در تابستان سال آینده یا زمستان است. اگر نراتزوری نتواند بر سر مبلغ 

این انتقال با پورتو به توافق برسد، مدیران اینتر برای جذب طارمی در تابستان به عنوان بازیکن آزاد اقدام خواهند کرد.

رحمتی:

 مقابل الهلال نمایشی در شان فوتبال ایران ارائه می دهیم
آغاز مذاکرات اینتر و پورتو برای انتقال مهدی؛ 

طارمی در چند قدمی نراتزوری

سرمربی اسبق تیم ملی کشتی آزاد کشورمان گفت: همیشه در آستانه المپیک نفر 
عوض می کنیم و این خوب نیست.

منصور برزگر  درباره اینکه برای تماشای فینال لیگ کشتی آزاد به سالن رفته بود، 
برتری روس ها و نتایج آزادکاران کشورمان را چطور ارزیابی می کند، عنوان کرد: ما در 
سال 199۴ اولین بار روسیه را شکست دادیم اگر مسابقات در آمریکا نبود و آنها اعمال 

نفوذ نمی کردند حتما اول می شدیم.
 روس ها می گفتند ما باید از شما زیرگیری یاد بگیریم

پیشکسوت کشتی آزاد کشورمان ادامه داد: جای تاسف است کسانی که خیلی 
مطرح نبودند ما را بردند چون بچه های ما شیوه و سبک کشتی ایرانی را نداشتند. 
زمانی یکی از قهرمانان روسیه به ایران آمد و ما به او گفتیم به ما زیرگیری یاد بدهد. 

حرف او را هیچ وقت یادم نمی رود گفت که ما باید از شما زیرگیری یاد بگیریم.
تنها کشتی گیری که ایرانی کشتی می گیرد

وی افزود: کامران قاسم پور زیباترین کشتی را می گیرد و او تنها کسی است که به 
سبک ایرانی مبارزه می کند. به خاطر فشارهای بی رویه متاسفانه مصدوم شده و 

نمی دانم وضعیت او چطور خواهد شد. 
 با این شرایط کشتی گیران دچار مشکل می شوند

دارنده مدال نقره المپیک و طلای جهان در پاسخ به این سوال که با توجه به فاصله 

ارزیابی  چطور  را  کشورمان  آزادکاران  وضعیت  مانده  باقی  المپیک  تا  که  کوتاهی 
می کنید؟ خاطرنشان کرد: از قدیم رقیب اصلی مان روسیه بود و بعد آمریکا، آمریکا 
جدیدا اضافه شده است. چون قبلا آلمان شرقی و بلغارستان بودند، بقیه کشورها 
تک ستاره های خوب داشتند اما الان رقیب اصلی روسیه است به همین دلیل با این 

شرایط کشتی گیران ما با مشکلات زیادی روبه رو خواهند بود. 
به کشتی گیران گفتم از هل دادن بیرون بیایید

به  که  توصیه هایی  به  اشاره  با  کشورمان  آزاد  کشتی  ملی  تیم  اسبق  سرمربی 
کشتی گیران کشورمان داشت، گفت: به آنها گفتم از هل دادن بیرون بیایند و کشتی 
بگیرند. گفتم وقتی هل بدهید فقط یک امتیاز بگیرید اما قدیم که ما کشتی می گرفتیم 

فرق می کرد.
همیشه در آستانه المپیک نفر عوض می کنیم

وی درباره تغییرات در کادر فنی و انتخاب محسن کاوه به عنوان سرمربی جدید، 
اما  بوده  تیم  با  کاوه  محسن  شوند.  موفق  امیدوارم  و  شنیدیم  چیزهایی  گفت: 
المپیکی فکر نمی کنیم همیشه در آستانه المپیک نفر عوض می کنیم که این مایه 

تاسف است. 

حسن  برزگر: 

تغییرات کشتی در آستانه المپیک تاسف برانگیز است
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اسرائیل نسل کشی کرد؛ 

غرب نگران برنامه موشکی
 و هسته ای ایران شد!

پرسش مهم این است که تمرکز غرب بر روی جنایات رژیم صهیونیستی، بهتر 
می  تواند به صلح جهانی کمک کند و یا تمرکز بر پرونده هسته  ای ایران که صلح  آمیز 

بودن آن بارها )حتی در تازه  ترین سخنان گروسی( مورد تأکید قرار گرفته است؟
براساس این گزارش، دور دوم بمباران غیرنظامیان گرفتار مانده در نوار غزه، با انواع 
بمب های متعارف و نامتعارف در حالی از سوی رژیم صهیونیستی آغاز شد که سران 
تروییکای اروپا همزمان با شروع این کشتار، درباره برنامه هسته ای جمهوری اسلامی 
ابراز نگرانی کردند. این خبرها در کنار گزارش آژانس  ایران  و تسلیحات دفاعی 
بین المللی انرژی اتمی درباره برنامه هسته ای ایران و اظهارات »رافائل گروسی« 
مدیرکل این نهاد، تکه های پازلی هستند که قرار است بار دیگر تصویری امنیتی از 
مسائل دفاعی و متعارف تهران ساخته و آن را به سوژه ای برای پرداخت های سیاسی 

تبدیل کنند.
گزارش آژانس، اظهارات آقای مدیرکل و نگرانی های ناتمام اروپا

تازه ترین گزارش پادمانی و برجامی آژانس بین المللی انرژی اتمی، تکرار ادعاهای 
کهنه ای است که این نهاد در برهه های مختلفی آن ها را پررنگ کرده و در مسیر 
سیاسی و نه فنی و حقوقی به کار می گیرند. در این گزارش که هفته گذشته از سوی 
مدیرکل در اختیار اعضای این نهاد قرار داده شده است، همچنان افزایش میزان 
اورانیوم غنی سازی شده با خلوص 60 درصد، ابهام در منشاء ذرات اورانیوم یافت 
شده در دو سایت اعلام نشده، ممانعت ایران از نصب مجدد دوربین های نظارتی 
در سایت های هسته ای، اخراج بازرسان آلمانی که آژانس آنها را در دسته بازرسان 
مجرب خود می داند، از مهمترین ادعاهایی است که مطرح شده است. مواردی که 
در گفت وگوهای مختلف گروسی در هفته های اخیر و با منابع غربی هم مورد اشاره 
قرار گرفته است. برای مثال مدیرکل آژانس در گفت وگو با فاینشنال تایمز از انباشت 
اورانیوم غنی شده در ایران ابراز نگرانی کرده و یا در مصاحبه با فرانس 2۴ گرچه گفته 
که »ایران تسلیحات هسته ای ندارد«، اما درباره برخی توانمندی های تهران هم ابراز 
نگرانی  کرده است. تکه سوم این پازل را بیانیه سه کشور اروپایی، انگلیس، فرانسه و 
آلمان کامل تکمیل می کند، جایی که تروییکای اروپا »موشک هایپرسونیک فتاح2« 
را یک نوع جدید موشک بالستیک دانسته و رونمایی از آن را به رغم درخواست های 

مکرر بین المللی برای توقف برنامه موشکی تهران، محکوم کرده است.
تمرکززدایی از جنایات اسرائیل

ادعاهای غرب علیه پرونده هسته ای ایران، همواره با پاسخ مستدل و همکاری 
شفاف تهران پاسخ داده شده است. سازمان انرژی اتمی در پاسخ به اداعاهای جدید 
آژانس هم یادآور شده است که تعهدات برجامی تهران، به سبب بدعهدی طرف های 
غربی، مدت هاست اجرایی نمی شود و این نهاد باید میان تعهدات پادمانی و برجامی 
جمهوری اسلامی ایران، تفکیک قائل شود. تعهدات تهران در قبال راستی آزمایی و 
نظارت بر ساخت سانتریفیوژها و برخی از سازه های دیگر در محدوده برجام تعریف 
شده و تهران هم این تعهدات را متناسب با میزان تعهد طرف مقابل انجام خواهد داد 
که تعهد به اجرای پروتکل الحاقی و نظارت های فراپادمانی هم زیرمجموعه همین 

تعهدات دسته بندی می شود.
تکرار این توضیحات برای نهادی که خود بیشترین گزارش ها را درباره فعالیت 
هسته ای ایران در اختیار دارد، چندان ضروری به نظر نمی رسد و این بازی با پرونده 
هسته ای ایران سال هاست با فرازوفرودهایی تکرار شده است. از این رو بیش و پیش 
از آنکه، جزئیات گزارش اخیر آژانس و اظهارات مقامات اروپایی اهمیت داشته 
باشد، مهم زمان و مکان اعلام و انتشار این اظهارات و گزارش هاست. هشدارها و 
نگرانی ها درباره پرونده هسته ای ایران در روزهایی امنیتی جلوه داده می شود که 

رژیم صهیونیستی درحال باختی بزرگ در میدان غزه است.
این رژیم پس از پنجاه روز بمباران وحشیانه مردم بی دفاع غزه، بار دیگر نسل کشی 
خود را از سر گرفته است که برآیند این کشتار برای تل آویو صفر است. بنیامین نتانیاهو 
در میدان جنگ هنوز با واقعیتی به نام حماس و مقاومت روبروست و در میدان افکار 
عمومی هم خوی تروریستی خود را افشا شده می بیند. بیش از 1۵ هزار فلسطینی 
بی دفاع به شهادت رسیده اند و این درحالی است که خود سران اسرائیل هم خود 
را در این نبرد موفق نمی دانند. شکست فرزند یاغی اروپا و آمریکا در برابر رزمندگان 
گروه حماس، برای آنها سخت است و باید کانون تمرکز جهانی از این شکست دور 
شود و یکی از این بهانه ها می تواند فعالیت های دفاعی و متعارف جمهوری اسلامی 
ایران باشد. واقعیت تاریخی، عمر ۷۵ ساله رژیم صهیونیستی، حکایت از آن دارد که 
در هربرهه ای، موجودیت و امنیت این رژیم با تهدید روبرو شده، غرب برای رفع این 
تهدید تمام قد ایستاده است. تهدید جلوه دادن فعالیت های هسته ای و موشکی 

ایران هم به عنوان یکی از نمادهای این ایستادگی قابل ارزیابی خواهد بود.
غرب درحالی پرونده هسته ای ایران را که 20 سال بر آن نظارت داشته، غیرقابل 
کنترل و بسیار نامشخص اعلام میکند که به فاصله کمی از تهران، در نواری به 
باریکی 300 کیلومتر، کشتار مردم غزه غیرقابل کنترل و به حد نسل کشی رسیده 
است و آینده این نبرد نابرابر بسیار مشخص به نظر میرسد. آنچه غرب درصدد است با 
پروپاگاندای خود القا کند در این جمله گروسی در گفت وگو با فاینشنال تایمز خلاصه 
شده است که پرونده هسته ای ایران در بحبوبه جنگ غزه نباید فراموش شود. این 
میان پرسش مهم این است که تمرکز جهان بر روی جنایات رژیم صهیونیستی، بهتر 
می تواند به صلح جهانی کمک کند و یا تمرکز بر پرونده هسته ای ایران که صلح آمیز 

بودن آن بارها )حتی در تازه ترین سخنان گروسی( مورد تأکید قرار گرفته است؟
پاسخ به این پرسش بهترین راه راستی آزمایی ادعاهای غرب علیه ایران خواهد بود. 
انباشت اورانیوم مورد ادعایی غرب در ایران، طبق دکترین دفاعی-انسانی جمهوری 
اسلامی هرگز به بمب اتم تبدیل نخواهد شد اما رژیم صهیونیستی، زرادخانه ای از 
بمب های هسته ای را در اختیار دارد که هیچ نهاد و مقامی هم نمی تواند بر آن نظارت 
کند و هر آن زمانی که عرصه را تنگ می بیند بخشی از جهان و حتی نوار غزه را به 
استفاده از آن تهدید می کند. غرب درحالی نگران رونمایی از موشک فتاح از سوی 
جمهوری اسلامی است که تهران بارها بر دفاعی بودن برنامه موشکی خود تاکید 
کرده و هرگز از آنها علیه کشور دیگری استفاده نکرده است اما رژیم صهیونیستی انبار 
موشک های خود را دستکم پنجاه روز است که به روی مردم غزه گشوده و فاجعه ای 
بزرگ رقم زده است. تروییکای اروپا، رافائل گروسی و دیگر نهادهای سیاسی در 
جهان پیش از هرگونه صدور بیانیه ای باید به این پرسش پاسخ دهند که چرا از توجه و 
تمرکز افکار عمومی جهان و نهادهای بین المللی بر موضوع جنگ غزه واهمه دارند و 

درصدد از بین بردن این توجه هستند؟
شرط بندی غرب بر اسب بازنده

تمرکززدایی از جنایات رژیم صهیونیستی در غزه، شاید در کوتاه مدت و به صورت 
مُسکن بتواند برای تل آویو چاره ساز باشد اما بعید است، این رژیم را از موقعیت 
حساس و اضطراری که پس از هفت اکتبر و طوفان الاقصی گرفتار آن شده، نجات 
عادی سازی  برای  غرب  گذشته  دهه  یک  طرح های  که  است  آن  واقعیت  دهد. 
اشغالگری اسرائیل در خاورمیانه، در طوفان مقاومت به حاشیه رفته است و بر همین 
اساس، حتی اگر در کوتاه مدت هم تمرکز و توجه افکار عمومی از این رژیم دور 
شود، در بلندمدت به دلیل واقعیات موجود در ماهیت اشغال و جنایت، بار دیگر این 
توجه و البته انتقاد افکار عمومی را جلب خواهد کرد. از سوی دیگر و به دلیل صلح 
آمیز تعریف شدن پرونده هسته ای ایران و تأکید بر دفاعی بودن تمام فعالیت های 
نظامی، مانند سال های گذشته بازهم دست غرب و آمریکا در فشار و تهدید ایران 
خالی خواهد ماند. بر این مبنا می توان مطمئن بود که آمریکا و سه کشور اروپایی با 
ابزارهایی چون آژانس بین المللی انرژی اتمی و نیز تحریم ها و فشارهای سیاسی، در 
حقیقت روی اسب بازنده شرط بندی می کنند. اما واقعیت آن است که تهران هرگز 
در مسیر دستیابی به بمب هسته ای حرکت نمی کند و این تل آویو است که هرگز به 

سمت صلح و پایان اشغالگری حرکت نمی کند.

محمدعلی رجایی: 

اصولگرایان دیگر نسخه ای برای ارائه ندارند

غلامعلی رجایی می گوید: اصلاح طلبان دوست داشتند در لیست خودشان 30 
نفر از امثال آقای مطهری را داشته باشند و سرلیست آن آقای مطهری باشد اما با 
توجه به ردصلاحیت ها این فضای رقابتی را نمی بینند و یک تحریم غیررسمی و 

غیراعلامی از طرف اعتدالیون و اصلاح طلبان در انتخابات وجود دارد.
به گزارش خبرآنلاین، هنگامه انتخابات مجلس دوازدهم از راه رسیده است اما 
هنوز اصلاح طلبان تکلیف خود را برای نحوه حضور در میدان رقابت ها مشخص 
نکرده اند. از یک سوی برخی از چهره های این جریان، برای حضور در انتخابات 
تاکید می کنند و از سوی تیغ برنده ردصلاحیت ها آنچنان آن ها را دلسرد کرده که 
برخی از لیست ندادن و عدم حضور در انتخابات سخن می گویند. حسن روحانی، 
رئیس جمهور پیشین، اما اعتقاد به حضور در پای صندوق های رأی دارد و اخیرا 
درباره دو انتخابات پیش رو گفته بود» اصلاح طلبان را باید راضی کنیم بیایند، آن 

وقت شاهد تحولی خواهیم بود.«
 مجلس  مشکل اصلی کشور یعنی معیشت را نتوانسته حل بکند 

در همین رابطه، غلامعلی رجایی، فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به نزدیک 
شدن به انتخابات مجلس و برنامه اصلاح طلبان و اعتدالیون برای انتخابات به 
خبرگزاری خبرآنلاین گفت: انتخابات اسفندماه یک انتخابات ویژه است به این 
دلیل که مجلس فعلی یکی از ناکارآمدترین مجلس هاست. متاسفانه مجلس یازدهم 
مشکل اصلی کشور یعنی معیشت را نتوانسته حل بکند. این مجلس به دولتی رای 
اعتماد داده است که افراد کابینه آن زیر سطح متوسط هستند و نسخه ای برای حل 
مشکلات کشور ندارند. مقصر اصلی این ماجرا نیز مجلسی است که به این وزرا رای 

اعتماد داده است.
وی ادامه داد: نکته بعدی این است که مردم کشور خود را با کشورهای اطراف 

خود مقایسه می کنند. وضعیت اقتصادی کشورهای جنگ زده و بحران زده ای مانند 
افغانستان، بحرین، عراق، سوریه و ... از ایران بهتر است. این موضوع یک نمره 
منفی را متوجه انتخابات مجلس می کند. اگر بپذیریم قالب افرادی که به نمایندگان 
رای می دهند به فکر بهتر شدن وضعیت شهر خود هستند، زمانی که مشاهده کنند 

وضعیت شهر خود بهتر نشده، دیگر به این افراد رای نمی دهد.
این چهره اصلاح طلب با ذکر مثالی بیان کرد: زمانی که شما چندبار به یک 
پزشکی مراجع می کنید و نتیجه نمی گیرید، درباره مراجع دوباره به آن پزشک 
تصمیم دیگری خواهید گرفت. اما در انتخابات مجلس آینده اصولگرایان نسخه ی 

دیگری برای ارائه شدن وجود ندارد.
اصولگرایان می توانند 1۵ تا 20 درصد آرای خود را از طریق آرای سنتی و تکلیفی 

به دست بیاورند اما باقی آرایی که حوزه ها را شلوغ کند پای صندوق نمی آیند.
 دلخوشی اصاح طلبان به چهره هایی مثل پزشکیان و مطهری بود

وی افزود: به تعبیر من مطب اصولگرایان خلوت خواهد شود و انتخابات کم 
فروغی را پیش روی خواهیم داشت. از سوی دیگر، نمی توان این موضوع را نادیده 
گرفت که اصلاح طلبان و اعتدالیون نامزدهای خود را در انتخابات از دست دادند. 
باید انگیزه اصلاح طلبان و اعتدالیون بسیار بالا باشد که به نامزدهای اصولگرا رای 
بدهند، دلخوشی اصلاح طلبان این بود که به چهره هایی چون پزشکیان، مطهری، 
رحیمی جهان آبادی یا علیرضا بیگی که ماجرای شاسی بلند گیت را افشا کرد، رای 

بدهند که توسط هیأت اجرایی رد صلاحیت شدند.
رجایی گفت: این موضوع یک موج برگشتی ایجاد می کند و بنابر یک اطلاعیه 
اعلام نشده در انتخابات شرکت نمی کنند. اصلاح طلبان، تقریبا پای کار نخواهند 

آمد و اعتدالیون نزدیک به اصولگرایان در انتخابات شرکت خواهند کرد.

احتمالا فضای انتخابات را باز می کنند زیرا...
این چهره اصلاح طلب با اشاره به برخی احتمالات مبنی بر باز شدن فضا از سوی 
شورای نگهبان گفت: احتمال باز شدن فضای انتخابات را می دهم، چرا که اگر 
احساس کنند فضای انتخابات کم فروغ است، این کار را حتما انجام می دهند، 
ضمن اینکه دارند خطا می کنند. زمانی که لیست بسته شده و آرای تکلیفی به 
لیست ها رای می دهند، شانس نامزدهای مستقل پایین می آید. اگر چهره هایی 
درشت تر از علی مطهری در انتخابات حضور پیدا کنند، در خطر رای نیاوردن قرار 
می گیرند. چرا که مردم عموما به لیست ها رای می دهند و چهره های مستقل توان 

رویارویی با لیست ها را ندارند.
 اصاح طلبان دوست داشتند سرلیست شان آقای مطهری باشد

وی افزود: آرای چهره های منفرد و مستقل نیز بالا نیست و عدد کمیت زیاد نیست. 
اصلاح طلبان دوست داشتند در لیست خودشان 30 نفر از امثال آقای مطهری را 
داشته باشند و سرلیست آن آقای مطهری باشد اما با توجه به ردصلاحیت ها این 
رقابت را نمی بینند و یک تحریم غیررسمی و غیراعلامی از طرف اعتدالیون و اصلاح 

طلبان در انتخابات وجود دارد.
 نظر جبهه اصاحات عدم حضور در انتخابات است

رجایی با اشاره به اظهارات اخیر روحانی مبنی بر راضی کردن اصلاح طلبان برای 
ارائه لیست در انتخابات گفت: آقای روحانی به تلاش های خود امیدوار است و علی 
القاعده باید مشورت با آقای خاتمی را مدنظر قرار بدهد؛ اما باید بپذیریم که آقای 
خاتمی هر چند تعیین کننده اما یک رای بیشتر ندارد. جبهه اصلاحات بر اساس 
آرای اکثریت تصمیم می گیرد و تاجایی که بنده اطلاع دارم نظرشان مبنی بر عدم 

حضور در انتخابات است.
این چهره اصلاح طلب با اشاره به احتمال ائتلاف اعتدالیون و اصلاح طلبان 

گفت: این احتمال وجود ندارد.
 فاضل موسوی: احتمالا شورای نگهبان فضای انتخابات را باز می کند

همچنین، سید فاضل موسوی، عضو حزب کارگزاران، در گفتگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین در تحلیلی از شرایط انتخاباتی فعلی، گفت: واقعیت این است که تعداد 
قابل توجهی از اصلاح طلبان در انتخابات ثبت نام نکردند و آنانی هم که ثبت نام 
کردند بلاتکلیف  هستند. من بحث رد صلاحیت ها در هیئت اجرایی را خیلی جدی 
نمی گیرم ولی در حال حاضر اصلاح طلبانی که رد صلاحیت شدند بلاتکلیف 

هستند.
 پیشنهاد روحانی منطقی است اگر...

وی با اشاره به پیشنهاد حسن روحانی برای راضی کردن اصلاح طلبان برای ارائه 
لیست گفت: اگر پیشنهاد روحانی برای این باشد که صدای اصلاح طلبان شنیده 
شود، منطقی است چرا که کشور نیاز به عقلانیت، آرامش، همدلی، هم سویی، 
هم اندیشی و همراهی بیشتری دارد و باید برای آینده کشور سامان بیشتری به آن 
داد. اگر هم ما این کار را نکنیم، 10 تا 1۵ سال دیگر کشور به دست جوان ها می افتد 
و آن ها این کار را انجام خواهند داد. پس عاقلانه، منطقی و خداپسندانه ترین کار 

این است که ما صداهای دیگر را هم گوش کنیم.
فاضل موسوی ادامه داد: برخی از دوستان باید بدانند که با گوش دادن به حرف 
سایرین نباید ناراحت شوند؛ همه انسان، مخلوق خدا و ایرانی هستند و حقشان این 
است که افکاری که دارند شنیده شود و این ماجرا به نفع همه است و امیدوارم این 
صداها شنیده شود. عرب، بلوچ، فارس و ... درباره ایران با هم در توافق هستند و 

اگر صدایشان شنیده شود، تاریخ به نیکی ما را قضاوت خواهد کرد.
وی با اشاره به احتمال باز شدن فضای انتخابات گفت: با توجه به دیدگاه هایی که 

از شورای نگهبان می بینم این امکان وجود دارد و امیدوارم این اتفاق بیفتد.

کارشناس مسائل منطقه گفت: دست به کار شدن موساد 
برای ترور رهبران حماس و به طور کلی رهبران مقاومت صرفاً 
بخشی از سناریوی رژیم صهیونیستی در قبال تحولات اخیر 

غزه به شمار می رود.
»حسن هانی زاده« کارشناس مسائل منطقه در تشریح ابعاد 
و دلایل قصد موساد برای ترور رهبران حماس در گفت وگو با  
ایلنا اظهار کرد: از چندی پیش تاکنون مقام های اسرائیل بارها 
اعلام کردند که ترور شخصیت های مهم حماس و سایر محور 

مقاومت در دستور کار قرار دارد اما در این میان باید توجه داشته 
باشیم که دست به کار شدن موساد برای ترور این اشخاص صرفاً 
بخشی از سناریوی رژیم صهیونیستی در قبال تحولات اخیر 
غزه به شمار می رود. اولین گام آنها حتی قبل از شروع عملیات 
طوفان الاقصی، نابود کردن کل زیرساخت های غزه و به نوعی 
غیر قابل سکونت کردن این منطقه است و باید توجه شود که 
غرب اعم از ایالات متحده، اروپا و حتی اسرائیل به دنبال آن 
هستند که بحران را به یک ضد بحران تبدیل کنند که نمونه آنرا 

می توانیم در پرونده 11 سپتامبر مشاهده کنیم.
توسط  بمباران ها  تشدید  اساس  همین  بر  داد:  ادامه  وی 
اسرائیل و علیه غزه را باید برای خالی از سکنه کردن این منطقه 
و فشار بر مردم و هدایت آنها به سمت کوچ اجباری و انتقال به 
گذرگاه رفح بدانیم. اسرائیل به دنبال آن است که این اقدامات 
در نهایت منجر به آن شود که غزه خالی از سکنه شده و تمامی 
ساکنان آن به مصر و کرانه غربی رود اردن کوچ کنند. دومین 
غزه  در  حماس  زیرزمینی  تونل های  تخریب  اسرائیل  هدف 
است. اگر این تونل ها توسط ارتش اسرائیل منفجر شود بخشی 

از غزه تخریب خواهد شد و از بین می رود که این موضوع را هم 
باید یکی از اهداف تل آویو بدانیم. سومین راهبرد اسرائیل هم 
خلع سلاح حماس و جهاد اسلامی است و چهارمین هدف و 
سناریوی آنها، حذف رهبران تاثیرگذار حماس و جهاد اسلامی 

خواهد بود.
سرویس  کرد:  تصریح  سیاسی  مسائل  کارشناس  این 
اطلاعاتی موساد به دنبال آن است که شخصیت های مهم این 
جریان ها در داخل و خارج از اراضی اشغالی را حذف فیزیکی 
کند تا به زعم خود بتواند روند عملیات طوفان الاقصی را مختل 
نماید. اما پنجمین هدف و راهبرد رژیم صهیونیستی از تشدید 
حملات به غزه را باید حفر »کانال آبی بن گوریون« دانست. حفر 
این کانال برای پیوند دریای سرخ و دریای مدیترانه به بندر ایلات 
اسرائیل خواهد بود تا در نهایت رژیم صهیونیستی بتواند اهمیت 
راهبردی کانال سوئز را به ضرر مصر و به نفع خود کاهش دهد 
که گفته می شود سرمایه گذاران یهودی از اقصی نقاط آمریکا و 
اروپا به دنبال تامین سرمایه برای ساخت و راه اندازی این پروژه 
اسرائیلی هستند. باید توجه داشت که در آینده و در صورت 

احداث و راه اندازی این کانال آبی مصر با چالش های زیادی 
از حیث تامین منابع آب و حتی راهبردهای کلان روبرو خواهد 
شد؛ به عبارت دیگر باید گفت که این طرح برای تشدید فشار بر 

قاهره در دستور کار تل آویو قرار گرفته است.
وی در پایان خاطرنشان کرد: توجه داشته باشید که اسرائیل 
در مورد ترور رهبران مقاومت صرفاً تمرکز خود را بر روی حذف 
فیزیکی سران حماس و جهاد اسلامی معطوف نخواهد کرد 
بلکه دستگاه اطلاعاتی رژیم صهیونیستی به دنبال آن است 
تا تمام رهبران مقاومت را از بین ببرد. باید گفت که موساد به 
و تسویه حساب در چهارچوب  و وحشت  ایجاد رعب  دنبال 
ایجاد منطقه حائل  پروژه  این میان حتی  و در  مذکور است 
در غزه هم در دستور کار اسرائیل قرار گرفته که بطن آنرا باید 
کوچاندن فلسطینی ها از غزه قلمداد کرد. به همین دلیل بحث 
منطقه حائل را هم برای خالی کردن غزه به عنوان یک سناریو 
مکمل در کنار موارد مذکور قرار خواهند داد تا بتوانند از ورود 
تسلیحات به این نقطه و ضربه زدن به امنیت رژیم صهیونیستی 

جلوگیری کنند.

هانی زاده کارشناس مسائل منطقه:

دایره ترورهای موساد صرفاً به رهبران حماس محدود نمی شود

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴0260330002011636 شماره  1-رأی 
ابوالفضل هزارخانی  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۴0211۴۴30002001329
فرزند احمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 132 مترمربع پلاک شماره فرعی از 233۴ اصلی واقع درقم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی 

11۷69 – 1۴01 )م الف1۸۷۵6(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴026033000200۵11۵ شماره  رأی   -2
1۴0211۴۴3000200021۷ مربوط به تقاضای خانم الهه موحدان فرزند علی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵0/۸0 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 22۵۷/1/1۸۴ اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 21۷ دفتر ۵۵3)م 

الف1۸۷۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴0260330002011663 شماره  رأی   -3
جعفر  محمد  سید  آقای  تقاضای  به  مربوط   139911۴۴30002001۷01
کاظمی قمی فرزند حسین در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 93 مترمربع پلاک شماره فرعی از 26۵9/10 اصلی واقع 
اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی  درقم بخش حوزه ثبت ملک 
عادی  نامه  مبایعه  و  قم  دفترخانه 20  مورخ 13۸۵/2/16  شماره 1۵۵۷66 

از زهرا حبیبی خیرآبادی ورثه مرحوم سید محمد حبیبی خیرآبادی بمقدار ۴6 
مترمربع)م الف1۸۷۵۸(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴0260330002011120 شماره  رأی   -۴
1۴0211۴۴30002000022 مربوط به تقاضای خانم رقیه بخشی فرزند علی 
ظفر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
120/۷0 مترمربع پلاک شماره فرعی از 21۸۵ و 21۸6 اصلی واقع درقم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 623۸۸ 

مورخ 1۴01/۷/1۴ دفترخانه 3۵ قم )م الف1۸۷60(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴0260330002011۷۵9 شماره  رأی   -۵
فرزند  یزدلی  سعید  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۴0211۴۴300020011۴2
حبیب در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۷2 مترمربع پلاک شماره 103 فرعی از 30۸9 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی ثبت دفتر الکترونیکی 9261 

– 1396 )م الف1۸۷61(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴0260330002011269 شماره  رأی   -6
1۴0211۴۴300020003۸1 مربوط به تقاضای آقای حسین شیاسی فرزند 
علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۷۵9 مترمربع پلاک شماره 10۷۷ فرعی از 2۵6۷اصلی واقع درقم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۴۸۷ دفتر 120 

)م الف1۸۷62(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴026033000201126۸ شماره  رأی   -۷
1۴0211۴۴300020003۸2 مربوط به تقاضای آقای حسین شیاسی فرزند 

علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
333 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۵6۷/10۷۷ اصلی واقع درقم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۴۸۷ دفتر 120 

)م الف1۸۷63(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴02603300020112۷6 شماره  رأی   -۸
1۴0211۴۴300020003۸0 مربوط به تقاضای آقای حسین شیاسی فرزند 
علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۷۴۷ مترمربع پلاک شماره 10۷۷ فرعی از 2۵6۷اصلی واقع درقم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه ۴۸۷ دفتر 120 

)م الف1۸۷6۴(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و رویش ملت(
نوبت اول: ۱402/08/28
نوبت دوم: ۱402/09/۱3
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

1- رای شماره 1۴0260330001010096 مربوط به پرونده کلاسه 1۴0111۴۴30001001۴۸۵ مربوط به تقاضای 
آقای محمدرضا عبداللهی فرزند غلامرضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 10۴/۵0 مترمربع پلاک شماره 
111۸6/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از جواد سزاوار احدی از 

ورثه عباس سزاوار سند صلح 30۴۴26 مورخ 1339/0۴/20 دفترخانه 3 قم)م الف 1۸۷۵9(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 

باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی 
آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
)ایمان و رویش ملت(
نوبت اول: ۱402/08/28
نوبت دوم: ۱402/09/۱3
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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دور اندیشی یك هنر است، ثمره دور 
اندیشی سالم ماندن ]از آسیبها [است، 
کسی که دور اندیشی او را پیش نبرد، 

ناتوانی او را عقب اندازد.
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غرر الحکم : ح١١٧

 انتصابات جدید در مرکز مدیریت حوزه های علمیه
در احکامی جداگانه از سوی آیت الله اعرافی »معاون صیانت«،»معاون امور طلاب و دانش آموختگان« و »مسوول 
مرکز رسانه و فضای مجازی« مرکز مدیریت حوزه های علمیه منصوب شدند.آیت الله علیرضا اعرافی مدیرحوزه های 
علمیه در احکامی جداگانه، حجت الاسلام والمسلمین کاظم سپاسی آشتیانی را به عنوان »معاون صیانت«، حجت 
الاسلام والمسلمین حسین رفیعی را به عنوان »معاون امور طلاب و دانش آموختگان« و حجت الاسلام والمسلمین 
رضا رستمی را به عنوان »مسئول مرکز رسانه و فضای مجازی« مرکز مدیریت حوزه های علمیه منصوب کرد.بر اساس 
این گزارش، در بخشی از احکام آیت الله اعرافی خطاب به این دو معاون جدید و مسئول مرکز رسانه و فضای مجازی 
حوزه های علمیه آمده است: با عنایت به مراتب فضل، شایستگی و شناخت شما نسبت به رسالت ها و مأموریت های 
حوزه های علمیه جنابعالی را به مدت دوسال در این سمت بر می گزینم.خاطرنشان می شود: معاونت صیانت و امور 
طلاب و دانش آموختگان حوزه های علمیه با مسئولیت حجج اسلام والمسلمین سپاسی و رفیعی تاکنون با عنوان 

»مرکز« فعالیت داشت.

خواننده پر حاشیه به دنبال اقامت آمریکاست؟
خبرگزاری تسنیم نوشت: تتلو روزشنبه  به دلیل تشنجی که در کنسولگری ایران در ترکیه ایجاد کرده از سوی 
پلیس ترکیه به بازداشتگاه منتقل شده است.مقصودلو به تازگی پاسپورت جدید دریافت کرده، اما با پاسپورت پانچ 
شده و قدیمی خود به فرودگاه رفته و خواستار بازگشت به کشور بود که این موضوع نشان میدهد، او نه برای بازگشت 
به ایران، بلکه برای حاشیه سازی و جذب بیشتر دنبال کننده و به تبع آن گرفتن تبلیغات دست به این کار زده است.

همچنین باید گفت که مقصودلو اخیراً بخش اعظم دارایی خود را در یک کلاهبرداری از دست داده و تلاش او برای 
گرفتن آگهی چند برابر شده است.از سوی دیگر شنیده ها حکایت از آن دارد که مقصودلو پاسپورت خود را برای سفر 
به آمریکا و اقامت در این کشور به کنسولگری آمریکا در استانبول تحویل داده است.وی در حال حاضر در بازداشت 

به سر می برد، اما به دلیل نداشتن شاکی خصوصی احتمالًا به زودی آزاد خواهد شد.

بازداشت ۶۵۰۰ دزد و ۴۸۰۰ مجرم فراری در کشور
سردار رضا بنی اسدی فر رئیس پلیس پیشگیری فراجا  درباره  چهارمین مرحله از طرح عملیاتی پیشگامان امنیت 
انتظامی  گفت :پنج تن انواع مواد مخدر و ۸۷0 دستگاه خودروی سرقتی کشف و بیش از شش هزار و 300 معتاد 
متجاهر و بیش از شش هزار و ۵00 سارق سابقه دار دستگیر شدند که این مهم ارتقاء رضایتمندی مردم را به دنبال 
داشت.رئیس پلیس پیشگیری فراجا با بیان اینکه بیش از  چهار هزار و ۸00 مجرم فراری تحت تعقیب دستگاه 
قضائی نیز دستگیر شدند، خاطرنشان کرد: در اجرای این طرح همچنین در جنوب و جنوب شرق کشور بیش از 

یک میلیون لیتر سوخت قاچاق کشف شد.

چادر برای زنان کارمند درقم اجباری شد
استانداری قم در بخشنامه ای پوشش چادر را برای تمام کارمندان و کارکنان ادارات اجباری اعلام کرد.به گزارش 
دیده بان ایران، در بخشنامه معاون اجتماعی استانداری قم آمده است: »کلیه کارمندان خواهر بر اساس مقرارت 
ابلاغی وزارتخانه های متبوع با پوشش چادر وبدون آرایش در محل کار حاضر شوند«.در این بخشنامه کادر بهداشت 

و درمان از الزام به پوشیدن چادر  مستثنی شده اند. 

ایران رتبه ۱۷ جهانی هوش مصنوعی
روح الله دهقانی فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور گفت: : ایران در هوش 
مصنوعی از نظر تولید علمی و انتشار مقالات در جهان در رتبه 1۷ قرار دارد اما از نظر کاربرد در جایگاه ۷۸ جهانی 
است. ما برنامه داریم در حوزه هوش مصنوعی هم از نظر علمی و هم از نظر کاربرد در افق 10 ساله جزو 10 کشور 

اول دنیا قرار گیریم.

بانوان هم تماشاگر داربی می شوند
مدیران دو باشگاه استقلال و پرسپولیس روزیکشنبه  جلسه ای را با مسئولان ذی ربط برای هماهنگی داربی برگزار 
کردند.به گزارش ایسنا، تیم های استقلال و پرسپولیس در داربی بزرگ پایتخت )معوقه از هفته پنجم لیگ برتر( روز 

پنجشنبه 23 آذر در ورزشگاه آزادی تهران به مصاف یکدیگر خواهند رفت.

عیدی کارگران برای سال ۱۴۰۲ اعلام شد
حداقل عیدی سال 1۴03 که کارگران در اسفند ماه 1۴02 دریافت می کنند، معادل 106,16۵,6۸0 ریال خواهد 
بود )با توجه به افزایش حداقل دستمزد روزانه کارگران در سال 1۴02 به مبلغ 1,۷69,۴2۸ ریال(.حداکثر عیدی نیز 

معمولا تا 3 برابر حداقل دستمزد ماهانه یعنی حدود 1۵9,2۴۸,۵20 ریال تعیین می شود.

کاهش مرجعیت خبری صداوسیما
آمارهای اخیر از کاهش چند درصدی مرجعیت خبری صداوسیما در دو سال اخیر حکایت دارد؛ بر این اساس در 
شرایطی که دو سال قبل مرجعیت خبری رسانه ملی حدود ۴2.1 درصد بود، حالا این رقم به 3۷.9 درصد کاهش 

یافته است.

مدیر منطقه شش شهرداری قم خبرداد:

آسفالت ۲۱0 هزار مترمربع
 معابر شهری

مدیر منطقه شش شهرداری قم از اختصاص ۷1 میلیارد تومان در سال جاری 
برای ترمیم روکش آسفالت در این منطقه خبر داد و گفت: تاکنون حدود 21 

هزار و ۵00 تن آسفالت توزیع و 210 هزار مترمربع روکش انجام شده است.
احمد ترکمن در گفت وگویی اختصاص بودجه به روکش آسفالت در سال 
1۴02 را حدود 32/۴ درصد از بودجه عمرانی دانست و اظهار کرد: امسال 
۷1 میلیارد تومان بودجه برای روکش آسفالت در نظر گرفته ایم و تا امروز روکش 
آسفالت خیابان امامزاده ابراهیم)ع(، خیابان همت، شهرک فاطمیه، خیابان 
سوم خرداد و بلوار صیاد شیرازی، خیابان تهرانی مقدم و بلوار کشاورز انجام 

شده است.
 وی میزان پیشرفت برنامه آسفالت منطقه را 69 درصد دانست و افزود: بعضی 
خیابان ها نیاز به زیرسازی دارد و نمی توانیم تنها به روکش آسفالت اکتفا کنیم، در 
حال حاضر با شرکت آب و فاضلاب به توافق رسیده ایم تا زیرسازی خیابان هایی 

که نیاز به اورهال شدن دارد، قبل از روکش آسفالت انجام شود.
 مدیر منطقه شش شهرداری قم اضافه کرد: در خیابان کاشانی نیز علاوه بر 
روکش آسفالت جدول خیابان و پیاده روها بهسازی و خط کشی خیابان از نوع 

دوجزیی اجرا شده است.
وی تأکید کرد: تا امروز حدود 21 هزار و ۵00 تن آسفالت توزیع و 210 هزار 

مترمربع روکش انجام شده و پیش بینی منطقه تا پایان سال 31 هزار تن است.
 وی مساحت پیاده روسازی در منطقه را با ۸1 درصد پیشرفت مثبت ارزیابی 
کرد و گفت: پیاده روسازی بلوار شهید رئیس کرمی، بلوار کاشانی، بلوار سوم 
خرداد، خیابان بعثت، محدوده حد فاضل توحید تا خیابان حافظ، کشاورز 
شمالی و امتداد بلوار کارگر، ادامه بلوار حمزه سیدالشهدا و ابتدای خیابان 
شهید دفتری به طول 1۵ هزار مترمربع با ۸1 درصد پیشرفت فیزیکی نیز انجام 

شده است.
 

مدیرعامل سازمان ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

اجرای ۱۱5 هزار متر خط کشی معابر
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از اجرای 11۵ هزار متر 
انواع خط کشی در سطح شهر خبر داد و گفت: اجرای خط کشی دو جزئی 
به صورت طولی، عابر پیاده و خط کشی های سرد از اقدامات انجام شده در 

سطح معابر شهر است.
علیرضا خلیلی در گفت وگویی با اشاره به اجرای انواع خط کشی ها در شهر 
اظهار کرد: یکی از وظایف سازمان حمل ونقل و ترافیک اجرای خط کشی های 

طولی و عرضی در معابر سطح شهر است.
 وی افزود: خط کشی های دو جزئی در سطح معابر و خط کشی های سرد 
ازجمله اقداماتی است که در راستای ایمن سازی تردد عابران و وسایل نقلیه در 

سطح شهر انجام شده است.
 مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: در سال 
جاری تاکنون، ۸۴ هزار خط کشی طولی سرد، 30 هزار متر خط کشی دو جزئی 
طولی و ۵00 مترمربع خط کشی دو جزئی عابر پیاده در خیابان های مقابل 

مدارس و تقاطع های شهری انجام شده است.
به گفته خلیلی، 100 متر از خط کشی های دو جزئی در تقاطع ها و خط ایست 

تقاطع توحید و دو طفلان مسلم، تقاطع آیت الله صدوقی اجرا شده است.
 وی با اشاره به تغییر رویکرد سازمان برای استفاده از رنگ های ترافیکی دو 
جزئی گفت: به این دلیل که این رنگ ها ماندگاری بالایی بین سه تا پنج سال 
ترافیکی  از آن ها در سطح معابر موجب سرویس دهی بهتر  دارند، استفاده 

خواهد شد.
 مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم افزود: رنگ هایی که 
ماندگاری بالایی ندارد، الزام تکرار چندباره رنگ آمیزی را ایجاد می کند که این 

موضوع موجب مشکلات ترافیکی و هزینه های مضاعف است.
 

رئیس اتحادیه شرکت های قطار شهری کشور ؛

مالک دستگاه حفاری متروقم
 قرارگاه خاتم الانبیاء است

رئیس اتحادیه شرکت های قطار شهری کشور در نامه ای و بر اساس مستندات 
را قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء  ام(  قرارداد، مالک دستگاه حفاری)تی بی 

دانسته است.
به گزارش روابط عمومی شهرداری، در نامه اردشیر احمدزاده به شهردار قم، 
درباره دستگاه حفار آمده است: حسب درخواست مدیرعامل سازمان قطار 
شهری قم مبنی بر طرح موضوع مالکیت دستگاه حفار مترو قم در کمیته های 
تخصصی اتحادیه، همان طوری  که استحضار دارید مطابق مستندات و پیمان 
طرح و ساخت و نظر به اینکه:    1- قیمت تونل مکانیزه قم تقریباً برابر با تونل 
مکانیزه سایر شهرها که مالکیت دستگاه حفار با پیمانکار هست، بوده و صرفاً 

کارفرما بخشی از هزینه های استهلاک دستگاه را پرداخت می کند.
2- از طرفی در قرارداد صراحتاً ذکر شده، زمانی شهرداری قم مالکیت دستگاه 
است که هزینه اسقاط به میزان 6.۴ میلیون یورو را پرداخت نماید، بنابراین 
مالکیت دستگاه حفار)تی بی ام( از نظر این اتحادیه با قرارگاه خاتم الانبیا است.

 
همزمان با ایام فاطمیه برگزار شد؛

برپایی 7 نمایشگاه ایام فاطمیه 
با مشارکت شهرداری قم

هفت نمایشگاه مذهبی همزمان با ایام فاطمیه با مشارکت سازمان فرهنگی 
اجتماعی ورزشی شهرداری قم در سطح استان برپا می شود.

به گزارش روابط عمومی شهرداری، همزمان با ایام شهادت حضرت فاطمه 
معصومه)س(، نمایشگاه های مختلفی با عنوان معجزه مادری در سطح استان 
با مشارکت سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری قم و سازمان تبلیغات 

اسلامی استان از روز 9 آذرماه لغایت 26 آذرماه برپا می شود.
تعاون و  بلوار  ابتدای  یاسر  نمایشگاه کوچه بنی هاشم در ۷۵ متری عمار 
سوگواری حدیث غربت در میدان معلم ازجمله این نمایشگاه ها بوده که در 
بازه های زمانی 9 و 16 آذرماه لغایت 26 آذرماه از ساعت 16 پذیرای بازدید 

کنندگان خواهد بود. 
کوچه های بنی هاشم در مجتمع فرهنگی نور در نیروگاه، کوچه های مادری 
در پردیسان جنب مصلی پردیسان، کوچه های بنی هاشم در بلوار حضرت 
بنی هاشم در  الزهرا)س(، کوچه های  معصومه)س( نبش 20 متری فاطمه 
جعفریه در جوار مزار شهدای گمنام و شهدای فاطمی در روستای صرم از دیگر 

نمایشگاه های برپایی همزمان با ایام فاطمه است.
 

اقدامی جهادی در بهسازی محور مسجد جامع قم؛

کف سازی ۷00 مترمربع در ۱0 روز
در راستای تسریع عملیات بهسازی محور مسجد جامع تا پامنار، کف سازی 

۷00 مترمربع این محور به صورت جهادی در 10 روز انجام شد.
بازآفرینی شهری  اهداف  راستای  در  روابط عمومی شهرداری،  به گزارش 
و احیای محورهای تاریخی فرهنگی شهر قم، از چندی قبل بهسازی محور 
تاریخی فرهنگی مسجد جامع تا پامنار توسط سازمان بهسازی و نوسازی اطراف 
حرم آغاز شده است. در این زمینه به جهت برگزاری هرچه باشکوه تر یادبود 
شهدای محله مسجد جامع و همزمانی آن با بهسازی این محله، با افزایش تعداد 
گروه ها و ساعات کاری، تسریع کف سازی توسط سازمان بهسازی و نوسازی 

اطراف حرم به صورت ویژه در دستور کار قرار گرفت.
با اقدام جهادی و طی 10 روز، کف سازی این محدوده از محور مسجد جامع 

به متراژ ۷00 مترمربع را به اتمام رسید.

سیاسی ،  اجتماعی ،فرهنگی ،علمی ، ورزشی و هنری
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول: نیره طاهری نیک
قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر:روح اله کرمانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
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رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسامی شهر قم: در گفت و گو با »ایمان«:

نباید به سرمایه گذاری نگاه پیمانکاری داشت

ایمان / گفت وگو / روح اله کرمانی؛ رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای 
اسلامی شهر قم گفت : امکان استفاده از توان بخش خصوصی را محدود به بلوار پیامبر 
اعظم )ص( ندانیم در نقاط مختلف شهر پروژه های برای مشارکت با بخش خصوصی 
وجود دارد ومی توان این ظرفیت های مغفول مانده در شهر قم به نحو مطلوب استفاده 
کرد به شرطی که شهرداری فقط نگاه توسعه ای به مشارکت با بخش خصوصی  داشته 
باشد وبا آنها نگاه پیمانکارنشود و به دنبال کسب سود بیشترازاین مشارکت نباشد و به 

واقع فرش قرمز برای سرمایه گذاران پهن نماید.
دکتر سید محمد حسین دهناد در گفت و گوی اختصاصی با »ایمان« اظهارداشت: 
با توجه به افزایش تصاعدی هزینه های نگهداری شهردیگر امکان اداره شهربا منابع 
محدودی که دراختیارهست وجود ندارد وبایدازتوان سرمایه گذاران بخش خصوصی 
ذیصلاح که دارای کارنامه موفق در حوزه عمرانی بوده اند استفاده نماییم وبا مشارکت 
دادن آنها در اجرای پروژه هاو اعطای شرایط و تسهیلات و امتیازات ویژه  به آنها روند 

اجرای پروژه های شهری را در تمام مناطق سرعت ببخشیم .
وی افزود : امکان استفاده از توان بخش خصوصی را محدود به بلوار پیامبر اعظم 
)ص( ندانیم در نقاط مختلف شهر پروژه های برای مشارکت با بخش خصوصی وجود 
دارد ومی توان این ظرفیت های مغفول مانده در شهر قم به نحو مطلوب استفاده کرد به 
شرطی که شهرداری فقط نگاه توسعه ای به مشارکت با بخش خصوصی  داشته باشد وبا 
آنها نگاه پیمانکارنشود و به دنبال کسب سود بیشترازاین مشارکت نباشد و به واقع فرش 

قرمز برای سرمایه گذاران پهن نماید.
 برای توسعه قم راهی جز مشارکت با بخش خصوصی نداریم 

از  برخی  بزرگ جهان وهمچنین  از شهرهای  :امروزه در بسیاری  وی اضافه کرد 
کلانشهرهای  کشوربا همین روش پروژه های زیادی را به مرحله اجرا ودردست اجرا 
دارند ، اگرتوسعه همه جانبه قم می خواهیم راهی جز مشارکت دادن بخش خصوصی 
توانمند در اجرای پروژه های شهری وجود ندارد ، سرمایه گذارانی ازکشورهای مسلمان 
بویژه کسانی که شیعه هستند علاقه مند به سرمایه گذاری در قم هستند باید شرایط را 

برای جذب سرمایه گذاران خارجی هم مهیا کرد. 
دهناد تصریح کرد :شورای  شهر مصوبه ای هم در جهت  حمایت از سرمایه گذاری 
بخش خصوصی درآبان ماه 1۴01 داشت وبه  شهرداری تکلیف شد بسته های سرمایه 
گذاری را تدوین و در جهت سرمایه گذاران داخلی و خارجی اقدامات لازم را انجام دهد. 
در بودجه سال 1۴01 شورا، شهرداری را موکلف به مشارکت با بخش خصوصی نمود 
که مقرربود 100میلیاردتومان شهرداری از این محل درآمد داشته باشد که در تفریغ 
بودجه مشخص شد که امر محقق شده است! که این نشان دهنده وجود مشکل در این 
بخش است که باید شهرداری بصورت جدی آسیب شناسی و موانع پیش روی سرمایه 

گذاران را مرتفع نماید.
اختافات بین اعضای شورای شهر بر سر رویکرد و نوع نگاه

 به نحوه اداره شهر است
وی در بخش دیگری از سخنان خود بابیان اینکه شاید برخی تصور نمایند اختلافات 
بین اعضای دو گروه  درشورای اسلامی شهر قم سیاسی باشد که این تفکر اشتباهی 
است گفت : این اختلافات بیشتر برسر دو رویکرد وروش اداره شهر است یک گروه 
معتقد هستندروال اداره شهر در مسیر درستی در حال حرکت هست وباید تمام قد 
پشتیبان اجرای برنامه های مجموعه مدیریت شهری باشیم ،حفظ وضع موجودرا 
وضعیت  مناسبی می ببیند . ولی گروه دیگر نگاه  تحولی دارند و معتقد هستند با 
ظرفیت ها و منابعی که دراختیار مجموعه مدیریت شهری قراردارد باید اقدامات و پروژه 
های  درهمه ابعاد و وظایف مدیریت شهری  به مرحله اجرا دربیاید واین توان و ظرفیت 

درشهرداری قم وجود دارد و باید شهر درهمه ابعاد توسعه یابد.
با همکاری وهمدلی بیشتربین شورا وشهرداری می توان کارهای بزرگتری انجام داد

وی افزود :هرچند منکر وجود برخی مشکلات درجهت تحقق این امر نیستم ولی با 
توان و ظرفیت های که وجود دارد شدنی است وبه شرطی که فعل خواستن صرف شود. 
بنده به هیچ وجه منکر تحولات ایجاد شده در شهر قم در طی مدت مدیریت شهردار 
فعلی در شهرداری نیستم ولی با نگاه جامع تر با وحدت و همدلی بیشتر بین شورای 
شهر و شهرداری می توان کارهای بزرگتری را در قم رقم زد تا در آینده نزدیک این شهر به 

یک شهر مطلوب  با داشتن تمام شاخصه های آن تبدیل شود.
شورای شهر نباید به معاونت امور لوایح شهرداری تبدیل شود 

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهرقم تاکید کرد :شورا جدا 
ازوظیفه نظارتی باید برنامه ریزی وریل گذاری برای توسعه شهر داشته باشد شورای 
شهر نباید به معاونت لوایح شهرداری تبدیل شود و صرفا یک مرحله از فرایندهای اداری 
شهرداری نباشد شورا باید با برنامه باشد و محرک برای شهرداری برای حرکت به سمت 

توسعه هر چه ببیشتر شهر باشد.
دهناد ادامه داد:حجم عظیمی از بودجه شهرداری در سالهای اخیر در حوزه  تملکات 
برای بازگشایی معابر و احداث تقاطع ها  صرف شده است ،هرچند که بنده با احداث 
تقاطع ها و بازگشایی معابر در چهارچوب کارشناسی و اصولی مخالفتی ندارم ولی آیا  با 
اجرای این پروژه ها مشکلات و گره های ترافیکی کم شده است؟پاسخ این است که با 
وجود اجرای این پروژه ها  خیابان ها شلوغ تر شده است چرا که تعداد خودورها و افراد 
استفاده کننده از خودرو بیشترشده است چرا که در مقایسه با 1۵ سال گذشته تعداد  

خودرودرقم سه برابر شده است.
وی افزود :شهر قم در وضع موجود برای ارائه خدمات مناسب در حوزه حمل و نقل 
عمومی به ۵00  دستگاه اتوبوس نیاز دارد که در حاضر فقط 200 دستگاه اتوبوس در 

سطح شهر در حال خدمات رسانی به شهروندان و زائران هستند.
درحوزه تملکات شیوه سنتی باید کنار گذاشته شود

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهرقم  دربخش دیگری از 
سخنان خود گفت : تملکات هنوز به شیوه سنتی  انجام می شود برای مثل در پروژه 
فاز ۵ عماریاسر فقط امسال 3۵0میلیارد تومان برای تملکات و160میلیارد تومان برای 
اجرای پروژه اعتبار اختصاص یافته است ویک سرمایه گذاری کلانی در این پروژه انجام 
شده است وسود اجرای این پروژه را کسانی می برند که زمین یا ملک آنها در بر این 

خیابان قرار گرفته است. 
وی ادامه داد :این شیوه تملکات باید کنار گذاشته شود و بدنه هم داخل طرح آورده 
شود و موقتا مکانی برای اسکان مالکان که ملک آنها در طرح قرار گرفته شده است 
بصورت اختصاص اعتباری برای اجاره  اختصاص یابد و پس آن طی یک پروسه زمانی 
کوتاه مدت بدنه بصورت مسکونی ، تجاری و اداری و غیره در اختیار همان مالکان که 
ملک خود را در اختیار شهرداری برای اجرای پروژه قرارداده اند قرارگیرد وهمه ازاجرای 
طرح متنفع شوند این امر شدنی است و انتظار داریم درطرح های آینده مدنظر مدیریت 

شهری قرار گیرد.
نباید شرایط را برای تخلف در ساخت وسازها فراهم کنیم

وی بیان داشت :در تفریغ بودجه سال1۴01 شاهد رشد1۴0درصدی در آمد های 
شهرداری از محل کمیسیون ماده صد بوده ایم  امسال نیز در 6 ماهه  نخست شهرداری 
به هزار  پایان سال  تا  که  است  داشته  درآمد  این محل حدود ۵00میلیاردتومان  از 
میلیاردتومان خواهد رسید. همین امر موجب  تشویق مردم به تخلف ساخت وساز شده 
است و مناطق شهری نیز برای تحقق سهم درآمدی خود از این محل باهم رقابت دارند.
این شیوه کسب درآمد می بایست تغییر کند چرا که در آینده شهربا مشکلات عدیده ای 
مواجه خواهد شد وامکان کسب درآمد از محل های دیگر وجود دارد تا برای کسب درآمد 

مردم را تشویق به تخلف  درحوزه ساخت وساز نمایم.
به دنبال مچ گیری وتقابل با مدیریت شهری نیستیم 

عضو هیئت علمی دانشگاه قم  دربخش دیگری از سخنان خود گفت :مبانی ما در 
بحث تحقیق و تفحص از پروژه های قطار شهری اسناد ومدارک دریافتی از شهرداری 

بودوهدف ما رفع ابهامات وشفاف سازی بود به هیچ وجه دنبال مچ گیری وتقابل با 
مدیریت شهری نبودیم.از آنجا سازمان بازرسی درحال تکمیل اطلاعات در این زمینه 
هست پیش بینی می کنم  خود سازمان بازرسی در خصوص این پروژه اعلام نظر 

خواهد کرد.
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهرقم درادامه بابیان اینکه 
خط b مترو قم در جلسه ۴ خرداد ماه سال 96 شورای عالی ترافیک  کشور به تصویب  
مجدد رسیده است وبراین اساس  مقررشد که این خط به طول10/1۵ کیلومتر از 
پردیسان شروع  تا چهارراه بازار احداث شود از آنجا به بعد هم  پس از مطالعات وتعیین 
تکلیف مونوریل درخصوص ادامه مسیر  تا انتهای باجک تصمیم گیری شود  گفت:اینکه 
عملیات حفاری  فاز b مترو قم آغاز نشده نیازمند بررسی است چرا که با وجود داشتن 
دستگاه tbm  شرایط برای شروع حفاری مهیا بوده است. بهتر بود این دستگاه به هر 
طریق ممکن قانونی در قم حفظ می شد واز آن برای حفاری خط  b استفاده می شد. 
وی ادامه داد :درحال حاضر ساخت هر کیلومتر مترو دوهزارمیلیارد تومان هزینه دارد 
که مبلغ سنگینی هست. به همین  دلیل وزارت کشور به شدت مخالف احداث مترو در 
شهرهای زیز 2 میلیون نفر است چرا که معتقد هستند در این شهرها می توان با توسعه 
ناوگان اتوبوسرانی و با هزینه های بسیار کمتر به نسبت  مترو می توان  شرایط مطلوب 
حمل ونقل شهری را فراهم کرد تا شهروندان به راحتی در شهر تردد نمایند. وی اضافه 
کرد :حفاری خط a مترو قم تا سه راه جمکران انجام شده است ،اخیرا مقررشده از آنجا 
تا کارگاه مترو در کنار مسجد جمکران به طول 2/2 کیلومتر بصورت  سنتی  از سه جبهه 

حفاری انجام شود که پیش بینی می شوداین کار دوسال طول بکشد.
عزم جدی مدیریت شهری برای بهره برداری از فازیک خط aمترو 

استادیار دانشگاه قم درادامه بابیان اینکه درحال حاضر فاز اول خط a مترو قم از 
انتهای بلوار کشاورز تا میدان مطهری  با احداث دو ایستگاه در مبدا و مقصد آماده بهره 
بردای وتست گرم است گفت : امیدوارم با پیگیری های که درسطح ملی واستانی در 
حال انجام هست با اختصاص دو رام قطار تست گرم آن انجام شود .هرچند این مسیر 
با این شرایط بار مسافر ندارد ولی با این حال حتما برای جلوگیری از فرسایشی شدن 
این پروژه باید به بهره برداری برسد و در دراز مدت  و با تحویل واگن های خریداری شده 

شاهد تکمیل ایستگاه ها  وبهره برداری کامل از این خط تا جمکران باشیم.
مونوریل تا پردیسان ادامه یابد توجیه حمل ونقلی دارد

مهندس دهناد در بخش دیگری از سخنان خود گفت : حل مشکل  مونوریل قم  
باتوجه به ابعاد پیچیده آن کار ساده ای نیست و نیازمند تدابیر ویژه ای در سطح ملی 
و استانی است.بهره برداری از مونوریل قم تا مصلی  تحولی در حمل ونقل شهر قم 
ایجاد نمی کند.اگر مسئولان دغدغه کمک به مشکلات  حمل ونقلی قم دارند یکی از 
راه ها ادامه و تکمیل مونوریل تا پردیسان است.چرا که با احداث  پروژه های مسکن ملی 
حجم  تقاضا  مسافر بیشتر می شود واز ظرفیت مونوریل  هم می توان برای جابجای  

شهروندان استفاده کرد.
وی ادامه داد :به نظر بنده  می توان  مسیر مونوریل را  تا  ابتدای بلوارغدیر دربستر 
رودخانه  ادامه داد و از آنجا به بعد در مسیر بلوار غدیر که تقاضا سفر هم در آن زیاد است 
تا پردیسان وبرعکس ادامه داد. هرچند مطالعات  در خصوص مونوریل قم به دستور 
شورا و توسط شهرداری  در حال انجام است  امیدوارم بااستفاده از نظرات کارشناسان  

خبره  بهترین تصمیم برای این پروژه گرفته شود.
عزم دولت برای تعیین تکلیف مونوریل قم جدی است

دهناد بیان داشت :هرچند معتقدم با توجه به تاکید و پی گیری مستمر رئیس جمهور  
وقولی که برای تکمیل این پروژه به مردم قم داده شده است اگر این اتقاق در این دولت 
رقم نخورد قطعا تکمیل این پروژه سخت و زمان بر و پیچیده خواهد شد و نمی توان 
امیدوار بود این پروژه به سرانجام خوشی برسد. وی اضافه کرد :اینکه گفته می شود 
دولت قبل اهتمامی به تکمیل پروژه مونوریل قم نداشته است حرف درستی نیست 
چرا که معاون اول رئیس جمهور وقت به استان نامه زده  برآمادگی دولت برای کمک به 
تکمیل مونوریل قم تاکید کرده است وگفته دولت این آمادگی  دارد ۵2 هکتارزمین در 
پردیسان معوض به استان بدهد تا در مقابل این پروژه تکمیل و به بهردبرداری برسد ولی 

عزمی در شهرداری برای تعیین تکلیف و تکمیل این پروژه وجود نداشت.
خط  b مترو و مونوریل تا پردیسان مکمل  یکدیگر هستند

این عضو شورای اسلامی شهر قم تاکید کرد :خط  b مترو و مونوریل تا پردیسان مکمل  
یکدیگر هستند و اگر به دنبال  حل مشکلات حمل ونقل قم در 20 سال آینده  هستیم 

حتما باید اجرایی شوند.
وی ادامه داد :بحث ناوگان، پاشنه آشیل پروژه مونوریل قم هست چرا که شرکت 
سازنده ناوگان مونوریل  قم منحل شده است.از آنجا که عرشه می بایست با ناوگان 
تطابق داشته باشد الان شرایط اینگونه نیست.الان ما عرشه را داریم  دنبال ساخت 
ناوگان توسط یک شرکت دیگر هستیم که کار سختی است به نظر می رسد شاید بهتر و 
مقرون به صرفه تر این باشد  که از شرکت سازنده ناوگان بخواهیم عرشه را مجدد ایجاد 
نماید وبرای اساس اقدام به ساخت ناوگان نماید.ازدو شرکت  چینی و درشرکت اروپایی 
خواسته شده برای عرشه وریل موجود ناوگان بسازند واگر نمی شود ریل جدید احداث و 
ناوگان براساس آن ساخته شود. رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی 
شهرقم در بخش دیگری از سخنان خود بابیان اینکه دربحث  مونوریل دولت  می خواهد 
به نوعی شهرداری را درگیر این پروژه  نماید این به معنی  عدم کمک دولت نیست  گفت: 
دولت  می خواهد  مطمئن  شود  که عزم جدی در استان و شهرداری برای تکمیل این 
پروژه وجود دارد واین پروژه می تواند به ناوگان حمل ونقل عمومی قم کمک کند و بعد 
می توان عمده کار از جمله سیویل وناوگان  را به دولت واگذار  کرد وتامین اعتبار واجرای 
آن رادبه عهده دولت گذاشت و دپو  ، تملکات وراهبری پروژه نیز توسط شهرداری انجام 

شود واین شدنی است.
ساماندهی اطراف حرم مطهروهسته مرکزی شهریک ضرورت است

دکتر دهناد در بخش  دیگری از سخنان خود  با اشاره به عزم جدی مدیریت شهری 
برای مناسب سازی اطراف حرم مطهرگفت:وضعیت اطراف  حرم مطهر زیبنده شهر 
مقدس  قم نیست  روند اجرای طرح ساماندهی میدان مطهری  قبرستان نو وبویژه ضلع 
شرقی حرم می بایست با سرعت بیشتر انجام شود تا در مدت زمان پیش بینی شده 
این پروژه ها به بهره برداری برسد تا شاهد تردد آسان شهروندان و زائران در محدوده 
هسته مرکزی شهر باشیم انتظار می رود دولت نیز شهرداری را برای اجرای این امر مهم 

یاری رسان باشد. 
آنجا که این طرح  از  وی تاکید کرد :در خصوص طرح ضلع شرقی حرم مطهر  
مشارکتی با بخش  خصوصی هست شهرداری  باید با نظارت بیشترپی گیر افزایش 
سرعت  این پروژه  باشد تا در زمان مقرر به بهره برداری برسد و به سرنوشت پروژه سرمایه 

گذری عمار یاسر)شرکت سامان سازان ( تبدیل  نشود.
ضرورت حمایت همه جانبه برای توسعه جمکران

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهرقم  در بخش پایانی 
سخنان خود با اشاره به اینکه وضعیت پیرامون مسجد مقدس جمکران   به هیچ وجه 
زیبنده این مکان مقدس که میعادگاه عاشقان حضرت مهدی )عج( و مباحث مهدویت 
می باشد نیست گفت:در ماههای اخیر با انتخاب  شهردار جدید منطقه ۵  از سوی 
شهردارقم شاهد آغاز تحولات در پیرامون  وبافت مسکونی اطراف مسجد جمکران  
هستیم ولی از آنجا که این محله از محرومیت های  زیادی به لحاظ زیرساختی دارد 
رفع آن ن  برنامه ریزی دقیق تر و حمایت های بیشتر مجموعه مدیریت شهری و استانی 
و حتی ملی را می طلبد  تا در یک پروسه زمانی کوتاه مدت شاهد تحول وتوسعه این 
منطقه باشیم چرا که هرچه زیرساخت های مناسب در جمکران ایجاد شود  کمک  به 
ماندگاری بیشتر زائران  خواهد کرد و به طبع آن کمک به رشد اقتصادی بیشتر شهر 

قم کمک خواهد کرد و رضایت مندی حضرت ولیعصر )عج( به همره خواهد داشت..

اداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم :

به کارگیری اتباع غیر مجاز و مجاز 
بدون کارت شغل ممنوع است

اداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم در اطلاعیه ای اعلام کرد: با توجه به مصوبه شورای 
امنیت کشور، به کارگیری اتباع غیر مجاز و اتباع مجاز بدون کارت شغل در شرکت ها، واحد های صنعتی، تولیدی، 

اصناف و... غیرقانونی بوده و با کارفرمایان، پیمانکاران و صاحبان مشاغل، برخورد قانونی می شود. 
به گزارش ندای قم ، اداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی استانداری قم در اطلاعیه ای اعلام کرد: با توجه 
به مصوبه شورای امنیت کشور، به کارگیری اتباع غیر مجاز و اتباع مجاز بدون کارت شغل در شرکت ها، واحد های 
صنعتی، تولیدی، اصناف و... غیرقانونی بوده و با کارفرمایان، پیمانکاران و صاحبان مشاغل، برخورد قانونی 
می شود. در این اطلاعیه تاکید شده است: تمامی اتباع غیر مجاز حاضر در استان قم به منظور خروج از کشور 
هرچه سریعتر با حضور در اردوگاه مراقبتی نسبت به ثبت نام و مراجعت به کشور متبوع »خودمعرف« اقدام کنند.
بدیهی است پس از پایان مهلت طرح خود معرف، جمع آوری اتباع غیر مجاز تشدید و تبعه غیر مجاز، کارفرما 
و صاحب ملک محل سکونت و اشتغال تبعه غیر مجاز به مراجع قضایی برای برخورد قانونی معرفی خواهند شد.

 
مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبرداد:

هزینه ماهانه۸00 میلیارد ریال برای درمان افراد تحت پوشش 
استان،  این  تامین اجتماعی در  بیمه  به وضعیت حمایتی  اشاره  با  استان  تامین اجتماعی قم  مدیرکل 

گفت:ماهانه ۸00میلیارد ریال هزینه مستقیم  بیماری و دارو برای افراد تحت پوشش در قم می شود. 
محمد عاشوری در گفت وگویی افزود:  تمام هزینه های درمانی در مراکز ملکی تامین اجتماعی مانند بیمارستان 

امام رضا)ع( در قم بصورت کاملا رایگان برای افراد تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی است.
وی افزود :علاوه بر آن خدمات درمانی سرپایی در مدیریت درمان استان قم از طریق سه مرکز درمانی 
ملکی استان شامل پلی کلینیک بوعلی، پلی کلینیک 22 بهمن و دی کلینیک دکتر غرضی و خدمات درمانی 
بستری از طریق بیمارستان ملکی امام رضا)ع( به بیمه شده  ارائه می شود. بیمارستان امام رضا)ع( در سطح 
جنرال)عمومی( با 12۵ تخت مصوب و 11۸ تخت فعال درحال خدمت رسانی به بیماران است.  وی اظهار 

داشت: تامین اجتماعی با بیش از 90 درصد مراکز درمانی و خصوصی قرار دارد. 
 

کارشناس اداره کل هواشناسی استان قم :

ادامه انباشت آلاینده های جوی تا پایان هفته 
کارشناس اداره کل هواشناسی استان قم گفت: انباشت آلاینده های جوی در هوای این استان تا روز جمعه 

هفته جاری ادامه دارد و این درحالیست که از چهارشنبه مقداری از آلودگی هوا کاسته می شود. 
سعید اسماعیلی در گفت و گویی اظهار داشت: عدد آلایندگی موجود در هوای فعلی شهر قم بر عهده اداره کل 
محیط زیست استان است. اسماعیلی گفت: روز جمعه بارش های پراکنده را در استان خواهیم داشت که بیشتر در 
ارتفاعات خواهد بود. وی در مورد نوسانات دمایی طی روزهای آتی نیز گفت:  برای امروز تا چهارشنبه تغییر دمایی 

چندانی نداریم. وی ادامه داد: در روز چهارشنبه بیشینه دمای قم 2 درجه کاهش یافته و به 19 درجه می رسد.
 

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم: 

فروشنده مجازی پرنده شکاری دستگیر شد 
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم گفت :فروشنده مجازی پرنده شکاری در قم دستگیر شد 

محمدرضا عابدی مقدم در سخنانی اظهار داشت: فردی که در فضای مجازی اقدام به فروش یک قطعه دلیجه 
از پرندگان شکاری کرده بود، با رصد در فضای مجازی شناسایی و دستگیر شد. 

وی با بیان اینکه بر اساس قوانین و ضوابط با این متخلف زیست محیطی برخورد خواهد شد، گفت: این پرنده 
پس از تیمار و مراقبت های لازم، در زمان مناسب به دامان طبیعت بازگردانده خواهد شد. 

 
دانشگاه علوم پزشکی قم :

دندانپزشکی غیرمجاز پلمب شد 
مرکز مداخله گر غیر مجاز در امور دندانپزشکی توسط کارشناسان نظارت دانشگاه علوم پزشکی قم شناسایی و 
پلمب شد.  براساس این گزارش ، کارشناسان نظارت بر درمان دانشگاه علوم پزشکی قم، حین بازرسی از مطب 
های دندانپزشکی مرکز مداخله گر غیر مجاز در امور دندانپزشکی را شناسایی کردند.  پس از محرز شدن تخلف، 
محل فعالیت این دندانپزشکی پلمپ شد. همشهریان در صورت مشاهده هرگونه تخلف بهداشتی و درمانی 

می توانند موارد را به سامانه 190 گزارش دهند.


